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تولیت حرم مطهر حضرت معصومه)س(:

نگاه به شهر قم باید 
نگاه زیارتی باشد 

مدیرکل نوسازی مدارس استان قم:

تاکنون۲۸۷مدرسهخیرسازدرقماحداثشدهاست

تولیت حرم  مطهر حضرت معصومه)س( با تأکید بر اینکه 
نگاه ما به شهر قم باید نگاه زیارتی باشد، گفت: قم را باید 

به عنوان شهر اهل بیت ببینیم که اقتضائات خاص خود 
کارگروه  نشست  در  سعیدی  سیدمحمد  الله  دارد.آیت  را 
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شهردارقم:

 زمین های اطراف مسجد جمکران
 پارکینگ عمومی دائمی شوند

8
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رئیس پلیس راهوراستان قم خبرداد:

کاهش12درصدی  تلفات رانندگی درون شهری

مشکلات و نیازها برای افزایش ماندگاری زائران برطرف شود
مسئولان به حرم مطهر و مسجد مقدس جمکران یکسان توجه نمایند

مسجد  اطراف  شعبان  نیمه  ایام  در  گفت:  شهردارقم 
مقدس جمکران ۱۶۰ هکتار پارکینگ چند روزه و موقت 
تبدیل  می تواند  اطراف  زمین های  درحالی که  شد،  ایجاد 

سیدمرتضی  شود.  دائمی  عمومی  پارکینگ های  به 
در  زیارت  ملی  کارگروه  استانی  نشست  در  سقائیان نژاد 
سالن محراب حرم مطهر بانوی کرامت، با بیان اینکه قم 

  

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم یکی از پروژه های در دست اقدام را تقاطع 
غیرهمسطح میدان نماز دانست و گفت: این پروژه در رینگ میانی بلوار فردوسی 
 5۰ پیشرفت  هم اکنون  که  بوده  احداث  حال  در  اسلامی  جمهوری  بلوار  در 
درصدی دارد. عباس حلوایی زاده با اشاره به برنامه ریزی مدیریت شهری قم برای 
احداث و بهره برداری پروژه های شهری، اظهار داشت: سال گذشته  پروژه های 
عمرانی زیادی در قم در بحث تملک و بازگشایی، احداث بوستان ها و معابر به 
نتیجه رسید. وی یکی از پروژه های در دست اقدام را تقاطع غیرهمسطح میدان 

مدیرعامل شرکت گاز استان قم از کاهش 3.8 درصدی توزیع گاز طبیعی در سال 
۱4۰۰ در مقایسه با سال قبل از آن، خبر داد.  علیرضا نصیری اظهارداشت: گاز 
دریافتی از خطوط انتقال گاز در سال ۱4۰۰ به میزان 2.۶4 میلیارد متر مکعب 
بوده که نسبت به سال ۱399، 3.8 درصد کاهش داشته است و این در حالیست 
که در سال مذکور بیش از ۱۱ هزار مشترک به تعداد مشترکین گاز در بخش های 
از مقدار فوق 8۰۱ میلیون متر مکعب  افزود:  افزوده شده است. وی  مختلف 
تحویل نیروگاه حرارتی قم گردیده است که مصرف گاز در نیروگاه نقش به سزایی 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم  خبرداد:
پیشرفت ۵۰ درصدی تقاطع غیرهمسطح میدان نماز 

مدیرعامل شرکت گاز استان قم خبرداد:
کاهش 3.8 درصد توزیع گاز طبیعی دراستان قم

88

رئیس جمهور در نشست هم اندیشی با اصحاب رسانه:
رسانه ها با رویکرد امیدآفرینی پل 

ارتباطی دولت و مردم باشند 

رئیس جمهــور یکی از بخش های 
مهم جهاد تبیین را اطلاع رسانی 
امیدآفرین خواند و اظهارداشــت: 
در ایــن بخــش از بنده بــه عنوان 
رئیس جمهــور تا یکایــک مدیران 
اصحــاب  و  دولــت  کارکنــان  و 
رســانه، همه مســئولیت داریم با 
اطلاع رسانی مسئولانه به بازسازی 
2امید و اعتماد مردم، ارتقای سرمایه 

رئیس دستگاه قضا مطرح کرد:
ضرورت دسترسی مردم به خدمات 

قضایی رایگان یا ارزان

2 2

رضوانی نماینده مردم تهران:
رئیس جمهور برای گرانی های 
افسارگسیخته چاره جویی کند

رئیس دســتگاه قضا بــر ضرورت 
دسترسی مردم به خدمات قضایی 
رایــگان و ارزان قیمت تاکید کرد. 
به  »ســهولت دسترســی مــردم 
خدمات قضایی و رایگان یا ارزان تر 
ایــن خدمــات« موضــوع  شــدن 
دســتور کار جلســه امروز شورای 
عالی قضایی بود. حجت الاســلام 
والمسلمین محسنی اژه ای در این 

 نماینــده مــردم تهــران در 
مجلس شــورای اســلامی یا 
تقدیــر از مواضع اخیــر وزیر 
امــور خارجه مبنــی بر اینکه 
مذاکرات مســتقیم با آمریکا 
هیــچ فایده ای نــدارد، اظهار 
کرد: درخواست داریم عوامل 
دســت آموز قهرمان پوشالی 
دیپلماســی به هیــچ وجه در  2

به مناسبت هفته هنر و انقلاب اسلامی؛

هنرمند سال انقلاب اسلامی دراستان قم تجلیل شد

4

 در نظر دارد از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای امور مربوط به جمع آوری، قبول، ثبت، تجزیه و توزیع مرسولات وارده و صادره واحد 
۱93 خود را مطابق با شرایط و مفاد مندرج در اسناد مناقصه به مدت یکسال از تاریخ 1401/02/16 لغایت 1402/02/15 به پیمانکار 
واجد صلاحیت )موضوع اصلی فعالیت آن با موضوع مناقصه مطابقت داشته و دارای مجوز از مرجع ذیربط در امور حمل و نقل می باشد( 
واگذار نماید. کلیه مراحل برگزاري مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایي پاکت ها از طریق درگاه سامانه 
تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( به آدرسwww.setadiran.ir    انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت 
قبلي،  مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهي امضاي الکترونیکي را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. لازم به ذکر است 

شماره فراخوان مذکور در سامانه ستاد 2۰۰۱۰۰۱۱24۰۰۰۰۰۱ می باشد.
۱-تاریخ انتشار مناقصه در سامانه: ساعت 9  روز دوشنبه مورخ 1401/01/22 می باشد.

2-مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سامانه: از تاریخ انتشار لغایت ساعت  18  روز پنجشنبه مورخ 1401/01/25
3-مهلت زمانی ارسال پیشنهاد: ساعت 19 روز یکشنبه مورخ 1401/02/04

4- تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار:
5- مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار 9۶۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال) نهصد و شصت میلیون ریال( است که به یکی از دو روش ذیل می 

باشد:
5/۱- ارائه ضمانتنامه بانکی از یکی از بانکها یا موسسات مالی تحت نظارت بانک مرکزی با اعتبار سه ماهه و قابل تمدید.

5/2- فیش واریزی بابت تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار به حساب شبای شماره IR 32۰۱۰۰۰۰4۱۰۱۰4777۱2۰8۰۰7 بانک 
مرکزی بابت شرکت در مناقصه.

۶- زمان و مکان افتتاح پاکت ها : ساعت ۱۰ روز دوشنبه مورخ 1401/02/05 در محل اداره کل پست استان قم.
* حضور پیشنهاد دهندگان در جلسه افتتاح پاکتها )بررسی قیمت های پیشنهادی( بلامانع است.

*هزینه درج آگهی فراخوان بعهده برنده مناقصه می باشد.
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه:

نشانی: قم- بلوار ۱5 خرداد- بلوار محتشم کاشانی- اداره کل پست استان قم- واحد حقوقی تلفن: ۰25-3778۶44۱
تلفن مرکز راهبری و پشتیبانی سامانه ستاد جهت دریافت اطلاعات: ۱45۶

فراخوان تجدید مناقصه عمومی بصورت یک مرحله ای شماره 14۰۰/3/ق.م ) نوبت دوم(

اداره کل پست استان قم

شناسه آگهی: 1298611

اداره کل پست استان قم اداره کل پست استان قم
سازمان توسعه و عمران قم

 در نظر دارد با رعایت آیین نامه معاملاتی شهرداری قم از طریق بر گزاری مزایده عمومی به شرح ذیل نسبت به فروش دو 
واحد تجاری از املاک تحت اختیار خود با مشخصات و شرایط کلی زیر اقدام نماید .

موقعیت املاک: قم ، خیابان معلم مجتمع تجاری ،اداری ناشران طبقه دوم.
واحد ها فاقد انباری و پارکینگ می باشد.

شرایط مزایده :

۱( تضمین شرکت در مزایده به صورت ضمانت نامه بانکی یا مطالبات تأیید شده نقدی از سازمان توسعه و عمران قم ، 
اوراق مشارکت )بی نام( و یا واریز وجه نقد به شماره حساب سپرده ۱۰۰۶22۰288 نزد بانک شهر بنام سازمان توسعه و 

عمران قم .
2( نحوه پرداخت:۱- صرفاً واریز وجه نقد

3( هزینه خرید اسناد 3.۰۰۰.۰۰۰ ریال )غیر قابل استرداد( به شماره حساب ۱9799۶7۶92 نزد بانک ملت بنام 
سازمان توسعه و عمران قم واریز گردد .

4(  سازمان توسعه و عمران قم در رد یا قبول پیشنهادات مختار می باشد . 
5( بهای پیشنهادی باید از حیث مبلغ ، مشخص ، معین و بدون ابهام بوده و در پاکت لاک و مهر شده ) در بسته ( تسلیم 

گردد. 
۶( کلیه هزینه نقل و انتقال ) عوارض – مالیات و غیره ( ، هزینه درج آگهی ها و کارشناسی املاک به عهده برنده مزایده 

میباشد.
7( شرکت کنندگان میبایست در چارچوب لایحه قانونی منع مداخله کارکنان دولت )مصوب ۱337( اقدام نمایند. 

8( محل تحویل پاکات : قم ، بلوار امام موسی صدر ساختمان مرکزی شهرداری قم اداره کل حراست.
9( محل دریافت و بازگشایی اسناد مزایده : قم ، میدان آزادگان ، بلوار شهید عابدی نبش عابدی نهم ، ساختمان شهرداری 

منطقه 3 ، طبقه سوم.
۱۰( متقاضیان می توانند جهت دریافت اطلاعات تکمیلی با واحد حقوقی و املاک سازمان به آدرس قم ، میدان آزادگان 
، بلوار شهید عابدی نبش کوچه نهم ، ساختمان شهرداری منطقه 3 ، طبقه سوم.مراجعه و یا با شماره تلفن 3۶۶۶225۱-

۰25 داخلی ۶38۰-۶38۱ تماس حاصل فرمایند .

آگهی مزایده عمومی )نوبت اول(

شناسه آگهی:۱3۰۰399روابط عمومی سازمان توسعه و عمران قم

سازمان توسعه و عمران قم به تعدادی خودرو سواری )پژو 4۰5/پارس/سمند/دنا/ال9۰( مدل 
9۶ به بالا با راننده  بصورت پیمانکاری جهت انجام خدمات مربوط به امور اداری ، حمل و نقل 

پرسنل داخل شهری و برون شهری بصورت مستمر نیاز دارد.
متقاضیان جهت کسب اطلاعات لازم به آدرس میدان آزادگان بلوار شهید عابدی ، نبش عابدی 
نهم ساختمان شهرداری منطقه 3 واحد امور پیمانها و قراردادها مراجعه و یا با شماره تماس 

3۶۶۶225۱-۰25 داخلی ۶38۱-۶38۰ تماس حاصل فرمایید.

آگهی دعوت به همکاری

روابط عمومی۰ سازمان توسعه و عمران قم
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رمضانماهبندگیوترمیم
سبکزندگی

سفره ماه مبارک رمضان به صورت سالانه از سوی 
خداوند متعال برای عموم پهن می شود، تا همگان از 

برکات آن توشه برگیرند و با عمل به درس های حیات بخش آن، بتوانند سبک زندگی 
را در حوزه های فردی و اجتماعی اصلاح و ارتقا داده و در طول سال از توشه های این 

سفره با برکت بهره مند باشند.
رمضان ماه بندگی

رمضان بدان جهت که روح روزه دار را از آلودگی های گناهان می شوید، رمضان 
نامیده شده است. رمضان؛ ماه بازگشت به مسیر بندگی خدا و تطبیق زندگی با 
دستورات الهی است. بعد از ریزش پاییزی و رکود زمستانه؛ با رویش دوباره در فصل 
بهار، طبیعت تولدی دوباره می یابد و وقتی گناهان انسان در رمضان بریزد، تولدی 
دوباره در بندگی خدا روی می دهد؛ بدین سبب در پایان رمضان عید فطر قرار دارد و 

عید بندگی تلقی می شود.
سبک زندگی

سبک زندگی به معنای شیوه زندگی یک فرد، یک گروه و یا جامعه است. سبک 
زندگی مجموعه ای از ارزش ها، شیوه های رفتاری، حالت ها و سلیقه ها در هر چیزی 
را در برمی گیرد و می تواند به علایق، گفتارها و رفتارهای یک فرد و یا فرهنگ یک 
گروه اشاره کند. لذا سبک زندگی از سلیقه فرد در زمینه آرایش مو؛ لباس، خوراک، 

سرگرمی، تفریح، کار، خانه و زندگی تا هنر همگی را شامل می شود.
سبک زندگی اسلامی به معنای شیوه زندگی فردی، اجتماعی، براساس معیارهای 
جامعه اسلامی است. سبک زندگی اسلامی مجموعه ای از ارزش ها، شیوه های 
رفتاری، حالت ها و سلیقه ها برمبنای احکام اسلامی و حتی در علایق، گفتارها و 
رفتارهای فردی و یا فرهنگ جامعه است و شامل لباس، خوراک، سرگرمی، تفریح، 

کار، معماری خانه، شهرسازی؛ تا هنر را شامل می شود.
اسلامی شدن سبک زندگی آرمان انقلاب اسلامی

از  اسلامی شدن سبک زندگی در حوزه های گوناگون فردی و اجتماعی یکی 
آرمان های اصلی انقلاب اسلامی بوده است که علی رغم تلاش های انجام گرفته، 
جامعه فعلی ما به علت تأثیرپذیری از زندگی قبل از انقلاب اسلامی و از سوی دیگر 
به دلیل تهاجم فرهنگی بیگانگان، نتوانسته است، بین باورهای دینی و شیوه زندگی 
خود ارتباطی تنگاتنگی ایجاد کند، مقام معظم رهبری با درک صحیح از این وضعیت 
نگران کننده، یکی از محورهایی را که در بیانیه گام دوم مورد اشاره قرار دادند مسئله 
سبک زندگی است، مهم ترین راهکارهای دستیابی به افق ترسیم شده در بیانیه گام 
دوم انقلاب و پیشرفت مورد قبول در حوزه سبک زندگی عبارتند از: اصلاح نگرش و 
تقویت باورهای دینی، عمل به آموزه های دینی از سوی رهبران دینی و مدیران نظام، 
ترویج فرهنگ صحیح استفاده از رسانه، اصلاح مدیریت رسانه ها، نهادینه شدن 
فرهنگ نظارت و تقویت روحیه جهادی. )عیسی زاده؛ عیسی و عراقی؛ جلال؛ گام 
دوم انقلاب و راهکارهای دستیابی به سبک زندگی اسلامی )با تأکید بر دیدگاه مقام 
معظم رهبری(، همایش ملی جستارهای پژوهشی با تأکید بر بیانیه گام دوم انقلاب 

)۱۳۹۸
سبک زندگی در گام دوم انقلاب

در بیانیه گام دوم انقلاب صادره از سوی رهبر انقلاب اسلامی چنین آمده است: 
توصیه سبک زندگی اسلامی: اکنون به شما فرزندان عزیزم در مورد چند سرفصل 
اساسی توصیه هایی می کنم. این سرفصل ها عبارتند از: ...و سبک زندگی )اسلامی( 

)مقدمه هفت سرفصل توصیه ها، بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی(
مقابله با سبک زندگی غربی: ... و به همین جمله اکتفا می کنم که تلاش غرب در 
ترویج سبک زندگی غربی در ایران، زیان های بی جبران اخلاقی و اقتصادی و دینی 
و سیاسی به کشور و ملّت ما زده است؛ مقابله با آن، جهادی همه جانبه و هوشمندانه 
می طلبد که باز چشم امید در آن به شما جوان ها است. )توصیه هفتم گام دوم انقلاب 

اسلامی(
سبک زندگی رمضانی

سبک زندگی انسان در ماه مبارک براساس نظام روزه داری کاملًا تغییر می کند که 
شامل دست کشیدن کامل از خوردن و آشامیدن در طول روز، بیدار شدن در سحر و 
افطار کردن در مغرب؛ درک احساس گرسنگان؛ مهمان خداوند بودن، ثواب افطاری 
دادن، پالایش سلامتی جسم، تقویت اراده با تمرین روزه داری، توفیق تلاوت بیشتر 
قرآن و تدبر بیشتر در آیات قرآن، شکر و پرداخت زکات در پایان ماه و تدبر در آیات قرآن 

و دریافت های تطبیقی جدید از آن و یافتن کاربست های آن در زندگی است.
سخن پایانی

از آنجا که گفتار و رفتارهای انسان و سبک زندگی مبین شخصیت وی است؛ لذا 
بایستی بر اساس احکام اسلام پایه ریزی شود تا سبک زندگی، اسلامی شود و ماه 
رمضان فقط یک ماه عبادی صرف نبوده، ضیافت الهی، یک مهمانی تمام عیار بوده و 
با تأکیداتی که بر تلاوت و تدبر در آیات الهی شده و این آیات جامع و در همه حوزه ها و 
زمینه هاست، لذا یک دوره فشرده یک ماهه تمرین سبک زندگی در حوزه های فردی و 
اجتماعی با عمل به درس های حیات بخش اسلام و ترمیم سبک زندگی رایج خویش 

و اصلاح و ارتقای آن در سیر تکاملی انسان و جامعه اسلامی است.
استاد دانشگاه امام حسین )ع(

خوبشداقتصادکشوررا
بهمذاکرهگرهنزدهاید!

آیت الله رئیسی از همان روز اولی که بر کرسی ریاست 
جمهوری تکیه زد گفت که اقتصاد کشور را معطل برجام 

نمی کند. مدام این سخن خود را هم تکرار کرد.
در ظاهر اما شرایط کشور به به طور واضحی به مذاکرات گره خورده است و بازار 
کار خود را می کند. نمونه این بی توجهی هم بالارفتن قیمت دلار و رسیدن به 2۸ 
هزار تومان است. اگر اقتصاد کشور به مذاکرات وین گره نخورده بود که دلار ناگهان 

اینگونه سرکش نمی شد.
اقتصاد کشور اگر بدون توجه به سیاست خارجی پیش می رفت که شاهد گرانی 
40 میلیونی سمند نبودیم و یا سکه به ۱۳ میلیون تومان نمی  رسید. بله، در حرف 
می شود از گره نزدن حرف زد اما در واقعیت مذاکرات و اقتصاد ایران با چهل گره به 

هم تنیده شده اند .
متاسفانه کسانی که حامی دولت سیزدهم هستند، همین حرف ها را باور می کنند 
و آن را به حساب کارهای کرده می گذارند. به طور مثال کیهان از منتقدان پرسیده 

بود:» مگر نمی بینید رئیسی چقدر کار کرده؟«
خوب باید از کیهان و همه حامیان دولت پرسید، حاصل این همه کار کجاست؟ 
چرا بازار رنگ ثبات به خود نمی بیند و قیمت ها هر روز بالاتر می رود؟ اگر منظور از 
کار همین بالا رفتن قیمت هاست که بله ما هم با کیهان موافق هستیم اما اگر منظور 

مدیریت کشور است که باید بگوییم نمره فعلی دولت منفی است.
البته که سفرهای استانی رئیس جمهور حرکت پسندیده ای است. آشنایی با 
مشکلات عدیده مردم، می تواند به درک شرایط کشور کمک کند اما مشکل هیچ 
کشوری با سفراستانی رئیس جمهورش حل نشده است و مردم حاضر هستند 

اقتصاد با ثبات داشته باشند و یک بار هم رئیس جمهور را از نزدیک نبینند. 
می شود پیش بینی کرد که حامیان دولت به میدان بیایند و بگویند شرایط بد 
اقتصادی این روزها کار دشمنان است. اگر آنها بگذارند وضعیت به سامان می شود. 

اینکه دشمن از دولت برای اداره بازار قدرت بیشتری دارد هم جای سوال دارد.
نمونه این رفتار را می شود در تازه ترین گفت وگوی تقی پور، رئیس کمیسیون 
کلمه  وقت  هیچ  بدانید  است  جالب  گفته»  او  کرد.  جست وجو  صیانت  طرح 
ندارد و دشمن عمداً  و  از نسخه ها وجود نداشته  صیانت در عنوان هیچ یک 
این کلمه را برای این طرحِ پیشرفته انتخاب و تبلیغ کرده است تا بعداً »یعنی 

اینروزها« از آن سوء استفاده کند.«
جالب اینجاست که در عنوان طرحی که نمایندگان مجلس برای ارائه در صحن 
آماده کرده بودند به وضوح می شود کلمه صیانت را دید؛ »صیانت از حقوق کاربران 
در فضای مجازی و ساماندهی پیام رسان های اجتماعی« شاید دشمن در مجلس 

هم نفوذ دارد.
القصه که زندگی مردم نشان می دهد، دولت موفقیتی در بهبود زندگی ایرانی ها 
نداشته است. همه آنهایی که در زمان روحانی شعارهای پرطمطراق می دادند و الان 
عضو تیم اقتصادی دولت هستند، دست روی دست گذاشته اند و کاری از دست شان 

بر نمی آید.

اخبار

در دیدار فرمانده انتظامی استان قم مطرح شد؛

پلیسترازانقلاباسلامیازنگاه
رییسجامعهمدرسین

مجموعه  اقدامات  از  تقدیر  ضمن  قم،  علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه  رییس 
انتظامی استان قم، اراده، پیگیری و برنامه ریزی مناسب و هدفمند با لحاظ نیازها 
و اولویت ها را سه عامل مهم در دستیابی به پلیس تراز انقلاب عنوان کرد و بر 

شناسایی و بهره گیری از فرصت ها تأکید کرد
آیت الله حسینی بوشهری در دیدار فرمانده انتظامی استان قم، ضمن تقدیر از 
اقدامات مجموعه انتظامی، ابراز داشت: اقدامات خوبی توسط مجموعه انتظامی 

استان انجام شده است که نشان از اراده و برنامه ریزی مناسب دارد.
دبیر شورای عالی حوزه های علمیه، افزود: عده ای اگر چه از امکانات برخوردارند 
اما همچنان از انجام وظایف خود آن گونه که شایسته و بایسته است، باز می مانند 
و این نشان از اهمیت اراده و برنامه ریزی مناسب و هدفمند بر اساس نیاز سنجی و 
اولویت بندی امور دارد؛ البته مجموعه انتظامی هنوز جای کار دارد و شأن استان 

قم بیشتر از این ها ست.
امام جمعه قم لزوم بهره مندی کامل از فرصت های پیش رو را تنها از طریق برنامه 
ریزی هدفمند میسر دانست و گفت: امیرالمؤمنین علیه السلام می فرمایند: 
حاب.« یعنی فرصت ها را دریابید که مانند ابرها  ها تَمُرُّ مَرَّ السَّ »اِغتَنِمُوا الفُرَص فَاِنَّ
در گذر هستند. مسئولیتی که بر عهده ما گذاشته شده است یکی از همین 
فرصت هاست که باید قدر آن را بدانیم. به جای افسوس خوردن از فرصت های 

گذشته، باید با برنامه ریزی مناسب، فرصت های پیش رو را قدر بدانیم.
وی ادامه داد: سال جدید اقتضائات خاص خود را دارد فلذا باید ابتدا پرونده سال 
گذشته و کارهای باقیمانده را در روزهای نخستین سال جدید به سرانجام برسانید و 
سپس پروژه ها و برنامه های سال جدید خود را با قدرت آغاز کنید. پیامبر اکرم صلی 
الله علیه و آله می فرمایند: کسی که باب خیری بر او باز شد باید قدر آن را دانسته و 
از آن بهره ببرد چرا که معلوم نیست این باب خیر چه زمانی بر او بسته خواهد شد.

میرفیضی،  محمود  سید  دوم  سرتیپ  جلسه،  ابتدای  در  است:  ذکر  شایان 
فرمانده انتظامی استان قم، گزارشی از اقدامات مجموعه انتظامی استان در ایام 
نوروز و سال گذشته ارائه کرد و از کاهش ۵0 درصدی فوتی ها در ایام عید علی رغم 

افزایش ۵0 درصدی سفرها در سطح استان خبر داد.
وی اولویت پلیس را پیگیری مطالبات مقام معظم رهبری عنوان کرد و از پیاده 
سازی پلیس هوشمند در محورهای مختلف در سطح استان، با هدف افزایش 
رضایت مندی مردم خبر داد و ضمن اشاره به کاهش 4 درصدی سرقت در سطح 
استان گفت: علی رغم تمامی اقدامات انجام شده، با پلیس تراز انقلاب فاصله 
داریم و در تلاشیم تا روز به روز امنیت و رضایت مندی مردم را در سطح استان 

بهبود ببخشیم.
  

معاون دادستان عمومی و انقلاب قم  خبرداد:

درمانبیشاز۳هزارمعتاد
درکمپهایترکاعتیادقم

معاون دادستان عمومی و انقلاب قم از اعزام و درمان ۳ هزار 2۶۸ معتاد در 
کمپ های ترک اعتیاد خبر داد.

سید محمد  ملیحی روز دوشنبه با حضور در جلسه علنی شورای اسلامی شهر 
قم با اعلام این خبر گفت: در سال گذشته بیش از ۸ هزار شکایت از افراد معتاد 
در دادسرای استان به ثبت رسید که بیش از دو هزار مورد از شکایت ها به دلیل 

مشکلات خانوادگی بود.
وی همچنین از بستری شدن ۸۳2 معتاد متجاهر مرد در کمپ ماده ۱۶ خبر داد 
و گفت: در سال گذشته ۱2۸ معتاد متجاهر زن نیز از سطح شهر جمع آوری و به 

تنها کمپ ترک اعتیاد بانوان استان منتقل شدند.
ملیحی یکی از معضلات بزرگ قم را عطاری ها دانست و گفت: برخی از این 
عطاری های اقدام به فروش مواد مخدر می کنند که در این راستا هیچ شهری در 

پلمپ منازل یا مغازه های عطاری مثل قم عمل نکرده است. 
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان  قم نیز در این جلسه با اشاره به رابطه 
مستقیم بین اعتیاد و وقوع سرقت در سطح شهر گفت بیش از ۷0 درصد از 
زندانیان به دلیل سوء مصرف مواد مخدر و تامین هزینه این مواد مرتکب سایر انواع 

بزهکاری ها می شوند.
هاشمی نیا از افزایش 2۱ برابری تعداد معتادان استان در سال های ۹۵ تا ۱400 
خبر داد و گفت: متاسفانه سن شروع مصرف مواد مخدر استان به زیر ۱۵ سال 
رسیده است. هاشم نیا بر لزوم آموزش دانش آموزان و آگاهی دادن نسل جوان 
تأکید کرد و افزود: در سال ۱40۱ کشفیات مواد مخدر بیش از 4 برابر نسبت به 

مدت مشابه سال گذشته شده است. 
اسلامی رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز در این جلسه به همکاری هرچه 
بیشتر مجموعه مدیریت شهری با ستاد مبارزه با مواد مخدر استان تاکید کرد و 
گفت: مبارزه و مقابله با معتادین متجاهر از جمله اولویت های اساسی شورای 

اسلامی شهر است.
رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر قم نیز 
در حاشیه جلسه علنی امروز شورا با اشاره به اهتمام مجموعه شهری بر حفظ و 
توسعه لکه های سبز شهری گفت: در سال جاری با هدف رشد و توسعه فضای 
سبز شهری بودجه ای بیش از ۱0 میلیارد تومان به صورت جداگانه برای هریک از 

مناطق شهری در نظر گرفته شده است.

باحضورنماینده ولی فقیه دراستان قم ؛

طرحکریمهاهلبیت)س(درقم
بهکارخودپایانداد

مراسم اختتامیه برنامه های رزمایش فرهنگی اجتماعی کریمه اهل بیت)س( و آغاز 
طرح شکوه حیا با هدف ترویج فرهنگ عفاف و حجاب و زیست عفیفانه در قم برگزار 
شد.  به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، مراسم اختتامیه برنامه های رزمایش 
فرهنگی اجتماعی کریمه اهل بیت )س( و آغاز طرح شکوه حیا با هدف ترویج 
فرهنگ عفاف و حجاب و زیست عفیفانه با محوریت قرارگاه ۱۹ دی در سالن شهید 
اخلاقی ستاد سپاه استان قم برگزار شد. مراسم جمع بندی برنامه های رزمایش 
فرهنگی اجتماعی کریمه اهل بیت )س( و آیین آغاز طرح شکوه حیا با هدف ترویج 
فرهنگ عفاف و حجاب و زیست عفیفانه با محوریت قرارگاه ۱۹ دی و با حضور آیت 
الله »سید محمد سعیدی« نماینده ولی فقیه در استان قم، سردار »محمدرضا 
معاون  حاجی زاده«  »احمد  )ع(،  ابی طالب  بن  علی  امام  سپاه  فرمانده  موحد« 
سیاسی امنیتی استانداری قم و سردار میرفیضی فرمانده انتظامی استان برگزار 
شد. همچنین حجت الاسلام و المسلمین »محمد لطفی نیاسر« مدیر کل صدا و 
سیمای استان قم و حجت الاسلام والمسلمین ملانوری معاون آیت الله اعرافی مدیر 
حوزه های علمیه نیز در این مراسم حضور داشتند. برنامه های طرح کریمه اهل بیت 
)س( به منظور ترویج فرهنگ عفاف و حجاب در سطح شهر و سالم سازی فضای 

بوستان ها؛ از 20 اسفند ۱400 تا ۱4 فروردین ۱40۱ عملیاتی شد.

 مدیرکل نوسازی مدارس استان قم:

تاکنون۲۸۷مدرسهخیرسازدرقم
احداثشدهاست

 مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم گفت: تاکنون 2۸۷ مدرسه 
توسط خیران مدرسه ساز در نقاط مختلف این استان احداث شده است.

احمدرضا اجتهادی روز دوشنبه در حاشیه کلنگ زنی مدرسه خیرساز حاج 
حبیب الله زیرک در گفت وگویی افزود: این مدارس در قالب سه  هزار و 2۶۸ کلاس 

درس می باشد.
وی با اشاره به کلنگ زنی مدرسه خیرساز، اضافه کرد: این مدرسه در زمینی به 
مساحت پنج هزار و 20 مترمربع با زیربنایی بالغ بر سه هزار و ۱00 مترمربع در 2 

طبقه در شهرک پردیسان احداث خواهد شد.

امیدآفرین  را اطلاع رسانی  تبیین  از بخش های مهم جهاد  رئیس جمهور یکی 
خواند و اظهارداشت: در این بخش از بنده به عنوان رئیس جمهور تا یکایک مدیران 
و کارکنان دولت و اصحاب رسانه، همه مسئولیت داریم با اطلاع رسانی مسئولانه به 
بازسازی امید و اعتماد مردم، ارتقای سرمایه اجتماعی، مشارکت عمومی و نشاط 
اجتماعی کمک کنیم و در راستای خنثی کردن توطئه دشمن برای یاس آفرینی گام 

برداریم.
آیت الله دکتر سیدابراهیم رئیسی شامگاه یکشنبه در نشست هم اندیشی با جمعی 
از مدیران و اصحاب رسانه با بیان اینکه اینگونه نشست ها را برای دولت بسیار مفید 
و مغتنم می دانم، گفت: مؤکداً به همه همکاران خود توصیه کردم که نشست های 
مستمر و منظم با نخبگان و حتی مخالفان دولت داشته باشند و از ایده ها و نظرات 
 آنان استفاده کنند. رئیس جمهور رویکرد محوری دولت مردمی را تلاش برای اجرای 
عدالت خواند و افزود: اجرای عدالت خواست مردم، تکلیف قانونی دولت، تاکید 
مقام معظم رهبری و یکی از عقب ماندگی های جدی در نظام جمهوری اسلامی 
است. تلاش دولت این است که در همه عرصه ها از جمله نظام مالیاتی، نظام بانکی، 
مقررات و شیوه جذب افراد، نحوه استفاده و بکارگیری افراد، نظام پرداخت حقوق و 

زمینه های دیگر عدالت اجرا شود.
دکتر رئیسی از اصحاب رسانه خواست تا با اطلاع رسانی صادقانه و منصفانه پل 
ارتباطی میان دولت و مردم باشند و اظهار داشت: همانطور که مقام معظم رهبری 
تاکید کرده اند، مردم مومن انقلابی و حاضر در صحنه مهمترین و اصلی ترین مؤلفه 
قدرت جمهوری اسلامی هستند و بسیار مهم است که امید و اعتماد آنان حفظ شده 

و ارتقا یابد.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه امروز دوران جنگ روایت ها است، تصریح کرد: 
اصحاب رسانه نقش موثری در روایت دقیق، صریح، سریع و امیدآفرین از رویدادهای 

با  امکان هماوردی  و متعهد  بدون رسانه های حرفه ای، منصف  و  دارند  مختلف 
دشمنان در عرصه جنگ روایت ها وجود ندارد.

رئیسی نقش رسانه ها در افزایش و اعتماد عمومی و ارتقای سرمایه اجتماعی را 
قابل توجه دانست و گفت: البته این به معنی آن نیست که رسانه ها نباید دولت را نقد 
کنند، چرا که انتقاد آنان و انتقال دیدگاه ها، نظرات و انتقادات مردم به دولت می تواند 

کمک بزرگی برای حل مشکلات کشور باشد.
راهبرد ما در مذاکرات هسته ای، راهبرد اعلامی مقام معظم رهبری است

دکتر رئیسی با اشاره به برخی مسائل مطرح شده در این جلسه از جمله در 
خصوص روند مذاکرات هسته ای، گفت: مؤکداً و مکرر اعلام کرده ایم که راهبرد ما در 
مذاکرات هسته ای، راهبرد اعلامی از سوی مقام معظم رهبری است. گاهی عده ای 
طوری وانمود می کنند که مسئله مذاکرات هسته ای، تنها مسئله عرصه سیاست 
خارجی کشور است اما این از نظر ما نادرست است. از نظر دولت مذاکرات هسته ای 

یکی از مسائل سیاست خارجی کشور است، نه همه مسئله سیاست خارجی.
آیت الله رئیسی اظهار داشت: دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی از سوی دولت 
به عنوان مرجع اطلاع رسانی و ارتباط با اصحاب رسانه و نخبگان در حوزه مذاکرات 
هسته ای تعیین شده و اصحاب رسانه به طور مستمر جلسات و نشست هایی با 

مسئولان مربوطه در دبیرخانه در جریان روند پیشرفت مذاکرات قرار می گیرند.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به برخی مشکلات پیش 
روی دولت در روزهای آغازین شروع به کار از جمله موضوع تامین منابع و پرداخت 
حقوق کارکنان دولت، تصریح کرد: امروز دیگر شرایط کاملا متفاوت شده و دولت 

اجرای برنامه های خود برای رفع مشکلات بزرگتر را آغاز کرده است.
دکتر رئیسی با اشاره به تلاش دولت برای افزایش سرمایه گذاری در کشور، ادامه 
یک  اساس  بر  خواسته  بانک ها  و  بزرگ  مجموعه های  و  شرکت ها  از  دولت  داد: 
برنامه ریزی مشخص وارد عرصه سرمایه گذاری در امور زیربنایی و طرح های بزرگ 
شوند و در کنار آنها برای استفاده از ظرفیت های نهادهای انقلاب اسلامی در این 
زمینه نیز برنامه ریزی کرده است. رئیس جمهور با بیان اینکه اقدامات دولت برای 
جذب سرمایه گذاری خارجی نیز آغاز شده است، خاطرنشان کرد: در این بخش کار 
آغاز شده اما روند آن باید به مرحله مشخصی برسد تا جزئیات آن اعلام شود. انجام 
این سرمایه گذاری ها و در کنار آن تلاش برای ارتقای بهره وری می تواند به دولت در 
تحقق هدف رشد اقتصادی هشت درصدی کمک کند. آیت الله رئیسی بر ضرورت 
تقویت حوزه اطلاع رسانی و تبیین اقدامات دولت تاکید کرد و گفت: همه ما در دولت 
مسئولیت داریم که با برنامه ریزی، زمینه تبیین بهتر و بیشتر دستاوردهای دولت به 
جامعه را فراهم کنیم چرا که این کار برای مردم امیدآفرین است و می تواند گام موثری 

در مقابله با جریان یاس آفرینی دشمن باشد.
رئیس جمهور تاکید کرد: دشمن به دنبال یأس آفرینی و ناامید کردن مردم است و 
شما اصحاب رسانه با راهبرد اطلاع رسانی امیدآفرین نقش موثری در خنثی کردن 

توطئه های دشمن و کسب پیروزی در نبرد روایت ها دارید.

رئیس جمهور در نشست هم اندیشی با اصحاب رسانه:

رسانه ها با رویکرد امیدآفرینی پل ارتباطی دولت و مردم باشند 
دولت مصمم به استمرار جلسات هم اندیشی با جمع های نخبگانی است 

سیدجواد هاشمی فشارکی*

مصطفی داننده*

به  مردم  دسترسی  ضرورت  بر  قضا  دستگاه  رئیس 
خدمات قضایی رایگان و ارزان قیمت تاکید کرد.

»سهولت دسترسی مردم به خدمات قضایی و رایگان 
یا ارزان تر شدن این خدمات« موضوع دستور کار جلسه 

امروز شورای عالی قضایی بود.
این  در  اژه ای  محسنی  والمسلمین  حجت الاسلام 
بخش با یادآوری حکم ابلاغ شده از ناحیه مقام معظم 
رهبری در دهم تیرماه سال ۱400 و تاکید معظم له بر 
»گسترش فناوری های نوین و تضمین دستیابی آسان 
و رایگان مردم به خدمات قضایی«، به تشریح و تبیین 
دستاورد های فناورانه قوه قضاییه در راستای تسهیل و 
تسریع دسترسی مردم به عدالت پرداخت و همچنین بر 
لزوم انجام اقدامات گسترده تر در راستای ارائه خدمات 
الکترونیکی به مردم و مراجعان به دستگاه قضایی با 

هدف کاهش هزینه های آن ها تاکید کرد.
آمار  مرکز  رئیس  به  همچنین  قضا  دستگاه  رئیس 
طی  که  داد  دستور  قضاییه  قوه  اطلاعات  فناوری  و 
از  یکی  با  مشترکی  نشست  و  جلسه  آتی  روز های 

عنوان  تحت  برنامه ای  که  دانش بنیان  شرکت های 
دستگاه  بنیادین  زیرساخت  دور،  راه  از  »دادخواست 
قضایی« آماده کرده، داشته باشد و ظرف مدت دو هفته 
گزارش خود را در خصوص جوانب مختلف چگونگی 

اجرایی شدن این برنامه ارائه دهد.
والمسلمین  حجت الاسلام  جلسه،  این  ادامه  در 
محسنی اژه ای با اشاره به ضرورت ایجاد شفافیت در 
متقابل سامانه های  ارتباط  مقوله  و حوزه ها،  سطوح 
دستگاه های مختلف با یکدیگر را یکی از زمینه های 
اداری  دستگاه های  در  شفافیت  بیشتر  ظهور  و  بروز 
و حاکمیتی دانست و بر تحقق هرچه بیشتر این مهم 

تاکید کرد. 
رئیس دستگاه قضا همچنین بر اهتمام قوه قضاییه 
برای اتصال سامانه های خود به سامانه های مرتبط با 
دستگاه هایی نظیر بانک مرکزی و ناجا در راستای ایجاد 
شفافیت بیشتر در فرآیند های اداری و سازمان اشاره 

کرد.
همچنین در این جلسه، »مسجدی« رئیس سازمان 

از فوتی های ناشی  ارائه آمار اولیه  پزشکی قانونی به 
گفت:  و  پرداخت  سال ۱40۱  نوروز  در  تصادفات  از 
فوتی های ناشی از تصادفات از روز 2۹ اسفند تا ۱۳ 
فروردین، هزار و ۱0۱ نفر بود که کمترین آمار مربوط 
در  همچنین  است؛  بوده  فوتی  مورد  با 4  اردبیل  به 
این مدت ۱۶ هزار و ۱۸۹ نفر بر اثر تصادفات، دچار 

مصدومیت شدند.
رئیس سازمان پزشکی قانونی کشور در ادامه از انجام 
۳۵ هزار و 2۷۳ مورد معاینه بالینی از 2۹ اسفند تا ۱۳ 
فروردین از سوی کشیک های سازمان پزشکی قانونی 
خبر داد و افزود: متوفیان ناشی از غرق شدگی نیز در 
این ۱4 روز، 4۳ نفر بودند که استان های خوزستان، 
هرمزگان و گیلان بیشترین آمار فوتی ها در این حوزه 
را دارا هستند. حجت الاسلام »عبداللهی« رئیس مرکز 
از  جلسه  این  در  نیز  قضاییه  قوه  اطلاعات  حفاظت 
دستگیری کارمندان متخلف اداره ثبت پاکدشت که از 
طریق تجمیع سند، قصد فروش ۳2 هزار متر زمین را 

داشتند، خبر داد.

رئیس دستگاه قضا مطرح کرد:

ضرورتدسترسیمردمبهخدماتقضاییرایگانیاارزان

 جانشین فرمانده کل سپاه تاکید کرد: با گذشت 4۳ سال از پیروزی انقلاب اسلامی 
مظهر جبهه باطل یعنی امریکا اعتراف می کند که در برابر انقلاب اسلامی هیچ غلطی 
نتوانسته است بکند. آیین بزرگداشت بیست و نهمین سالگرد شهادت سید مرتضی آوینی با 
قدردانی از خانواده هنرمند فقید جهانگیر خسروشاهی و با حضور خانواده شهدای روایت 
فتح، پیشکسوتان، هنرمندان و سردار علی فدوی جانشین فرماندهی کل سپاه در سالن 
خلیج فارس موزه ملی انقلاب اسلامی و دفاع مقدس برگزار شد. جانشین فرمانده کل سپاه 
در این مراسم با اشاره به جمله تاریخی امام خمینی )ره( در خصوص امریکا اظهار داشت: 
در همان روزهای ابتدایی انقلاب امام )ره( فرمودند »امریکا هیچ غلطی نمی تواند بکند« و 
اکنون باگذشت 4۳ سال از پیروزی انقلاب اسلامی مظهر جبهه باطل شیطان یعنی امریکا 
اعتراف می کند که در برابر انقلاب اسلامی هیچ غلطی نتوانسته است بکند و این نه در مرکز 
انقلاب اسلامی که در برابر هیچ یک از اقصی نقاط دلدادگان انقلاب اسلامی در دنیا هم 
نتوانسته است غلطی بکند و این پیروزی یعنی سید مرتضی آوینی های زیادی باید باشند 
تا با هنر خودشان جلوه هایی را که در عرصه عمل در حال انجام است، به دنیا و مردمان 

سراسر دنیا برسانند. سردار فدوی درباره شیوه و روش فعالیت های هنری و رسانه جبهه 
باطل نیز گفت: برای جبهه باطل واقعیت مهم نیست، آن چیزی که برای جبهه باطل مهم 
است تصویری است که از واقعیت می سازد و این روالی است که از دهه هفتاد آمریکایی ها 
در حال انجام آن هستند. وی افزود: آن ها معتقدند، چون ما صاحب قدرت تصویرسازی 
هستیم از هر موضوعی تصویری درست می کنیم که منافع خودمان در آن برقرار باشد، ولی 
عزیزان بدانید حقانیت جبهه حق آن چنان تبلور دارد و قوی است که نمی توانند حتی با 
توانمندی هایی که در تصویرسازی دارند موفق باشند.  جانشین فرمانده کل سپاه ادامه 
داد: روال شهید آوینی الگوی بسیار خوبی است برای همه کسانی که در عرصه هنر فعالیت 
می کنند، کسانی که می توانند جا پای بزرگانی، چون شهید سید مرتضی آوینی بگذارند 
و در پیشگاه خداوند متعال روسفید باشند، شهید آوینی در حالی که می توانست مانند 
همه رزمندگان به جای دوربین و قلم، اسلحه به دست بگیرد و به درجه شهادت برسد، اما 
می دانست زبان و روال هنرمی تواند اثرگذاری طولانی مدت داشته باشد و این راه و روال را 

آگاهانه انتخاب کرد.

 دریادار فدوی:

آمریکابهناکامیدربرابرانقلاباسلامیاذعانمیکند

رضوانی نماینده مردم تهران:

رئیسجمهوربرایگرانیهایافسارگسیختهچارهجوییکند
 نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی یا تقدیر 
از مواضع اخیر وزیر امور خارجه مبنی بر اینکه مذاکرات 
مستقیم با آمریکا هیچ فایده ای ندارد، اظهار کرد: درخواست 
داریم عوامل دست آموز قهرمان پوشالی دیپلماسی به هیچ 
وجه در تیم مذاکره کننده ایران حضور نداشته باشند، در 
ناپذیری خواهیم  اینصورت متحمل ضررهای جبران  غیر 
شد. غلامحسین رضوانی عضو کمیسیون حقوقی مجلس 
شورای اسلامی در جلسه روز دوشنبه مجلس در تذکری 
تاکتیکی  اقدام  گفت:  مشهد  حادثه  به  اشاره  با  شفاهی 
عوامل شیطان بزرگ در هتک حرمت حریم رضوی به منظور 
تثبیت استراتژی تفرقه افکنانه بین برادران مسلمان و مردم 
منطقه بود. محکومیت این جنایت توسط همه آنها که از 
جوهر انسانیت خارج نشده اند و عدم محکومیت آن توسط 

کسانی که همواره در پازل آمریکا بازی می کنند، امری قابل 
پیش بینی بود. وی تاکید کرد: باید هوشیار باشیم که غرب 
گرایان به قدری خود را به شیطان بزرگ فروخته اند که در سه 
مقطع سال های ۶۹، ۸0 و ۱400 تلاش داشتند در اجابت 
به درخواست آمریکا برای کشاندن جمهوری اسلامی ایران 
به جنگ، موضع گیری صریح داشتند؛ ابتدا صدام را خالد 
ابن ولید نامیدند و شایسته هم پیمانی دانستند، در سال ۸0 
طالبان را شایسته این امر دانستند و در ۱400 گفتند که باید 
با طالبان بجنگیم؛ می بینیم که بصورت ظاهری این مواضع 
متناقض است. آنها می خواستند مسیر را برای آمریکا هموار 
کنند تا آمریکا در شرایطی که یاغی بود، بتوانند درباره ایران 
تعرضاتی را انجام دهند. نماینده مردم تهران در مجلس با 
اشاره به مواضع رئیس جمهوری درباره مذاکرات هسته ای 

مستحکم  مواضع  خاطر  به  رئیسی  آقای  از  کرد:  اظهار 
مواضع  همچنین  می کنم.  تشکر  مذاکرات  درباره  ایشان 
اخیر آقای امیر عبداللهیان که خوشبختانه اعلام کردند که 
ندارد، شایسته  فایده ای  آمریکا هیچ  با  مذاکرات مستقیم 
قدردانی است. درخواست داریم عوامل دست آموز قهرمان 
پوشالی دیپلماسی به هیچ وجه در تیم مذاکره کننده ایران 
حضور نداشته باشند، در غیر اینصورت متحمل ضررهای 
جبران ناپذیری خواهیم شد. رضوانی در پایان با تاکید بر 
لزوم توجه دولت به موضوع گرانی گفت: برای گرانی هایی 
افسارگسیخته چاره جویی شود، هرچند متاسفانه با توجه 
مصوبه حذف ارز ترجیحی که توسط مدیریت مجلس تدارک 
شد، حق داریم اظهار نگرانی کنیم به خصوص در زمینه دارو 

که اتفاق بدی افتاده است.

معاون حقوقی رئیس جمهوری با بیان این که نه امکان مقابله و نه امکان حذف تعارض 
منافع وجود دارد، بر لزوم مدیریت تعارض منافع تاکید کرد.

محمد دهقان معاون حقوقی رئیس جمهور صبح دوشنبه در جلسه صحن مجلس 
شورای اسلامی طی سخنانی پس از ارائه تقاضای بررسی لایحه نحوه مدیریت تعارض 
منافع در انجام وظایف قانونی و ارائه خدمات عمومی با تاکید بر این که تعارض منافع با 
فساد تفاوت دارد، اظهار کرد: ممکن است مواردی در خصوص تعارض منافع وجود 
داشته باشد که منجر به فساد شود و همچنین ممکن است مواردی از تعارض منافع 
وجود داشته باشد اما هیچ کدام به فساد منتهی نشود. وی با بیان این که هر تعارض 
منافعی فساد نیست اضافه کرد: اگر تعارض منافع مدیریت شود طبیعتا زمینه اعتماد 
مردم به نظام افزایش می یابد و همچنین دیگر بستری برای فساد در کشور ایجاد 
نمی شود. همه بارها مشاهده کرده ایم منافع عمومی با منافع شخصی در تعارض 

قرار گرفته است و بسیار دیده شده مسئولان دولتی و کارکنان دولت و بخش های ارائه 
دهنده خدمات عمومی در زمان تصمیم گیری با تعارضی میان منافع عمومی و منافع 
شخصی، خانوادگی یا بستگان و گروه های متصل به آنها مواجه می شوند. دهقان اظهار 
کرد: تعارض منافع موضوعی قابل حل نیست بلکه واقعیتی است که وجود دارد و به 
صورت مداوم در زندگی شخصی کارکنان حکومتی و افراد این تعارض منافع وجود دارد. 
موارد بسیاری از تعارض منافع وجود دارد که هیچ گاه منتهی به فساد نمی شود و علت 
آن نیز وجود باورهای مذهبی و وجدان فردی است. این اصول موجب می شود در زمان 
ایجاد تعارض منافع فرد به هیچ وجه از جاده عدالت و انصاف خارج نشود و اجازه ندهد 
که وسوسه ها و شهوات بر او مسلط شود. وی با تاکید بر این که نه امکان مقابله با تعارض 
منافع وجود دارد و نه امکان حذف آن، خاطر نشان کرد: باید موضوع تعارض منافع را 

مدیریت کرد.

معاون حقوقی رئیس جمهوری :

بایدتعارضمنافعرامدیریتکرد
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دلایلگرفتگیعروق

فوق تخصص آسم و آلرژی معتقد است با اقدامات ساده می توان علائم آلرژی 
را برطرف کرد، در غیر اینصورت بیمار باید به پزشک مراجعه کرده و ضمن مصرف 

دارو واکسن درمانی شود.
با آغاز فصل بهار آلرژی بهاره هم به سراغ برخی از افراد می رود و علائمی 
همچون تنگی نفس، خارش گلو، ورم چشم، آبریزش بینی باعث کلافگی آنها 
می شود. به گفته کارشناسان آلرژی چیزی است که باعث پاسخ حساسیتی 
می شود و شایع ترین آلرژی زاها، گرده گیاهان در باد، گرده گل ها، شکوفه های 
درختان و علف های هرز هستند. آلرژی بهاری معمولًا در دوران کودکی شروع 
می شود، اما ممکن است در هر سن دیگری نیز اتفاق بیفتد. به نظر می رسد 
میزان حساسیت ها با افزایش سن کاهش یابد، اما ممکن است بعدها دوباره 

شدت گیرد.
در همین راستا و برای پیشیگیری از بروز علائم آلرژی با دکتر محمدحسن 
بمانیان فوق تخصص آسم، آلرژی و ایمنی شناسی بالینی گفت و گو کردیم. این 
پزشک متخصص معتقد است با اقدامات ساده می توان علائم آلرژی را برطرف 
کرد در غیر اینصورت بیمار باید به پزشک مراجعه کرده و ضمن مصرف دارو حتی 

واکسن درمانی شود.
این فوق تخصص آسم، آلرژی و ایمنی شناسی بالینی با اشاره به اینکه همزمان 
با آغاز فصل بهار گرده افشانی گیاهان آغاز می شود توضیح می دهد: این فرآیند 
می تواند موجب آلرژی و عوارض آن در بسیاری افراد شود. اقدامات بسیار ساده 
ای در این رابطه وجود دارد که با عمل به آنها می توان از عوارض آلرژی مثل 

عطسه، آبریزش بینی و چشم و خارش گلو و گوش در امان ماند.
اگر آلرژی دارید پنجره ها راببندید

وی توصیه می کند: در فصل بهار باید تمامی پنجره های خانه بسته باشد. در 
خانه نباید از گل و گیاه و پرنده و حیوانات اهلی نگهداری کرد. موها همیشه 
باید کوتاه باشد و پس از حمام باید موها را خشک نگه داشت. به پیش بینی 
هواشناسی باید توجه کنید چون بسیاری از علائم آلرژی در هنگام وزش باد بروز 

می کند. بارش باران و هوای مرطوب می تواند علائم آلرژی را در بسیاری افراد 
کاهش دهد اگرچه بارندگی در برخی افراد موجب بروز علائم آلرژی می شود.

بمانیان ادامه می دهد: افرادی که علائم تثبیت شده آلرژی دارند باید به محض 
ورود به منزل دوش گرفته و لباس خود را تعویض کنند. از اسپری شستشوی بینی 
استفاده کرده و بینی خود را در اول صبح و قبل از خواب شب شستشو دهند. اگر 
این افراد با رعایت این دستورات بهتر نشدند، باید برای اقدامات درمانی بیشتر به 

پزشک مراجعه کنند.
علامت های غیراختصاصی آلرژی

این فوق تخصص آسم، آلرژی و ایمنی شناسی بالینی، عطسه، آبریزش بینی 
و چشم و خارش گلو را از علائم اختصاصی آلرژی عنوان می کند و می گوید: 
خستگی مفرط، سردرد، احتقان در بینی و گرفتگی گوش ها هم از علامت های 
غیراختصاصی آلرژی هستند. با توجه به اینکه در آلرژی، بینی، سینوس، گوش 
میانی، چشم، و قسمت فوقانی سیستم تنفسی درگیر می شود، ممکن است 
منجر به بروز علائمی مانند سرگیجه، حالت تهوع و عصبی شدن فرد شوند. این 
بیماران اگر فقط در فصل بهار دچار این علامت ها می شوند باید بررسی شوند و 
با تشخیص عامل خاص بروز این علائم از دارو استفاده کنند و در نهایت واکسن 

درمانی شوند.
وی در توضیح تفاوت علائم آلرژی با کرونا توضیح می دهد: علائم این دو 
بیماری با هم همپوشانی دارند اما حس خارش در گلو و چشم و بینی همراه با 
عطسه و آبریزش بینی احتمالا نشانه آلرژی است. اگر بیمار تب نداشته باشد باز 
هم احتمال آلرژی وجود دارد اگرچه ممکن است کرونا هم بدون تب باشد. اگر 
عوامل سال گذشته هم بروز کرده باشد به احتمال قوی باز هم این علائم نشانه 
آلرژی است و اگر فرد در مواجهه با عوامل حساسیت زا مثل گل و گیاه قرار گرفته 

باشد به احتمال زیاد این علائم ناشی از آلرژی خواهد بود.

تفاوت آلرژی بهاره با کرونا؛

هرآنچهبایددربارهبلوغدیررسبدانید توصیه های طلایی برای پیشگیری از بروز علائم آلرژی

بلوغ زمانی است که بدن یک کودک رشد کرده و به بدن یک بزرگسال تبدیل 
می شود. با تغییراتی که در بدن ایجاد می شود می تواند فهمید که فرد دوران 
بلوغ خود را سپری می کند. گاهی بچه ها نسبت به همسالان خود دیرتر به بلوغ 

می رسند اما بالاخره در نهایت بالغ می شوند.
گاهی تأخیر در بلوغ ناشی از مشکلات مزمنی در سلامتی، اختلالات هورمونی، 
رادیوتراپی یا شیمی درمانی، اختلال خوردن یا ورزش زیاد، اختلالات ژنتیکی، 
تومورها و برخی از عفونت هاست. علائم معمول تأخیر در بلوغ شامل بزرگ نشدن 
بیضه ها در پسرها و بزرگ نشدن سینه ها و پریود نشدن در دخترها می شود. 
تشخیص تأخیر در بلوغ بر اساس نتایج معاینهٔ فیزیکی، آزمایشات گوناگون، تعیین 
رادیوگرافی سن استخوان و در صورت لزوم تست ژنتیک و ام آرآی صورت می گیرد. 
درمان تأخیر در بلوغ بستگی به علت داشته و شامل درمان جایگزین با هورمون 
می شود. شروع بلوغ جنسی زمانی رخ می دهد که غده هیپوتالاموس شروع به 
ترشح سیگنال های شیمیایی به نام گنادوتروپین ها می کند که محرک رشد غدد 
جنسی )بیضه ها در پسران و تخمدان ها در دختران( می باشند. غدد جنسی در 
حال رشد در پسرها هورمون جنسی تستوسترون و در دخترها هورمون جنسی 
استروژن ترشح می کنند. این هورمون ها باعث به وجود آمدن ویژگی های ثانویه 
جنسی شامل موی صورت و توده عضلانی در پسرها، سینه در دخترها و موی 
ناحیه تناسلی و زیربغل و تمایلات جنسی در هر دو جنس می شوند. بعضی از 

نوجوانان در سنین معمول نوجوانی، رشد و تکامل جنسی شان آغاز نمی شود.
تأخیر بلوغ در پسرها شایع تر بوده و به این صورت تعریف می شود:

. بزرگ نشدن بیضه ها تا سن ۱4 سالگی
. فاصلهٔ بیشتر از پنج سال از شروع تا تکمیل رشد اندام های تناسلی

تأخیر بلوغ در دخترها به این صورت تعریف می شود:
. بزرگ نشدن سینه ها تا ۱۳ سالگی

. فاصلهٔ بیشتر از سه سال از شروع رشد سینه ها تا اولین پریود
. پریود نشدن تا ۱۶ سالگی

علت های بلوغ دیررس
در بیشتر موارد، تأخیر در بلوغ غیرطبیعی نیست و ممکن است جنبهٔ ارثی داشته 
باشد. این نوجوانان  معمولًا رشد نرمالی دارند و از دیگر جهات سالم اند. یعنی 
هرچند سرعت رشدشان مانند همسالانشان نیست و دیرتر به بلوغ می رسند اما در 

نهایت به طور نرمال رشد می کنند.
اختلالات متعددی مانند دیابت شیرین کنترل نشده، بیماری التهابی روده، 
تأخیر  به  را  آنمی می توانند رشد جنسی  و  فیبروز کیستیک  کلیوی،  بیماری 
بیندازند یا جلوی آن را بگیرند. نوجوانانی که تحت شیمی درمانی یا پرتودرمانی 
قرار می گیرند ممکن است رشدشان به تأخیر بیفتد. اختلالات خودایمنی هم 
می توانند بلوغ را به تأخیر بیندازند، مانند تیروئید هاشیموتو، بیماری آدیسون و 
برخی از اختلالاتی که مستقیماً بر تخمدان ها اثر می گذارند. توموری که به غده 
هیپوفیز یا هیپوتالاموس آسیب می زند می تواند سطح گنادوتروپین را پایین بیاورد 

یا تولید این هورمون را کلًا متوقف نماید.
در پسرها، اختلالات مربوط به بیضه مانند یک آسیب )مثلًا آسیب ناشی از 

پیچ خوردگی یک بیضه یا عفونت( می تواند بلوغ را به تأخیر بیندازد.
نوجوانان خصوصاً دخترهایی که به دلیل ورزش بیش از حد یا رژیم غذایی 
کاهش وزن، بسیار لاغر می شوند اغلب دچار تأخیر در بلوغ خواهند شد که شامل 
پریود نشدن می شود.  اختلالات کروموزومی مانند سندرم ترنر در دخترها و سندرم 
کلاین فلتر در پسرها و دیگر اختلالات ژنتیکی می توانند بر تولید هورمون های 
جنسی اثر بگذارند. یکی از این اختلالات ژنتیکی، سندرم کالمن، تنها بر تولید 

گنادوتروپین اثر می گذارد و بر تولید دیگر هورمون های جنسی اثری ندارد.
علائم تأخیر بلوغ

نوجوانانی که دچار تأخیر در بلوغ هستند ممکن است نسبت به همسالان خود 
به اندازهٔ چشمگیری کوتاه قدتر باشند، ممکن است مورد تمسخر قرار بگیرند و 
اغلب برای غلبه بر مشکلات اجتماعی و ارتباطی خود به کمک نیاز دارند. با توجه 
به اینکه نوجوانان معمولًا نسبت به متفاوت بودن با همسالان خود احساس خوبی 
ندارند )خصوصاً پسرها(، بیشتر ممکن است به دلیل تأخیر در بلوغ دچار استرس 

و احساسات ناخوشایند مانند خجالت و گوشه گیری شوند.
تشخیص تأخیر در بلوغ

. معاینهٔ فیزیکی
. رادیوگرافی سن استخوان

. آزمایش خون
. گاهی ام آرآی

ارزیابی اولیه تأخیر در بلوغ باید شامل یک سابقهٔ کامل پزشکی و معاینهٔ فیزیکی 
برای سنجش رشد، وضعیت تغذیه و تکامل جسمی باشد. پزشکان اغلب از یک 
یا دو استخوان عکس با اشعه ایکس می گیرند تا میزان رشد استخوان یا سن 

استخوان را تعیین کنند.
از جهت علائم  را  تا وضعیت فرد  انجام می دهند  را  آزمایشات خود  پزشکان 
بیماری های مزمن و سطح هورمون ها بررسی کنند. گاهی ممکن است پزشک، 
تست ژنتیک را توصیه کند. پزشکان معمولًا پسرهایی را مورد ارزیابی قرار می دهند 
که به سن ۱4 سالگی رسیده اند اما علامتی از بلوغ ندارند، و همچنین دخترهایی 
را که به ۱۳ سالگی رسیده اند اما علامتی از بلوغ ندارند یا دخترهایی که به ۱۶ 
سالگی رسیده اند اما هنوز پریود نشده اند. اگر این بچه ها از جهات دیگر سالم 
باشند، پس احتمالًا تأخیر در بلوغشان جنبه ارثی دارد و پزشکان معمولًا تصمیم 
می گیرند هر شش ماه وضعیت این افراد را بررسی نمایند تا مطمئن شوند بلوغ 
شروع شده و روند طبیعی اش را طی می کند. دخترهایی که تأخیر در بلوغشان 
شدید است باید از جهت آمنوره اولیه بررسی شوند. ام آرآی نیز ممکن است به این 
دلیل تجویز شود که پزشک اطمینان حاصل کند تومور مغزی وجود ندارد یا فرد 

دچار ناهنجاری ساختاری در غده هیپوفیز نیست.
درمان تأخیر در بلوغ
. درمان علت اصلی

. هورمون درمانی
درمان تأخیر در بلوغ بستگی به علت آن دارد. وقتی یک اختلال دیگر، علت 
تأخیر در بلوغ است، با درمان آن اختلال، بلوغ نیز روند طبیعی اش را پیدا خواهد 
کرد. نوجوانی که به طور طبیعی بلوغش به تأخیر افتاده نیازی به درمان ندارد 
اما اگر نوجوان تحت استرس شدید به دلیل تأخیر در بلوغ یا عدم رشدش باشد، 
معمولًا پزشکان توصیه به مصرف مکمل های هورمون جنسی می کنند تا فرایند 
بلوغ زودتر روی دهد. این درمان در میان پسرها شایع تر است. بچه هایی که 
بلوغشان به تأخیر افتاده اغلب نیاز به حمایت بیشتری از جانب والدین و اعضای 
خانواده و دوستان دارند تا خیالشان راحت شود سالم اند و اعتماد به نفسشان را از 
دست ندهند. اگر پسری تا سن ۱4 سالگی علامتی از بلوغ نشان ندهد ممکن 
است یک دورهٔ 4 تا ۶ ماهه تزریق ماهی یک بار تستوسترون برایش تجویز شود. 
تستوسترون در دوزهای پایین، بلوغ را استارت می زند و باعث رشد و ایجاد برخی 
از خصوصیات مردانه می شود و جلوی رشد بالقوهٔ قد را نمی گیرد. در دخترها، 
دوزهای پایین استروژن ممکن است با قرص یا چسب های پوستی شروع شود. 
اختلالات ژنتیک قابل درمان نیستند اما هورمون درمانی ممکن است به رشد 
خصوصیات جنسی کمک کند. برای برداشتن تومورهای هیپوفیز نیاز به عمل 
جراحی است و این بچه ها از آن به بعد در معرض کم کاری غده هیپوفیز قرار دارند.

سلامت

آیابیمارانکلیویمجازبهروزهداریهستند؟
بیماری های کلیوی یکی از حساس ترین انواع بیماری هاست؛ 
به گونه ای که همواره مبتلایان به این نوع از بیماری با دردسرهای 
فراوانی  برای دارو و درمان مواجه هستند. از سوی دیگر شیوه غلط 
زندگی کم تحرکی، پرخوری استرس و سوء تغذیه موجب شده تا 
آمار افراد مبتلا به بیماری های کلیوی در کشورمان هر روز بیشتر از 
دیروز شود. شاید یکی از مهمترین گروه های روزه ممنوع، در بین 
بیماران کلیوی دسته بندی شوند. با وجود این آغاز ماه مبارک رمضان 
و پیچیدن عطر روزه داری در تمامی کوچه پس کوچه های شهر و 
دیارمان، حتی بیماران کلیوی این خواسته را دارند تا در زمره روزه 
داران قرار بگیرند. جدا از احکام فقهی و دستورات اکید دین مبین 
و جامع نگر اسلام در خصوص جایز نبودن روزه برای بیماران، برای 
بررسی وضعیت بیماران کلیوی در ماه رمضان و دریافت توصیه هایی 
درباره باید ها و نبایدهای روزه داری این بیماران به سراغ  دکتر بهزاد 
عین اللهی فوق تخصص بیماریهای کلیه می رویم تا برخی از سوالات 

بیماران کلیوی در ماه رمضان را از زبان وی پاسخگو باشیم.
 روزه داری برای مبتلایان به نارسایی کلیه

نارسایی کلیه به معنی کاهش شدید عملکرد کلیه است. کلیه 
نقش مهمی در دفع مواد زائد و تعادل آب و الکترولیت ها در بدن دارد 
بنابراین نارسایی کلیه موجب باقی ماندن مواد دفعی در بدن )خون( 
می شود و اغلب در افرادی با نارسایی کلیه افزایش سطح کراتینین و 
اوره خون را شاهدیم.نارسایی کلیه می تواند حاد یا مزمن باشد. دیابت 

و پرفشاری خون از مهم ترین علل بروز نارسایی مزمن کلیوی هستند. 
نارسایی  تواند موجب  نیز می  و...  مکرر، خودایمنی  عفونت های 
کلیه شود.مسمومیتهای دارویی و سم مار از علل نارسایی حاد کلیه 
هستند. کنترل نکردن این بیماری به از بین رفتن کامل عملکرد 
کلیه ها منجر می شود که در این شرایط، انجام دیالیزو یا پیوند کلیه 

برای ادامه حیات بیمار ضروری خواهد بود.
مشورت با پزشک در اولویت است

 دکتر عین اللهی معتقد است در صورت وجود نارسایی متوسط 
تا شدید کلیه، روزه گرفتن ممکن است با عوارضی همراه گردد پس 
از لحاظ پزشکی در این بیماران روزه داری منع شده است. در موارد 
نارسایی خفیف کلیه نیز خطر تشدید نارسایی کلیه در اثر کم آبی 
بدن در طی روزه داری وجود دارد بنابراین همواره توصیه میشود این 
بیماران اگر میخواهند روزه بگیرند با پزشک خود مشورت کنند. به 
گفته وی تعداد قابل توجهی از بیماران مبتلا به نارسایی کلیه، فشار 
خون بالایی دارند و مبتلایان به افزایش فشار خون در ساعات نزدیک 
به افطار با افزایش بسیار زیاد فشار خون مواجه میشوند که این مسئله  
مانع روزه داری آنهاست.همچنین افراد با فشارخون بالا که با چند 
نوبت دارو و در طول روز فشار خونشان را کنترل می کنند نیز نباید روزه 
بگیرند. این متخصص کلیه درباره افراد مجاز به روزه داری میگوید: » 
افرادی که با یک نوبت دارو فشار خونشان را کنترل می کنندونارسایی 
کلیه خفیف دارند در صورت احتراز از کم آبی بدن، می توانند با کنترل 

دقیق و مداوم فشار خون واندازه گیری غلظت کراتینین خون در طی 
ماه مبارک رمضان روزه بگیرند.«

روزه داری برای بیماران دیالیزی
به گفته دکتر عین اللهی اکثربیماران کلیوی که تحت درمان دیالیز 
 قرار گرفته اند، قادر به روزه گرفتن نیستند و درصورت روزه داری به 
سختی خواهند افتاد. در این بیماران باید جلسه دیالیز بعد افطارانجام 
شود و اگر مانند دیگران افطار کنند، ممکن است با دو مشکل مصرف 
بیش از حد مایعات و بالا رفتن پتاسیم خون مواجه شوند. ضمن آنکه 
غذاهای رایج افطار مانند آش، حبوبات و مواد قندی به خصوص 
زولبیا ، بامیه ، خرما و  میوه جات به بالا رفتن پتاسیم خون منجر شده 
و مصرف بیش از حد مایعات دردسرساز خواهند شد. پس افطار در 

زمان های متناوب و فاصله دار توصیه میشود.
روزه داری برای بیماران پیوند کلیه

 » بر اساس تحقیقاتی که ما در بیماران پیوند کلیه انجام داده ایم 
اگر عملکرد کلیه پیوندی طبیعی باشد وبیماران در معرض محیط گرم 
نباشند وفشار خون تحت کنترل بوده و آزمایش های لازم به طورمکرر 
در طی ماه مبارک رمضان انجام شود و مشکلی درمصرف داروها در 
بین افطارتا سحرنداشته باشند، بیماران پیوندی  در صورت تمایل به 
روزه داری، می توانند بدون نگرانی از صدمات کلیوی روزه بگیرند.« 
این فوق تخصص بیماری های کلیه  توصیه میکند بهتر است پیوندی 
ها قبل و بعد از ماه رمضان برخی آزمایش ها مانند سنجش میزان 

ادرار، وزن بدن، فشار خون در حالت ایستاده و خوابیده و همچنین 
آزمایش های لازم انجام شود. در ضمن این بیماران برای روزه داری 

باید به طور مرتب با پزشک خود درارتباط باشند.
روزه داری در بیماران دارای سابقه سنگ کلیه

آخرین گروه بیماران مورد بررسی در این مطلب بیماران با سابقه 
سنگ کلیه هستند .گروهی که دکتر عین اللهی معتقد است هنوز 
مطالعات کافی در این زمینه صورت نگرفته و نمی توان در باره اینکه 
ممکن است در افرادی که آب کم می نوشند، سنگ کلیه ایجاد 
شود نظر قطعی داد ، اگرچه مصرف زیاد مایعات برای جلوگیری از 
تشکیل سنگ ضروری است . بنا به تاکید این متخصص کلیه با توجه 
به اینکه در  ماه مبارک رمضان، افراد در معرض کم آبی شدید قرار 
میگیرند  و ادرار با غلظت   بالای املاح دفع می شود، بنابراین در این 
ماه برای پیشگیری از تشکیل سنگ های کلیه و سیستم ادراری،افراد 
با سابقه سنگ کلیه باید در فاصله افطار تا سحر به مصرف مایعات 
بیشتری مبادرت ورزند.  همچنین، افرادی که سابقه تشکیل بیش از 
دو سنگ ادراری دارند و یا هم اکنون   دارای سنگ ادراری هستند، 
بهتر است موارد احتیاط را در زمینه مصرف مایعات   رعایت نمایند.  به 
توصیه  دکتر عین اللهی روزه دارانی که فقط یک   نوبت سنگ ادراری 
درمان شده داشته اند، شاید بتوانند به شرط مصرف  مایعات فراوان 
بین افطار تا سحر، روزه بگیرند، هر چند این افراد نیز باید تحت نظر 

پزشک باشند.

راست و دروغ های فیتنس؛

چندباوراشتباهدربارهآمادگیجسمانی
خیلی از افراد تابع روش ها و قواعدی از فیتنس هستند که از جایی شنیده اند و بدون مشورت 
و راهنمایی یک متخصص یا کارشناس به آنها عمل می کنند. همیشه به توصیه هایی عمل کنید 

که به اندازهٔ کافی پشتوانهٔ علمی داشته باشند.
اگر راه و روش عملکردهای بدن را بفهمید، سالم و متناسب ماندن نباید کار سختی باشد. 
شما به سادگی ممکن است با انبوهی از اطلاعات نادرست که از طریق افراد یا فضای مجازی 
به شما می رسند به راحتی گمراه و دچار اشتباه شوید. یادتان باشد هر چیزی که می خوانید 
لزوماً درست نیست. در واقع خیلی از افراد تابع روش ها و قواعدی از فیتنس هستند که از جایی 
شنیده اند و بدون مشورت و راهنمایی یک متخصص یا کارشناس به آنها عمل می کنند. همیشه 

به توصیه هایی عمل کنید که به اندازهٔ کافی پشتوانهٔ علمی داشته باشند.
باور اشتباه: رژیم غذایی کتوژنیک، جی ام )رژیم غذایی جنرال موتورز( و پالئو برای 

چربی سوزی عالی اند
متأسفانه باید بگوییم اشتباه می کنید. این رژیم های غذایی قابل تداوم نیستند و به همین 
دلیل به سختی می توانید نتایجی را که با آنها به دست آورده اید حفظ کنید. پژوهش ها نشان 
تأثیر  باشند،  یکسان  کالری های  شامل  درصورتی که  غذایی،  گوناگون  رژیم های  می دهند 
مشابهی بر وزن خواهند گذاشت؛ بنابراین بهترین رژیم غذایی برای چربی سوزی زمانی است 
که تابع کسری کالری باشد، یعنی مقدار کالری که در یک روز دریافت می کنید، کمتر از مقدار 
کالری باشد که در همان روز می سوزانید. این معادله باعث می شود چربی بسوزانید و وزن کم 

کنید.
باور اشتباه: قند برای سلامتی مضر است و منجر به افزایش وزن می شود

این باور متداول است که اگر می خواهید وزن کم کنید و اندام متناسبی داشته باشید باید کلًا 
قند و شیرینی را فراموش کنید؛ اما واقعیت این است که مصرف مقدار کنترل شده ای از قند به 
فیتنس شما آسیبی نمی زند اما باید حواستان باشد که زیاده روی نکنید. مصرف قند و شیرینی 

زمانی مضر است که موجب افزایش کالری دریافتی در رژیم غذایی تان شود.
باور اشتباه: خوردن وعده های غذایی کوچک و مکرر کمک می کند کالری بیشتری 

بسوزانید
مقدار مشخصی از غذا چه در دو وعده خورده شود و یا در سه یا شش وعده، همان مقدار 
کالری را به بدنتان می رساند؛ بنابراین تعداد وعده های غذایی اهمیت چندانی ندارد، بلکه 
چیزی که در این وعده ها می خورید و کالری که دریافت می کنید مهم است. برای چربی سوزی، 

مسئله ای که اهمیت دارد میزان کالری دریافتی و میزان کالری سوخت شده طی روز است.
باور اشتباه: دوش آب سرد به ریکاوری بعد از تمرینات سخت کمک می کند

خیلی از آنهایی که عادت دارند باشگاه بروند عقیده دارند دوش آب سرد بعد از تمرین باعث 
ریکاوری بهتر بدن می شود اما تحقیقات نشان می دهد غوطه ور شدن در آب سرد، نه دوش آب 

سرد، از درد عضلات کم می کند.
باور اشتباه: برای کاهش وزن به مکمل های چربی سوز نیاز داریم

خیر! شما می توانید بدون استفاده از مکمل های چربی سوز وزن کم کنید. هرچند این 
مکمل ها جوری تبلیغ می شوند که انگار بهترین راه حل برای رها شدن از اضافه وزن هستند 
اما اغلب بی تأثیرند. همچنین این مکمل ها می توانند به ضرر بدن باشند. به همین دلیل نباید 

بدون نظر پزشک مصرف شوند.
باور اشتباه: خانم ها می توانند با ورزش، سایز سینه خود را تغییر دهند

متأسفانه کاهش سایز موضعی یا افزایش سایز موضعی )در هر قسمتی از بدن( غیرممکن 
است. اگر می خواهید سایز سینه هایتان را افزایش بدهید، پس باید وزن کلی تان را بیشتر کنید 
و اگر می خواهید سایز سینه هایتان را کاهش بدهید بازهم باید وزن کلی تان را کم کنید. البته 
می توانید عضلات سینه را تمرین بدهید و به تقویت بالاتنه خود کمک کنید. ضمناً این تمرینات 

کمک می کنند عضلات زیر سینه که بافت پستان روی آن قرار می گیرد سفت شود.
باور اشتباه: اسکوات برای زانوها بد است

در میان انواع باورهای غلطی که درباره اسکوات وجود دارد، یکی از شایع ترین آنها این است 
که تمرین اسکوات یا چمباتمه زدن برای زانوهایتان بد است. اما خیلی از مطالعات نشان داده اند 
که اسکوات می تواند برای تقویت زانوها و کمک به پیشگیری از آسیب های معمول زانو مفید 
باشد. البته اگر عارضه یا مشکلی در مفاصل زانوی خود دارید بهتر است پیش از شروع روتین 

جدیدی در تمرینات خود با پزشکتان مشورت کنید.
باور اشتباه: صبح برای تمرین و ورزش ایده آل است

این باور اشتباه نیز در میان خیلی از افراد شایع است که صبح، بهترین زمان برای ورزش و 
تمرین است و به کالری سوزی بیشتر کمک می کند. حتماً تعجب می کنید اگر بدانید خیلی 
از پژوهش ها نشان می دهند وقتی به جای صبح، بعدازظهر تمرین می کنید، قدرت عضلاتتان 
بیشتر می شوند! دلیلش هم این است که بعدازظهرها نسبت تستوسترون به کورتیزول بالاترین 
است و همچنین بالاتر بودن دمای مرکزی بدن منجر به عملکرد ورزشی بهتر می شود. اما 
به هرحال مؤثرترین راه برای رسیدن به تناسب اندام و حفظ آن، ورزش منظم و پیوسته است، 

حالا در هر زمانی از روز که باشد.
باور اشتباه: باید در عرض سی دقیقه بعد از تمرین پروتئین مصرف کنید

درست است که باید بعد از تمرین پروتئین باکیفیت مصرف کنید اما مجبور نیستید حتماً در 
عرض سی دقیقه بعد از تمرین این کار را بکنید. شما می توانید بعد از یک ساعت یا حتی دو 

ساعت بعد از تمرینتان هم غذای پروتئین دار بخورید.
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 با گذشت دو سال تعطیلی گاه و بی گاه مدرسه ها به دلیل شیوع ویروس کرونا، 
حضور دانش آموزان بعد از تعطیلات نوروزی  الزامی شد؛اما هنوز هم عده زیادی 
از والدین نگرانی هایی بابت فرستادن فرزندانشان  به مدرسه دارند. برخی  والدین 
معتقدند پیمودن مقاطع تحصیلی  بدون مدرسه بی فایده است و بچه هایشان در خانه 
کم سواد بار می آیند، اما عده دیگری سلامت بچه هایشان را ارجح تر از  آموزش های 
داخل مدرسه می دانند. در این شرایط پای آلرژی های فصلی هم به مدارس باز شده 
است. البته که والدین هم  با حساسیت بیشتری سلامت فرزندانشان را پیگیری می 
کنند و  مراقبت های ویژه ای برای  حفاظت از فرزندانشان  بر عهده می گیرند. هرچند 
بخشی از این وظایف مثل ضدعفونی کردن مدارس  و کنترل ارتباط بچه ها برعهده 

کادر مدرسه است .
عده ای از والدین در طول تعطیلات دو سال گذشته به دلیل کرونا گاه و بی گاه بچه 
ها را به مدرسه فرستاده اند . این والدین در مقایسه دلهره و استرس کمتری نسبت به 
حضور بچه ها در مدرسه دارند، مخصوصا اگر فرزندانشان واکسن  زده باشند، اما عده 
دیگری که  طی این دوسال  فرزندانشان را به مدرسه نفرستاده اند، وسواس و نگرانی 
های بیشتری دارند که در این گزارش به بخشی از این اضطراب ها پاسخ می دهیم تا 

آنها با خیال راحت تری بچه هایشان را به مدرسه بسپرند.
مهمترین تفاوت های حساسیت های فصلی و کرونا

نخستین نکته ای که باید در این مطلب بدان بپردازیم، تفاوت های اصلی بین آلرژی 
 ـحساسیت های فصلی و کرونا است خیلی از مادر و پدرها الان نگران هستند که 
فرزندانشان به کدام یک مبتلا شده اند در صورتی که عموما آلرژی و حساسیت های 
فصلی در طول سال تکرار شونده  است یعنی ممکن است یک بچه ای هر سال در 

فصل بهار دچار آلرژی بشود و مدام عطسه کند، پس این دیگر ربطی به کرونا ندارد.
از مهمترین نقاط افتراق بین کرونا و آلرژی حساسیت های فصلی در طول یک تا چند 
ماه ممکن است تکرار شود، اما کرونا یک مدت کوتاه مثل یک هفته تا ده روز درگیری 
دارد.بیشتر، افراد در فصل بهار درگیر آلرژی می شوند زمانی که گرده گیاهان و درختان 
در هوا پراکنده است. حساسیت های فصلی تب و لرز و درد بدنی ندارد، اما کرونا ممکن 

است با تب، درد بدن و کم شدن حس بویایی و چشایی همراه باشد.
از شایع ترین علائم آلرژی عطسه ، خارش ، سوزش چشم و گلودرد، گرفتگی و 
آبریزش بینی و سپس قرمزی چشم است که در کرونا شایع  نیست ؛اما سرفه ، سردرد 
و خستگی در بین هر دو ممکن است مشترک باشد و در هر حال در صورت درگیری 

فرزندتان به هر یک از این علائم باید به  پزشک مراجعه کنید.
واکسیناسیون دانش آموزانتان را انجام دهید

حال که در ارتباط با تفاوت حساسیت های فصلی و کرونا اطلاعات کسب کردیم، 
این را هم بدانیم که طبق تحقیقات داخل کشور دانش آموزانی که یک تا دو دُز واکسن 
کرونا را دریافت کرده اند، هم کمتر مبتلا به کرونا شده و هم آمار مرگ  و میر در آنها 
250 برابر کمتر از میانسالان درگیر شده به کرونا بوده است. این خود نشان می دهد 
که تزریق واکسن به دانش آموزان چقدر اثرگذار است و باعث راحتی خیال والدین و 

جامعه می شود.
یک هفته از حضور دانش آموزان در مدرسه ها می گذرد و والدین می بایست آنها را 
نسبت به رعایت مسائل بهداشتی مطلع کنند. والدین طبق این دستورالعمل می توانند 

عمل کرده و بچه ها را براساس سن فرزندانشان آگاه کنند.
1-ماسک و فاصله دو متری فراموش نشود: نخستین چیزی که می بایست به 
فرزندانتان آموزش دهید، زدن ماسک است در کلاس درس و دیگر بخش های مدرسه 
است. اولیا مدرسه قطعا فاصله گذاری حداقل یک متر را بین دانش آموزان رعایت می 
کنند، اما خود بچه ها ممکن است در زنگ های تفریح یا جاهای دیگر که مشغول و گرم 
بازی یا حرف زدن هستند فاصله را رعایت نکنند، بنابراین زدن ماسک را خیلی تاکید 

کنید و حتما ماسک اضافه در کیفشان بگذارید تا اگر ماسک بچه ها مرطوب شد، آن 
را عوض کنند، اگر هم فرزند شما مشاهده کرد که دانش آموزی ماسک نمی زند بدون 

تعلل این موضوع  با معلم خود در این رابطه در میان بگذارد.
همچنین دانش آموزان دقت کنند که هوا در کلاسشان جریان داشته باشد اگر پنجره 

ها بسته است، یک پنجره را باز نگه دارند تا هوا جا به جا شود.
2-نحوه ضدعفونی کردن دست ها را به بچه ها یاد دهید

سعی کنید در منازل زمانی را برای آموزش شست و شوی دست به بچه ها اختصاص 
دهید هر چند ممکن است الان والدین بگویند که بچه ها در این دو سال یاد گرفته اند 
،اما بهتر است یک زمان سنج در آشپزخانه بگذارید و از آنها بخواهید بین یک تا دو 
دقیقه زمان صرف شستن دست هایشان بکنند و چند بار که این کار را انجام دهند، 
زمان خود به خود دستشان می آید. در کنار ماسک یک محلول ضدعفونی کننده یا ژل 
بهداشتی هم در کیف بچه ها بگذارید تا در موقع لازم مثل خوردن خوراکی، دست زدن 
به وسایل مختلف، سرویس بهداشتی رفتن، دست دادن با دیگران یا ورود و خروج به 

سرویس مدرسه از آن استفاده کند.
3-اگر دانش آموزی احساس بیماری کرد، اولیا مدرسه را خبر کند

به بچه ها آموزش دهید که اگر هم کلاسی یا شخص دیگری را در مدرسه دیدند که 
حال بیماری و سرفه دارد، حتما معلم یا ناظم مدرسه را خبر کنند تا او به منزل منتقل 
شود و باعث انتقال بیماری اش به دیگران نشود. سعی کنید همه این اطلاعات را در 
کمال آرامش به بچه ها بدهید که باعث اضطراب آنها برای مدرسه رفتن نشود. خیلی 

ساده و راحت این مباحث را به آن ها آموزش دهید.
4-ارتباط خود با مسئولان مدرسه را حفظ کنید

از نحوه سلامت فرزند خود و دیگر بچه ها مطلع شوید سعی کنید  اینکه  برای 
ارتباطتان با معلم ها، ناظم و اولیا مدرسه را حفظ کنید اینطور آرامش بیشتری هم دارید 
و در صورت مبتلا شدن فرزندتان به کرونا خیلی زود به مدرسه ابلاغ کنید تا باعث بیمار 

شدن دیگر بچه ها نشود.
اگر هم احساس کردید که فرزند شما دچار وسواس یا ناراحتی های اضطرابی یا آلرژی 
شدید شده حتما با مدرسه در میان بگذارید و او را نزد یک پزشک یا مشاور کودک ببرید .

اما این نکته را در نهایت در نظر داشته باشید که فرستادن بچه ها به مدرسه برای 
آموختن علم و دانش به همراه آگاهی رسانی در زمینه سلامتی آنها ارزش بس والاتری 
دارد نسبت به حساسیت هایی که شاید زیادی از حد باشد و بچه ها را در خانه افسرده، 
خسته ، کسل، بی انگیزه و بی دانش می کند. حال که شرایط به لحاظ تحصیلی و 
کرونایی مساعد شده با رعایت پروتکل های بهداشتی بچه ها می توانند به خوبی با 

همراهی والدینشان به درس و تحصیلشان در مدرسه بپردازند.

اضطراب والدین و دانش آ موزانی که به مدرسه می روند ؛

چهکارکنیمآرامشبهبچههایمانبازگردد

تولیت حرم مطهر حضرت معصومه)س(:

نگاهبهشهرقمبایدنگاهزیارتیباشد
تولیت حرم  مطهر حضرت معصومه)س( با تأکید بر اینکه نگاه ما به شهر قم باید 
نگاه زیارتی باشد، گفت: قم را باید به عنوان شهر اهل بیت ببینیم که اقتضائات 

خاص خود را دارد.
آیت الله سیدمحمد سعیدی در نشست کارگروه استانی زیارت که با حضور 
استاندار، شهردار و جمعی از مدیران کل و مسئولان استان قم در سالن محراب 
حرم مطهر بانوی کرامت برگزار شد، اظهار کرد: در روایاتی که در رابطه با ماه رمضان 

وارد شده بر پرداختن به جنبه های فکری کلان در این ماه تأکید شده است.
وی اضافه کرد: در برخی روایات شب قدر اول سال نامیده شده و باید نسبت به 

خیلی از امور مهم و سرنوشت ساز در این ماه مبارک تصمیم گیری شود.
سعیدی گفت: کارهای مهم و کلان لزوماً به معنای کارهای بزرگ و پرهزینه 
نیست بلکه بسته به نیاز و وظیفه ممکن است کارهای کوچک تر و دم دستی 
مورد نیاز استان باشد و پرداختن به آن مهم است. تولیت حرم بانوی کرامت 
با بیان اینکه شیطان انسان را اغوا می کند و دستگاه محاسباتی انسان را به 
خطا می اندازد تا کارها بر اساس اولویت ها و ضرورت ها صورت نگیرد، افزود: 
ما باید آمارها و واقعیت های موجود را مد نظر داشته باشیم و اگر ۷۶ درصد 
مردم ۶ تا ۱2 ساعت در قم حضور دارند در مرحله اول نیاز این دسته از افراد 

را برطرف کنیم.
وی با بیان اینکه نباید کارهایی که از نظر شکلی مهم و بزرگ است اما از نظر 
اثرگذاری مهم نیست ما را وسوسه کند، گفت: ما باید نگاه زائر را هم به قم مد نظر 
داشته باشیم زیرا یکی از ویژگی های فقه حکمرانی حقوق متقابل حاکم و مردم 

است بنابراین باید نیازهای مردم مد نظر باشد.
مشکلات و نیازها برای افزایش ماندگاری زائران درقم برطرف شود

سعیدی با بیان اینکه کمک به رفع نیاز مردم از هر مستحبی بالاتر است، گفت: 
برای رفع نیازهای اساسی زائران باید ریل گذاری انجام شود و اگر ریل گذاری 
درست انجام شود دیگر نمی شود آن را تغییر داد همانطور که ریل گذاری های 

نادرست را هم نمی شود تغییر داد و کار را مشکل می کند.
وی با بیان اینکه نگاه های انحصاری غلط است و ما نباید به این دام بیفتیم، 
افزود: اگر ما در قم هستیم، مسجد مقدس جمکران هم در این شهر یک رکن است 

و و نباید تنها به حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها بپردازیم.
تولیت حرم مطهر کریمه اهل بیت )س( با تأکید بر اینکه نگاه ما به شهر قم باید 
نگاه زیارتی باشد، گفت: قم را باید به عنوان شهر اهل بیت ببینیم که اقتضائات 

خاص خود را دارد.
وی افزود: رکن اول ما برای شهر زیارتی قم این است که قم تنها شهری که از ابتدا 
شیعیان حاکم بودند و حرم اهل بیت )ع( بوده و از حوزه های مهم فرهنگی و علمی 

برای شیعه بوده بنابراین سبقه تاریخی قم را نباید بهم بزنیم و تغییر دهیم.
 

رئیس حوزه هنری استان قم:

۱۲برنامهطیهفتههنرانقلاباسلامی
درقماجرامیشود

رئیس حوزه هنری استان قم با گرامیداشت بیست ونهمین سالگرد شهادت 
مرتضی آوینی و هفته هنر انقلاب اسلامی گفت: حوزه هنری استان برای این 

هفته ۱2 برنامه مختلف را پیش بینی کرده است.
محمدعلی روز بهانی روز یکشنبه در گفت وگو با خبرنگاران افزود: تجلیل از 
هنرمند انقلاب اسلامی، آغاز به کار نقاشی پرده وقایع انقلاب اسلامی، آغاز تولید 
پنج فیلم مستند و پنج فیلم داستانی اعضای باشگاه فیلم حوزه هنری قم، افتتاح 
دفتر هنرهای مردمی حوزه هنری قم و برگزاری شب شعر گوهرشاد با موضوع 

انقلاب اسلامی از جمله این برنامه ها می باشد.
وی ادامه داد: تجلیل از رُمان نویسانی که سال گذشته آثاری با موضوع انقلاب 
اسلامی داشته اند، دیدار با خانواده شهیدان مدافع حرم، اجرای نمایش بچه های 
مسجد در ۱۵ مسجد قم، برپایی نمایشگاه پوستر انقلاب اسلامی و نمایشگاه 
شهری آثار نقاشان استان با موضوع انقلاب اسلامی از دیگر عناوین این برنامه ها 

است. 
وی در بخش دیگری از سخنانی خود با اشاره به عملکرد حوزه هنری استان 
در  نمایشگاه   برپایی  با  تجسمی،  هنرهای  بخش  در  گفت:   ۱400 سال  در 
گالری و نگارستان اشراق و همچنین برگزاری کارگاه های مختلف هنری و کارگاه 

تصویرسازی فعالیت داشتیم.
عرصه  در  استان  هنری  حوزه  فعالیت های  بابیان  قم  هنری  حوزه  رئیس 
ادبیات تصریح کرد: قم در ادبیات پیشینه قوی دارد، و سال قبل نیز پس از رفع 

محدودیت های کرونایی، برنامه قم پُز دوباره احیا شد.
روزبهانی تشکیل شورای راهبری داستان با حضور مفاخر استان را نیز از اقدامات 
حوزه هنری در بخش داستان عنوان کرد و گفت: در جایزه های ادبی جلال  

آل احمد و شهید اندرزگو شاهد برندگان و کاندیدهایی از قم بودیم.
وی برگزاری یکشنبه های داستانی و هدایت نوشتن پنج رُمان را از دیگر اقدام های 
حوزه هنری قم دانست و گفت: مهمترین اقدامی که انجام شد، تاسیس باشگاه 
فیلم مستند و باشگاه فیلم کوتاه  هنری بود و در هفته هنر انقلاب اسلامی نیز 

جشن آغاز تولید پنج فیلم مستند و پنج فیلم کوتاه داستانی را خواهیم داشت.
روزبهانی برگزاری آموزش های ضمن تولید را نیز از جمله اقدام های حوزه هنری 
استان برشمرد و گفت: در تلاش هستیم، تا در رویکرد جدید حوزه هنری، این نهاد 

را به قرارگاه نیروهای هنری انقلاب اسلامی تبدیل کنیم. 
این مسئول با اشاره به اجرای قویترین شب شعرهای خواهران در قم گفت: این 
شب شعر که چهارشنبه ها در حرم حضرت معصومه )س( اجرا می شود، از سوی 

حوزه هنری مورد پشتیبانی قرار می گیرد. 
وی همچنین با یادآوری نقش حوزه هنری قم در رفع چالش ها و موانع حوزه 
موسیقی بیان داشت: در زمینه موسیقی به گفت وگوی اهل هنر و فرهنگ با 

عالمان دینی نیاز داریم.
روزبهانی ظرفیت های موسیقی در حوزه دین را مورد توجه قرار داد و گفت: گروه 
سروده آباده که در سال های آغازین انقلاب در حضور حضرت امام )ره( برنامه اجرا 
کردند، و یا سرود سلام فرمانده  که به تازگی در کشور تولید شده، نمونه هایی از 

ظرفیت های موسیقی در حوزه هنر دینی به شمار می آید.
وی همچنین با اشاره به ورود حوزه هنری قم به مباحث نظری موسیقی گفت: 

در همین راستا  تقریبا 2 یا ۳ ماه درس فقه استدلالی موسیقی را برگزار کردیم.
روزبهانی در بخش دیگری از سخنان خود با تاکید بر توجه جدی به موقعیت 
راهبردی قم یادآور شد: قم با آنکه ویژگی فرا استانی دارد، و خیلی از مزیت هایش 

نیز ملی و بین المللی است، بودجه اختصاصی برای آن کافی نیست.
را  خواهران  و  برادران  ویژه  قم،  هنری  حوزه  شعبه  راه اندازی 2  ادامه  در  وی 
از جمله اقدامات سال جاری استان دانست و گفت: با همراهی بنیاد خاتم و 
ارگان های دیگر، وارد مناطق محروم شده، و محلات را در حوزه های مختلف هنری 

توانمندسازی کرده و استعدادها را شکوفا  می کنیم.

معاون اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم:

طرحبهسازیمحوروشنوه-دستگرد
دراستانعملیاتیشد

معاون فنی و راه های روستایی اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای قم، از 
عملیاتی شدن طرح بهسازی محور روستایی وشنوه - دستگرد، از توابع شهرستان 

کهک این استان خبر داد.
توابع آن، در زمره  و  آنجا که شهرستان کهک  از  افزود:  محمدرضا زیدآبادی 
مناطق ییلاقی گردشگری استان بوده و محورهای برون شهری آن شاهد ترافیک 
چشمگیری به ویژه در ایام پایانی هفته و روزهای تعطیل است، ارتقای سطح 

سرویس راه های آن، در اولویت های اجرایی اداره کل متبوع قرار دارد.
وی ادامه داد: با توجه به مطالعه های میدانی صورت گرفته، طرح بهسازی محور 
روستایی وشنوه - دستگرد  به دلیل فرسودگی آسفالت و تردد چشمگیر محور، در 
دستور کار قرار گرفت. معاون راهداری قم در رابطه با اندازه مسیر طرح نیز بیان 
داشت: طول راه قریب ۳.۵ کیلومتر و عرض آن هم به طور متوسط ۵.۵ متر است.

امیرآبادی نماینده قم :

قمبایدیکبیمارستانتخصصیسلولهای
بنیادیداشتهباشد

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اهمیت دانش سلول های بنیادی 
در مساله درمان جهان معاصر، نیاز مردم و راه اندازی آزمایشگاه سلول های بنیادی در قم 

را مورد توجه قرار داد.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در حاشیه دیدار با اعضای هیات مدیره 
کلینیک طهورا و آشنایی با بخش های مختلف این مرکز، در خصوص راه اندازی آزمایشگاه 
سلول های بنیادی توسط این مرکز، بیان کرد: پیرو مذاکراتی در رابطه با ایجاد آزمایشگاه 
سلول های بنیادی توسط این مرکز در قم مقرر شد تا دانشگاه علوم پزشکی قم نتیجه 
رایزنی های خود نسبت به راه اندازی آزمایشگاه سلول های بنیادی اعلام کند تا در صورت 
نیاز و رایزنی با وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی بخش خصوصی بتواند به این حوزه 

وارد شود زیرا قم حتما باید یک بیمارستان تخصصی سلول های بنیادی داشته باشد.
امیرآبادی تاکید کرد: سلول های بنیادی جزء درمان های آینده بشری خواهد بود و از 
امروز باید برای این قضیه فکری شود و باید روی آن کار کنیم و کمک کنیم که این اتفاق 

در قم عملی شود.
وی گفت: درکل بخش خصوصی باید وارد این قضایا شود و بخش دولتی و بخصوص 
دانشگاه علوم پزشکی باید ناظر باشد و بر اموری که بخش خصوصی انجام می دهد 

نظارت داشته باشند.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه کلینیک طهورا مرکز تخصصی 
قابلی است و اقداماتی که در بحث فرزندآوری انجام دادند بسیار مثبت بوده است، گفت: 
به نظر می رسد که هم هزینه های این مرکز برای طیف گسترده جامعه قابل قبول است و 

هم امکانات و دستگاه های آن بسیار مناسب و پیشرفته است.
وی گفت: امکانات و دستگاه های خوب، به روز و پیشرفته ای در این مرکز در رابطه با 
درمان ناباروری، زنان و اورولوژی مشاهده کردم و امیدوارم این مرکز بتواند به یکی از مراکز 
خوب کشور تبدیل شود که باید اقدامات خود را گسترش دهند و توسعه این مرکز اقدام 

مهمی است که باید انجام شود.
وی با بیان اینکه یکی از ظرفیت های خوب کشور در حال حاضر جوان بودن جمعیت 
کشور است، تصریح کرد: مساله جمعیت بسیار مهم است زیرا در آینده نه چندان دور 

جمعیت کشور ما پیر خواهد شد و نیازمند جمعیت جوان هستیم.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: مقام معظم رهبری هم روی مساله 
جمعیت همواره تاکید داشته و دارند که با توجه به امکانات و ظرفیت کشور، جمعیت ایران 

می تواند تا ۱۵0 میلیون افزایش یابد.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس تصریح کرد: ایجاد و حمایت از چنین مراکزی 

برای درمان ناباروری می تواند راهگشای افزایش جمعیت کشور باشد.
توسعه مراکز درمان ناباوری

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم هم در این دیدار اظهارداشت: طهورا مرکز 
درمانی خیلی خوب و مرتب و منظمی است و کارها در آن طبق روال و نظم خوبی پیش 

می رود امیدوارم بیش از این گسترش و توسعه پیدا کند.
بحث  در  ناباروری  درمان  مراکز  تاثیرگذاری  خصوص  در  آدریانی  رضایی  محسن 
فرزندآوری و جوانی جمعیت نیز گفت: در قانون جوانی جمعیت به عنوان یکی از تکالیف 
قانونی برای وزارت بهداشت آمده که باید مراکز درمان ناباروری در کشور افزایش پیدا کند.
وی ابراز داشت: از ابتدای سال بیمه ها پای کار آمدند و بخشی از هزینه های درمان 

ناباروری را پوشش می دهند که اقدام خیلی موثری است.
وی بیان کرد: به طور میانگین ۱0 درصد مردم جهان نابارور هستند که طبق آمار، ایران با 
تعداد نابارور بیشتر، حدود ۱۵ درصد نابارور دارد و هم اکنون در وضعیتی هستیم که حتی 

اضافه شدن یک فرزند به جمعیت کشور نیاز و ضروری محسوب می شود.
رضایی تاکید کرد: اقتدار و حفظ امنیت هر کشور بستگی به میزان جمعیت آن کشور 
دارد و ایران هم به این منظور نیازمند افزایش جمعیت است که قطعا مراکز درمان ناباروری 

می توانند کمک شایانی به افزایش جمعیت کشور داشته باشند.
وی گفت: در قانون جوانی جمعیت مشوق هایی را در نظر گرفته اند تا افراد را ترغیب به 
فرزندآوری کنند اما زوج های نابارور خودشان به دنبال فرزندآوری هستند و ما باید زمینه 

فرزندآوری را برای آنان آماده کنیم تا بتوانند بارور شوند.

معاون املاک و حقوقی اداره کل راه و شهرسازی استان قم  خبرداد:

بررسی۱۳هزاراستعلامفرم)ج(
شهروندانقمی

معاون املاک و حقوقی اداره کل راه و شهرسازی استان قم از بررسی حدود ۱۳ هزار 
استعلام فرم )ج( در یک سال اخیر خبر داد.

ابراهیم قاضیان به تشریح نحوه بررسی وضعیت فرم )ج( در یک سال اخیر در این اداره 
کل پرداخت.

وی توضیح داد: فرم ج ناظر بر حق شهروندی هر یک از خانواده ها است که به واسطه 
آن می توانند از وام های بانکی و طرح های دولتی مسکن مانند مسکن مهر و مسکن ملی 

یا زمین دولتی بهره مند گردند.
قاضیان توضیح داد: با شروع فرآیند ثبت نام طرح نهضت ملی مسکن در شهر های 
حوزه استحفاظی، حجم وسیعی از بند )ج( ثبت نام شدگان برنامه اقدام ملی مسکن که به 
موضوع استفاده نکردن از تسهیلات دولتی برای خرید و یا ساخت مسکن اشاره دارد از 
سوی همکاران در حوزه املاك و حقوقی برای تکمیل مدارك متقاضیان رصد و پایش شد.
وی در خصوص سازوکار این استعلام گفت: هر شخص برای دریافت وام مسکن یا 
استفاده از تسهیلات دولتی مثل مسکن مهر یا طرح اقدام ملی مسکن در تکمیل مدارک 

با موضوع استعلام فرم )ج( مواجه خواهد شد.
به گفته معاون املاک و حقوقی اداره کل راه و شهرسازی استان قم استعلام فرم 
)ج( فقط در خصوص دریافت تسهیلات دولتی است که اگر جواب استعلام شخص 
درخواست کننده مثبت باشد اصطلاحاً فرم )ج( سبز و در صورتی که جواب استعلام 

منفی باشد فرم )ج( قرمز خواهد بود.
قاضیان افزود: در مالکیت ملکی شخصی یا ثبتی ممکن است فقط یکی از زوجین 
دارای سابقه ملکی باشد اما در استعلام فرم ج علاوه بر شخص متقاضی، همسر متقاضی 
هم نباید از هیچ یک از تسهیلات خرید مسکن )وام های سیستم بانکی و طرح های 

دولتی تامین مسکن( استفاده کرده باشد.
وی اظهار داشت: بر این اساس بانک زمین اداره کل راه و شهرسازی استان قم در یک 
سال گذشته ۱۳هزار مورد فرم )ج( اقشار ویژه، مسکن یکم و اقدام ملی را بررسی نموده 

است.
معاون املاک و حقوقی اداره کل راه و شهرسازی استان قم در پایان تصریح کرد: صدور 
فرم )ج(، لغو سابقه آن، مجاز نمودن سابقه فرم جیم و اصلاح سابقه آن بخشی از خدماتی 
است که در حوزه معاونت املاک و حقوقی اداره کل راه و شهرسازی قم در حال انجام 

است .

به مناسبت هفته هنر و انقلاب اسلامی؛

هنرمندسالانقلاباسلامیدراستانقم
تجلیلشد

سید علی موسوی قافله باشی به عنوان هنرمند سال انقلاب اسلامی سال ۱400 در 
استان قم تجلیل شد.

براساس این گزارش ،عصر یکشنبه طی مراسمی که با حضور محمد علی روزبهانی 
رئیس حوزه هنری استان قم، هادی گل محمدی و مسعود نجابتی از پیشکسوتان عرصه 
هنرهای تجسمی و گرافیک استان و کشور برگزار شد از سید علی موسوی قافله باشی 

به عنوان هنرمند سال انقلاب اسلامی در استان قم در سال ۱400 تجلیل بعمل آمد.
سید علی موسوی قافله باشی هنرمند عرصه نقاشی استان قم در این مراسم اظهار 
داشت: بنده خود را در این جایگاه نمی بینم که به عنوان هنرمند سال معرفی شوم و 
هنرمندان بسیاری هستند که آثار شایسته ای داشتند و از آنان می بایست در این جایگاه 
تقدیر شود. هنرمند سال انقلاب اسلامی در استان قم افزود: قم این ظرفیت را دارد که 
در هنرهای تجسمی از جمله نقاشی بتواند به عنوان قطب و مرکز هنر آئینی در کشور 

معرفی شود.
سیدعلی موسوی قافله باشی متولد ۱۳۶۳ قم بوده که تحصیلات حوزه را ازسال ۱۳۸2 

درقم آغازو از سال ۱۳۷۷ وارد عرصه هنر شده است.
وی تاکنون موفق به برگزاری چندین نمایشگاه انفرادی و شرکت در ده ها نمایشگاه 
هنری  مرکزفرهنگی  تجسمی  هنرهای  انجمن  مؤسس  ت  هیا  وعضو  شده  جمعی 
دفترتبلیغات اسلامی نیز می باشد. آثار این هنرمند حوزوی دربیش از ۱4 نمایشگاه 
وجشواره هنری منتخب شناخته شده است. قرار است این هنرمند همزمان با آغاز هفته 

هنر انقلاب اسلامی شش پرده از رخدادهای مهم انقلاب اسلامی در قم را نقش بزند.

هدی سادات پاک نهاد

شاد بودن می تواند سلامت و طول عمر را افزایش دهد 
اما شادی واقعی و خوشبختی چیزی نیست که فقط برای 
افراد خاصی اتفاق بیفتد. هرکس این قدرت را دارد که 
با تغییرات کوچکی در رفتار، محیط و روابطش در مسیر 
زندگی شادتری قدم بردارد. برای بسیاری از ما شادی 
به معنای داشتن پول و ثروت بیشتر است اما علم به ما 
می گوید که برای داشتن زندگی پربارتر، بیشتر از پول و 

موفقیت، به شادی نیاز داریم.
خیلی از افراد در آستانه سال جدید تصمیم می گیرند 
هدف هایی مثل خواب منظم، ورزش، مدیتیشن، ارتباط 
با افراد مثبت اندیش و... را برای خود تعیین کنند تا به 
موفقیت، شادی و یک  زندگی  با کیفیت بهتر دست یابند. 
روانشناسان بالینی می گویند تنها با کنار گذاشتن برخی 
عادت های مخرب است که برنامه های موثر جدید پیش 
می روند و می توانند سرچشمه ای برای تغییرات رفتاری 

موثر و مفید باشند.
زندگیتان را با دیگران مقایسه نکنید

در عصری که رسانه های اجتماعی غوغا می کنند، این 
طور به نظر می رسد که همه آدم ها بهترین زندگی ها را 
دارند به جز شما! کار مخربی که داریم در حق خودمان 
می کنیم این است: ما زندگی حقیقیمان را با زندگی 
مجازی دیگران مقایسه می کنیم آن هم تنها به واسطه 
یک عکس! این مقایسه ظاهری باعث می شود تا ما ارزش 

خود را پایین بیاوریم و از درون احساس پوچی کنیم.
اغلب  می کنیم،  مقایسه  دیگران  با  را  خودمان  وقتی 
بهترین ویژگی های آن ها را با ویژگی های معمولی خود 
مقایسه می کنیم، این در حالی است که شما از باطن 
زندگی دیگران باخبر نیستید. بنابراین، به جای مقایسه 
در  که  جایی  با  را  خودتان  دیگران،  زندگی  با  خودتان 
گذشته بودید، مقایسه کنید. این به شما کمک می کند 
تا ببینید چگونه پیشرفت کرده اید و همین موضوع باعث 
ایجاد سرزندگی و میل به پیش رفتن بیشتر در شما می 

شود.
یادتان باشد یک چیز وجود دارد که شما در آن بهتر 
طرز  این  با  وقتی  بودن.  خودتان  هستید:  دیگران  از 
فکر شروع کنید، دیگر بر جایی که در مقایسه با دیگران 
ایستاده اید تمرکز نمی کنید. در عوض، تمرکز و انرژی 
شما بر روی توانایی هایی قرار می گیرد که اکنون می توانید 

انجام دهید و خود را بهبود ببخشید.
بابت داشته هایتان شکرگزار باشید

مطالعات بی شماری نشان داده است که سپاسگزار 
بودن منجر به شادی می شود. شکرگزاری برای چیزهایی 
که دارید می تواند زندگی شما را تغییر دهد. این به شما 
کمک می کند تا روی داشته هایتان تمرکز کنید، بنابراین 
احساس  خود  زندگی  مورد  در  که  دارد  احتمال  کمتر 
افسردگی کنید.برای عادت به انجام این کار، یک دفتر 
شکرگزاری داشته باشید و هر روز بابت ۳ تا ۵ نعمتی که 
دارید شکرگزاری کنید و آن ها را فهرست وار در دفترتان 

بنویسید.
استفاده  مثبت  تأکیدی  جملات  از  شکرگزاری  برای 
کنید و عبارت »خدایا شکرت« را درجملات و عبارات 

تأکیدی تان بیاورید. به عنوان مثال:
-خدا را شکرکه بابت چشمان بینایی که دارم

-خدا را شکر که سایه پدر و مادرم بالای سرم است
-خدا را شکر بابت شغلی که دارم

-خدا را شکر بابت سلامتی که دارم

-خدا را شکر که خواهر و برادرهای خوبی دارم
هر وقت احساس ناراحتی می کنید، با نگاه کردن به 
لیست شکرگزاری خود احساس شادی خواهید کرد و 

قدر زندگی خودتان را بیشتر می دانید.
بابت چیزهایی که در کنترل شما نیستند، نگران نباشید
نگرانی هیچ کاری نمی کند جز اینکه شادی شما را 
بگیرد و افسردگی را جایگزین آن کند. استرس و نگرانی 
نگران  تنها  باید  اما  ماست  زندگی  از  طبیعی  بخشی 
چیزهایی باشید که در کنترل شما هستند و می توانید 
معطوف  را  فکرتان  بنابراین  بکنید.  برایشان  اقدامی 

چیزهایی کنید که می توانید تغییرشان دهید.
لیستی از نگرانی هایتان تهیه کنید و چیزهایی که در 
کنترل شما نیست را از ذهنتان دور کنید. یاد گرفتن این 
مهارت به زمان و تمرین نیاز دارد اما وقتی آن را فراگرفتید 

خواهید دید که نگرانی هایتان کمتر شده اند.
کنترل  را  خود  نگرانی های  نمی توانید  می بینید  اگر 
کنید، خصوصاً چیزهایی که در کنترل شما نیستند، 

حتماً از یک مشاور کمک بگیرید.
انتظارات معقول داشته باشید

ما  استرس های  و  اندوه ها  از  بسیاری  عامل  توقعات 
هستند. گاهی اوقات ما انتظار داریم که اتفاقی به طریقی 
خاص روی دهد یا شخصی طور خاصی عمل کند ولی 
و  ناامیدی  ناراحتی،  دچار  نتیجه  در  نمی شود،  چنین 
وفق  بر  زندگی  می رسد  نظر  به  چون  می شویم  رنجش 
مراد ما یا آنطور که انتظار داریم، نیست. بنابراین، توصیه 
می کنیم برای داشتن یک زندگی شاد سطح انتظارات 
کنید.  تان  های  توانایی  به  معطوف  و  معقول  را  خود 
انتظارات کم، ساده زیستی ،قناعت و احساس بی نیازی 
کردن کلید شادی است. انتظارات پایین باعث می شود 
که نتیجه فراتر از آن انتظارات باشد و تأثیر مثبتی بر شادی 

داشته باشد.
با دیگران معاشرت کنید

احساس ناراحتی و فکر کردن به مشکلات، ناخودآگاه 
باعث می شود تا از دیگران دوری کنید اما این یک اشتباه 
داشتن  و  خو  و  خلق  برای  معاشرت،  زیرا  است  بزرگ 
احساس شادی بسیار موثر است لذا در هر شرایطی خود 
را مجبور کنید که بیرون بروید و با دیگران ارتباط برقرار 
کنید، با این کار خیلی سریع متوجه تغییر روحیه خود 

خواهید شد.
سوزان پینکر، روانشناس بیان می کند که معاشرت با 
دیگران، »کوکتل« انتقال دهنده های عصبی را که وظیفه 

تنظیم پاسخ ما به استرس و اضطراب را دارد، آزاد می کند 
برابر  به مقاومت ما در  بلندمدت  این امر می تواند در  و 
عوامل استرس زا کمک کند. همچنین تعامل اجتماعی 
منجر به تولید دوپامین می شود که به تسکین درد فیزیکی 

کمک می کند و و باعث ایجاد شادی می شود.
به ساز دیگران نرقصید

و  پسند  مورد  بخواهد  که  است  انسان  طبیعت  این 
پذیرش قرار گیرد، به همین خاطر این اغلب منجر به 
این می شود که مردم بیش از حد در مورد آنچه دیگران در 
مورد آن ها فکر می کنند، نگران باشند اما این نوع نگرانی 
می تواند تأثیر منفی بر شما بگذارد و آرامش و شادی را 
از شما سلب کند. اگر دائماً نگران این باشید که دیگران 
چه فکری می کنند، هرگز در زندگی موفق نخواهید شد. 
فقط شما می دانید که چه چیزی برای شما بهترین است 
بنابراین همیشه تصمیم نهایی را بدون اهمیت دادن به 
نظر دیگران بگیرید؛ به این ترتیب اگر شکست خوردید، 
حداقل می توانید از صمیم قلب از آن درس بگیرید، نه 
اینکه دیگران را مقصر بدانید. یادتان باشد شما نمی توانید 
همیشه همه مردم را راضی نگه دارید پس برای راضی نگه 

داشتن دیگران تلاش بیهوده نکنید.
کاسه داغ تر از آش نباشید

احساس  دیگران  به  نسبت  اندازه  از  بیش  گاهی 
مسئولیت می کنیم تا جاییکه گاهی خودمان را سرزنش 
و  دیگران دچار اضطراب  بخاطر مشکلات  یا  می کنیم 
نگرانی می شویم اما این یکی دیگر از عادت های مخربی 
است که شما را از زندگی شاد محروم می کند.کمک به 
دیگران همواره پسندیده است اما زمانی که آن دیگری 
تمایلی به این کار داشته باشد.هر فردی مسئول رفتار و 
برای جزییات  زندگی است پس  در  انتخاب های خود 
زندگی دیگران بیش از اندازه وقت صرف نکنید چرا که در 

این صورت از زندگی خود باز می مانید.
چنین افرادی دائماً در حال برنامه ریزی برای زندگی 
خود و دیگران است. از دیدن بی مسئولیتی دیگران به 
شدت ناراحت می شود. دائماً مسئولیت های دیگران را 
به آن ها گوشزد می کند. به محض اینکه برنامه ای پیش 

می آید، کل بار آن را روی دوش خود می اندازد و….
یادتان باشد شما مسئول همه چیز نیستید اما مسئول 
خودتان هستید. زمانی که یاد بگیرید فقط مسئولیت 
غلط  الگوی  از  می توانید  بگیرید،  عهده  به  را  خودتان 
مسئولیت پذیری افراطی برای همه امور دست بکشید و 

انتخاب های شادتری داشته باشید.

 یادتان باشد شما مسئول همه چیز نیستید اما مسئول خودتان هستید ؛

این عادت های مخرب از »شادی« محروم تان می کند
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مدیرکل گمرکات استان قم مطرح کرد:

افزایشسهمصادرات
دربخشتجارتخارجیقم

 مدیرکل گمرکات استان قم گفت: شتاب ایجاد شده در زمینه صادرات کالاها از 
گمرکات استان که به خصوص از سال گذشته قابل ملاحظه است، طی سال جاری 

با سرعت و در حجم بیشتری دنبال خواهد شد.
اسفندیار دریکوندی  اظهارداشت :افزایش صادرات و توسعه تجارت خارجی 
عامل مهمی برای شکوفایی هرچه بیشتر اقتصاد استان به خصوص درحوزه تولید 
و اشتغال است و برهمین اساس به دنبال بالا بردن سهم کالاهای تولید شده در 

واحدهای صنعتی قم در بازارهای بین المللی هستیم.
وی افزود: درهمین رابطه در اسفندماه سال گذشته ۳2هزار و ۱۱2 تُن انواع 
کالا به ارزش 2۶ میلیون و ۷44هزار و ۶۷۷ دلار از گمرکات استان قم به بازارهای 
جهانی صادر شد که این حجم از صادرات نسبت به مدت مشابه سال ۹۹، بیش از 

۱0۵ درصد رشد داشت.
وی ادامه داد: همچنین درسال ۱400 به طور کلی ارزش کالاهای صادر شده از 
این استان 2۸۳ میلیون و ۸۹۵ هزار و ۷4۹ دلار بوده است که این میزان صادرات 
در مقایسه با آمار سال ۹۹، رشد حدود ۹2 درصدی را نشان می دهد و بیانگر 

افزایش سهم صادرات در بخش تجارت خارجی قم است.
استان  اقتصادی  فعالان  حضور  توسعه  به  کمک  برای  گفت:  دریکوندی 
دربازارهای بین المللی، فرآیندهای اداری در گمرکات قم تسهیل شده و با سرعت 
خوبی انجام می شود تا صادرکنندگان بتوانند محصولات مورد نظر خود را در 

کوتاه ترین زمان ممکن به دست مشتریان بین المللی خود برسانند.
وی بیان کرد: در بخش واردات نیز عمده کالاهای وارد شده به گمرکات استان 
را کالاهای اساسی و مواد و تجهیزات مورد استفاده در واحدهای تولیدی تشکیل 
می دهد که خود عامل مهمی برای گسترش تولید و اشتغالزایی به شمار می آید، 
فعالان  دهنده  یاری  واردات  و  صادرات  بخش  دو  هر  در  قم  گمرکات  بنابراین 

اقتصادی استان است. 
 

 سازمان خصوصی سازی مطرح کرد:

سهشرطواگذاریخودروسازان
بهبخشخصوصی

رئیس سازمان خصوصی سازی امکان واگذاری ایران خودرو و سایپا به بخش 
خصوصی را منوط به اجرای سه شرط دانست.

حسین قربانزاده آزادسازی سهام دولتی در وثیقه بانکها، اختصاص سهام درونی 
خودروساز ها )تودلی( به بازپرداخت تسهیلات، اصلاحات و شفافیت مالی این 
شرکت ها و تجمیع سهام صندوق بازنشستگی کشوری، سهام درونی خودروساز ها 
و سهام دولتی ایران خودرو و سایپا برای عرضه را، سه شرط واگذاری خودروسازان 

اعلام کرد. 
با بیان اینکه، ایران خودرو و سایپا زیر مجموعه وزارت صمت و سازمان  وی 
این دو خودروساز در  )ایدرو( هستند گفت:  ایران  و نوسازی صنایع  گسترش 
سال های گذشته، وام هایی دریافت کرده اند و برای ضمانت وام هایشان سهام 
دولتی را در وثیقه بانک ها قرار دادند که تاکنون تسویه نشده است بنابراین سازمان 
خصوصی سازی تا آزادسازی وثیقه، امکان عرضه سهام این دو خودروساز را ندارد.
 وی با اشاره به سهام های دولتی ۵ درصدی ایران خودرو و ۱۷ درصدی سایپا 
دو  این  می شود  محسوب  طلایی  که  وثیقه ای  سهام های  این  از  بغیر  افزود: 
خودروساز سهام های درون سازمانی )تودلی( هم دارند که باید همراه با سهام 

دولتی واگذار شود. 
قربانزاده اضافه کرد: سهام درونی )تودلی( ۳۵ تا 40 درصدی این دو شرکت 
به اضافه سهام برخی شرکت ها که مجوز وکالت فروش به دولت را داده اند مثل 
صندوق بازنشستگی کشوری باید با سهام وثیقه نزد بانک ها تجمیع شود که 

متقاضی انگیزه بیشتری برای خرید سهام داشته باشد. 
وی با اشاره به اقدامات اولیه سازمان خصوصی سازی برای آمادگی عرضه سهام 
ایرانخودرو و سایپا گفت: کار اصلی با وزارت صمت و خودروسازان است تا رفع 
توثیق شود و اگر آزاد سازی صورت گیرد مسلما تا شهریور آینده، دو خودروساز 

خصوصی می شود.

معاون صنایع حمل ونقل وزارت صنعت، معدن و تجارت:

قرعهکشیخریدخودرودرماههایآینده
بهمرورحذفخواهدشد

معاون صنایع حمل ونقل وزارت صنعت، معدن و تجارت در خصوص برنامه های 
تدریجی  به درستی حذف  وزیر صمت  برای صنعت خودرو گفت:  وزیر صمت 
قرعه کشی در سال ۱40۱ را مطرح کرده اند و در ماه های آینده متناسب با افزایش 

عرضه خودروهای مختلف، پاسخ مناسبی به تقاضای بازار داده می شود.
منوچهر منطقی افزود: وقتی برای تقاضا عرضه کمی وجود دارد، به طور طبیعی 

قیمت بالا می رود و قیمت عرضه کارخانه با بازار، فاصله معناداری پیدا می کند
وی با بیان این که افزایش عرضه یکی از راهکارهای مؤثر برای کاهش قیمت 
خودرو است، تصریح کرد: محاسباتی انجام شد تا نشان دهد چقدر خودرو باید 
عرضه شود تا نیازی به انجام قرعه کشی نباشد و بر اساس نتایج آن محاسبات، 

برنامه ریزی های لازم انجام شد.
معاون وزیر صمت ادامه داد: این محاسبات نشان داد که اگر یک میلیون و 400 
هزار دستگاه خودرو به بازار ایران عرضه شود به قرعه کشی نیازی نخواهد بود، پس 
تولید یک میلیون و ۵00 هزار دستگاه خودرو برای امسال هدفگذاری شده است 

تا عرضه و تقاضا به هم نزدیک شود.
منطقی در ادامه یادآور شد: با این افزایش عرضه، هرچقدر جلوتر برویم تعداد 
خودروهای بیشتری از شمول قرعه کشی حذف خواهند شد و پیش بینی می شود 
که حتی برخی خودروها نیز به صورت فروش اقساطی عرضه شوند و اکنون نیز 

برخی خودروسازان خودروهای خود را به صورت نقد و اقساط ارائه می دهند.
معاون صنایع حمل ونقل وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشاره به روند تدریجی 
حذف قرعه کشی ها، توضیح داد: این موضوع در طول سال تحقق خواهد یافت و 
مربوط به ابتدای سال نیست، بلکه به مرور و با افزایش عرضه خودرو، تعادل در بازار 
عرضه و تقاضا به وجود خواهد آمد و هرچقدر به انتهای سال نزدیک تر شویم، تعداد 

بیشتری از خودروها از قرعه کشی حذف می شوند.

همزمان با انتشار فهرست ابربدهکاران 4 بانک دولتی رسانه های نزدیک 
به دولت سیزدهم با حمایت گسترده از این اقدام صحبت از شفاف سازی 
گسترده در دولت سیزدهم را به میان آورده اند و این صحبت ها در حالی 
مطرح می شود که با نگاهی عمیق تر به فهرست های منتشر شده می توان به 

این نتیجه رسید که شفاف سازی رخ نداده است.
با نگاهی گذرا شاید به این نتیجه رسید که انتشار اسامی ابربدهکاران بانکی 
اقدامی مثبت بوده است اما نگاهی دقیق تر نشان می دهد که فهرست های 
منتشر شده چیزی غیر از اعدادی گنگ و مبهم و تعدادی اسم نیستند و هیچ 

اطلاعات دیگری نمی توان از آن ها کسب کرد.
یکی از نکات حائز اهمیتی که در فهرست های منتشر شده از سوی بانک ها 
به آنها هیچ اشاره ای نشده است زمان و نحوه تخصیص وام ها بوده است 
و این پرسش ایجاد می شود که این تسهیلات برای چه اهدافی پرداخت 
شده است و وام گیرندگان چه وثیقه ای برای اخذ چنین وام هایی در اختیار 

بانک قرار داده اند و آیا تخصیص وام  ها دستوری بوده است و یا به صلاح دید 
بانک ها صورت گرفته است.

عده ای از کارشناسان انتشار فهرست ابربدهکاران بانکی را به این شکل 
اقدامی عوام فریبانه توصیف کرده اند، اقدامی که تنها برای رزومه سازی 
دولت سیزدهم بوده است و یا می تواند منجر به رفع تکلیف دولت سیزدهم 

از وعده های انتخاباتی شود.
آلبرت بغزیان، کارشناس اقتصادی، در گفت و گویی و در خصوص این 
بلکه  افراد  این  نام  نه  ایران  اقتصاد  مشکل  گفت:  سیزدهم  دولت  اقدام 
ساختاری است که منجر به شکل گیری این وضعیت شده و سئوال این است 
که آیا قرار است هزارتوی این ساختار معرفی شود یا فقط نام بدهکاران برای 

دستگاه های اجرایی کافی است .
سهل انگاری بانک مرکزی و وزارت اقتصاد بوده است که منجر به این اتفاق 
شده است؛ زمانی که یک شهروند عادی یک قسط خود را واریز نمی کند فورا 

به آن فرد گوشزد می شود. به عبارتی در کشور ما تا زمانی که یک اتفاق حاد 
و بحرانی نشود جلوی آن گرفته نخواهد شد و خیلی وقت پیش باید به این 

بدهکاران رسیدگی می شد.
وی در ادامه و در پاسخ به این پرسش که برخورد با ابربدهکاران بانکی تا چه 
حد عملی خواهد بود؛ گفت: با توجه به اینکه این اتفاق انقدر زمان بر شده 
است به نظر نمی رسد که بدهی این افراد وصول شود و باید دید بانک ها با 
این ابربدهکاران تا چه اندازه کنار آمده اند و آیا این افراد در حال وصول بدهی 

خود هستند یا خیر.
انتشار  این عدم شفافیت در  این پرسش که  به  پاسخ  بغزیان در  آلبرت 
فهرست ابربدهکاران بانکی از کجا می آید؛ گفت: این عدم شفافیت از 
نخواستن می آید به این معنا که اراده خاصی در این زمینه نبوده است که 
بدهی ها حاد شده است و به این مرحله رسیده است و تا زمانی که خواسته 
ای نباشد اقدامی نیز صورت نمی گیرد و تا این حد که این فهرست اعلام 
شده است نیز مسئولی اصرار کرده است که این کار رخ دهد چراکه بدهکاران 
مایل نیستند که نام آنها افشا شود و جالب اینجا است که بانک ها نیز نمی 
خواهند نام مشتری های آنها منتشر شود حالا اما نام این افراد منتشر شده 
و در عمل این سئوال هست که تنها مشکل نام این افراد است یا رسیدگی به 

ابعاد ماجرای عقب ماندن اقساط؟
این استاد دانشگاه گفت:این فهرست کافی نیست باید روشن شود چه 

وظایفی سپرده اند و چرا نتوانسته آمد اقساطشان را بدهند.
وی در ادامه گفت: ابربدهکاران بانکی قطعا افرادی نبوده اند که ورشکسته 
شده باشند و نیازی به این مبالغ داشته باشند در نتیجه اراده و خواستی برای 
شفاف سازی نبوده است چراکه ابربدهکاران بانکی به راحتی ایجاد نمی 

شوند.
این کارشناس اقتصادی در ادامه در پاسخ به این پرسش که این اقدامات 
چه تبعات اقتصادی دارد؛ گفت: مردم سپرده ای در بانک دارند و بانک این 
سپرده را به فردی وام داده است و آن فرد آن مبلغ را در کاری مصرف کرده 
است، اینکار غیر مولد و غیر اشتغال زا و تنها سودآور بوده است که تنها منجر 
به تورم و احتکار کالا خواهد شد. گفتنی است که این ابربدهکاران بانکی 
قطعا به زمینه هایی وارد شده اند که میتوانند از امضاهای طلایی استفاده 
کنند و دسترسی به منابع دیگری نیز داشته اند و ممکن است این مبالغ را 
در بازارهای مالی رمزارز، ارز و خودرو برده باشند و مسلما چنین بدهکارانی 
سرمایه های خود را در حوزه های سود آور و مقطعی سرمایه گذاری می کنند 
و در نتیجه تبعات این اقدامات گرانی و تورم افسارگسیخته خواهد بود چراکه 
این پول در تولید و اشتغال نرفته است و از طرفی به واردات کالاهای خارجی 
و بیکاری نیز دامن زده است و اثرات مثبتی برای چنین وجوهی قابل تصور 

نیست.

رفع تکلیف یا افشاگری سیاسی؛

 ابربدهکاران بانکی چه لطمه ای به اقتصاد می زنند؟

 یک کارشناس بازار سرمایه گفت: تاکنون همه تصمیمات اتخاذ شده از سوی سازمان 
بورس برای بهبود وضعیت معاملات بازار سرمایه مطلوب بوده و جان دوباره ای در روح 

بازار به جریان انداخته است.
روند  بر  آن  تاثیر  و  بورس  اخیر سازمان  اقدامات  به  آرانی«  »مجید محمدعلی زاده 
معاملات بورس اشاره کرد و افزود: یکی از تصمیمات اخیر سازمان بورس، افزایش عمق 

مظنه قیمت ها در معاملات بود که این اقدام می تواند با برخی از محاسن همراه شود.
وی به اثر مثبت این تصمیم سازمان بورس اشاره کرد و اظهار داشت: اثر مثبت آن 
به گونه ای خواهد بود تا سرمایه گذارانی که در این بازار در حال معامله هستند، بتوانند 
براساس دسترسی های ایجاد شده در زمینه عمق بازار، تصمیماتی را نسبت به قیمت ها 

و نیز حجم معاملات ثبت شده اتخاذ کنند.
محمد علی زاده آرانی خاطرنشان کرد: در گذشته معامله گران بازار سرمایه با سیستم 
استیشن های تالار معاملات فعالیت می کردند؛ این در حالیست که اکنون دیگر تفاوتی 
بین آنلاین ها و معامله گرها وجود ندارد و این مساله می تواند به عنوان یکی از مزایای 
افزایش عمق مظنه تلقی شود. این کارشناس بازار سرمایه با تاکید بر اینکه اقدام سازمان 

بورس در خصوص افزایش عمق مظنه بازار از جمله تصمیمات مثبتی است که در 
نخستین روزهای معاملاتی سال جاری اتخاذ شد، گفت: این اقدام زمینه ساز عدالت 
معاملاتی برای معامله گرانی است که از طریق سامانه های معاملاتی آنلاین و سامانه 
معاملاتی در تالارهای شرکت بورس در حال فعالیت هستند؛ بنابراین به واسطه چنین 

اقدامی دسترسی یکسانی برای همه معامله گران فراهم می شود.

وی ادامه داد: با افزایش عمق مظنه دیگر جای هیچ ایراد، شک و شبهه ای در معاملات 
بازار وجود ندارد و این اقدام به طور حتم سبب تسهیل در تصمیم گیری سهامداران برای 
انجام معاملات در این بازار خواهد شد. محمدعلی زاده آرانی با تاکید بر اینکه واکنش 
بازار نسبت به این تصمیم سازمان بورس مثبت بود و می توان از آن به عنوان اقدام به 
موقع مسوولان سازمان بورس یاد کرد، گفت: اکثر فعالان حاضر در بازار از این اقدام 
سازمان استقبال کردند و به طور قطع تاثیر مثبت آن بیشتر از تاثیر منفی خواهد بود. این 
کارشناس بازار سرمایه به مجموعه اقدامات انجام شده از سوی سازمان بورس اشاره کرد 
و افزود: تاکنون همه تصمیمات اتخاذ شده در راستای بهبود وضعیت معاملات بورس 
مطلوب بوده و به نظر می رسد افزایش سرعت در ارائه مجوزهای نهادهای مالی مانند 
شرکت های سبدگردان، مشاور سرمایه گذاری، کارگزاری و نیز تصمیماتی که قرار است 
در زمینه افزایش دامنه نوسان اتخاذ شود، کارگشا خواهند بود و جان دوباره ای را در 
روح بازار سرمایه به جریان خواهند انداخت. وی اظهار داشت: این اقدامات می تواند 
انگیزه ای در تحرک بازار سرمایه باشد و تاکنون تصمیماتی که از سوی مسوولان در حوزه 

بازار سرمایه اتخاذ شده است منطقی و مثبت بوده است.

یک کارشناس بازار سرمایه اعلام کرد؛

جاندوبارهدرمعاملاتبازارسرمایهتحتتاثیراقداماتبهموقعسازمانبورس

رئیس اتاق مشترک ایران و چین مطرح کرد :

سندهمکاریایرانوچینمعطلمذاکراتوین
 رئیس اتاق مشترک ایران و چین گفت: اگر بحث های وین 
به نتیجه برسد و تحریم ها از روی ما برداشته شود ظرفیت 
تجاری ما با چین حداقل دوبرابر این میزانی است که اکنون 

داریم.
مجیدرضا حریری، درباره چشم انداز مبادلات اقتصادی 
ایران و چین در سال پیش رو به خبرنگار ایلنا گفت: اگر 
شرایط همچنان این گونه بماند، اتفاق خاصی در حال انجام 
نیست چون تجارت ما تحت تحریم است و روال همچنان 
مثل سابق ادامه خواهد داشت. اگر هم تغییراتی در سال 
پیش رو ایجاد شود، این تغییرات برای کوتاه مدت خواهد 
بود. طبیعتا افزایش قیمت مواد خام باعث افزایش ارزش 
تفاوت خاصی  وزنی  نظر  از  اما  دو کشور می شود  تجاری 
ارزش  افزایش  درصد  حدود ۳۸  هم  گذشته  سال  ندارد. 
مبادلات داشتیم اما کمتر از ۶ یا ۷ درصد افزایش از نظر وزن 
مبادلات داشتیم. چون عموم صادرات غیرنفتی  ما به همه 
جای دنیا از جمله چین، مواد خام است. بنابراین در زمینه 
پتروشیمی یا مواد محصولات معدنی که روز به روز با افزایش 
قیمت مواجه است، در ارزش صادرات ما به آن کشور نیز تاثیر 

می گذارد.
حریری با بیان اینکه میزان صادرات مواد خام به چین 
بقیه  ادامه داد: در  بیشتر است،  به سایر کشورها  نسبت 
کشورها حدود ۷۵ تا ۸0 در صد صادرات ما در حوزه مواد 
خام است ولی در مورد چین مثل عراق و افغانستان نیست 
که محصولات ساخته شده هم صادرکنیم و حدود ۹2 درصد 
و محصولات معدنی است.  به محصولات خام  مربوط  آن 
امسال به دلیل اینکه پیش بینی افزایشی در دنیا برای مواد 

خام وجود دارد این آمار هم افزایش پیدا می کند. به دنبال آن 
محصولات ساخته شده هم به دلیل افزایش قیمت انرژی و 
مواد خام گران شده که قاعدتا این عدد را بالا می برد. ما در 
سال ۹۹ حدود ۱۶ یا ۱۷ میلیارد دلار با چین مبادله تجاری 
داشتیم که در سال گذشته این رقم به بالای 24 میلیارد دلار 
رسید. ولی از نظر وزنی تفاوت فاحشی نداشته و حدود ۶ یا 

۷ درصد بوده که عموما این افزایش در رشد قیمت ها نهفته 
بوده است. رئیس اتاق مشترک ایران و چین با اشاره به تاثیر 
مذاکرات وین بر روابط تجاری ایران و چین گفت: امسال هم 
اگر توافقات وین انجام نشود روند کار به همین شکل خواهد 
بود، چون صادرات غیرنفتی به چین به این شکل است و اگر 
هم فروش نفت داریم در آمار رسمی به دلیل تحریم نمی آید. 

حال اگر بحث های وین به نتیجه برسد و تحریم ها از روی ما 
برداشته شود ظرفیت تجاری ما با چین حداقل دوبرابر این 
میزانی است که اکنون داریم. یعنی اگر تحریم ها برداشته 
تجارت خارجی  به سرعت می توانیم شاهد رشد  ما  شود 
خود با چین باشیم. وی افزود: در سال 20۱۶ که رئیس 
جمهور چین به ایران آمد، هدف گذاری تجارت خارجی 
ما با چین برای روابط ۱0 ساله بر اساس بیانیه ای مشترک 
انجام شد که قرار شد در ۱0 سال ۶00 میلیارد دلار یعنی هر 
سال حدود ۶0 میلیارد دلار تجارت خارجی با چین داشته 
باشیم که متاسفانه به دلایل شرایط تحریمی به نیمی از این 
هم نرسیدیم ولی اگر شرایط تحریمی رفع شود می توان در 
بلندمدت به بالای ۶0 میلیارد دلار هم فکر کرد. رئیس اتاق 
مشترک ایران و چین در ادامه درباره زمان اجرایی شدن سند 
همکاری 2۵ ساله ایران و چین خاطرنشان کرد: کارهای 
کارشناسی  و مراحل اجرایی سند همکاری که تعریف پروژه 
مشترک بین دو کشور است، شروع شده است. اما آن نیز 
از  زیادی  دارد که بخش  را  فاینانس  و  اعتبار  تامین  بحث 
آن معطل تعیین تکلیف مذاکره وین است. چون برای هر 
کدام از این شرایط باید یک ریل گذاری مربوط به آن انجام 
شود چون این دوران بلاتکلیفی به هر حال روند پیشرفت 
را کند می کند. اگر مذاکرات وین به نتیجه برسد یک روند را 
باید دنبال کنیم، اگر هم نرسد یک روند دیگر را و راهکارها 
با هم متفاوت است. بنابراین باید منتظر نتیجه مذاکرات 
وین بمانیم. نتیجه این مذاکرات در همه شئون اقتصادی 
ما تاثیرگذار است ولی بیشترین تاثیر را در روابط اقتصادی 

بین المللی ایران دارد.

آگهی فقدان سند مالکیت
مصدق  شهود  استشهاد  برگ  دو  ارائه  با  ملکی  علی  آقای 
پلاک  ششدانگ  ای  دفترچه  مالکیت  سند  داشته  اعلام 
۱948/2/4۱اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم در صفحه 2۶2 
دفتر ۱44 ذیلل ثبت 2495۱ بشماره سریال۱۱۶937به نام 
سید مصطفی موسوی صادره وتسلیم شده که علی ملکی از 
طرف نامبرده اعلام داشته سند مالکیت دراثر سهل انگاری 
مفقود گردیده، لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 
۱2۰ آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می 
گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا 
انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار 
این اداره اعلام و ارسال و  آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتبا به 
رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد.بدیهی است پس 
از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی 

برابر مقررات اقدام خواهد شد./ )م الف ۱5۱42(
رونوشت:ستاد اجرائی فرمان حضرت امام)ره(
عباس پور حسنی حجت آبادی–رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

مدیرعامل شرکت مهندسی توسعه گاز:

پیروزی۴۰میلیونیوروییایراندریکپروندهبینالمللی
مدیرعامل شرکت مهندسی توسعه گاز با بیان اینکه باید 
دانش حضور در بازار بین المللی را ایجاد کنیم، گفت: اواسط 
بهمن ماه با ادعای متقابل علیه یک شرکت فرانسوی مجموعا 

40 میلیون یورو برگشت داده شد.
رضا نوشادی، مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز در 
جمع خبرنگاران گفت: شرکت مهندسی توسعه گاز بزرگترین 
شرکت توسعه دهنده خطوط انتقال گاز در دنیاست. ایران بعد 
از آمریکا، کانادا و روسیه بزرگترین شبکه خط لوله گاز دنیا را 

داراست و ما در رتبه چهارم هستیم. همچنین در حوزه پوشش 
۹۶ درصدی شبکه گاز در کشور با اختلاف در رتبه اول قرار 
داریم. وی گفت: در حال حاضر همه تجهیزات موردنیاز این 
شرکت یا داخلی سازی شده است یا مراحل آخر داخلی سازی 
را می گذراند که البته این بومی سازی اقتصادی نیز بوده است. 
از جمله می توان به تولید توربوکمپرسورهای شبکه انتقال گاز 
این داخلی  اگر  کند  تصور  نمی تواند  اشاره کرد. هیچکس 

سازی ها نبود تریم ها چه بلایی سر صنعت گاز ما می آمد.

تکنولوژی  انتقال  زیمنس  از  را   ۶00  spd به  اشاره  با  وی 
دادیم ولی این انتقال تکنولوژی به طور کامل صورت نگرفت 
و در قسمت های پیچیده آن را منتقل نکردند، گفت: الان 
به  نسبت  بیشتری  بازدهی  ایرانی  کمپرسورهای  برخی 
محصولات زیمنس دارد. همچنین همه شیرهای کنترلی نیز 

داخلی سازی شده است.
امسال بیش از هزار کیلومتر خط لوله وارد ودار می شود

نوشادی افزود: برای سال جاری ۱۸۷0 کیلومتر خط لوله در 

اقطار مختلف در دستور کار قرار داده ایم. امسال سال احداث 
خط لوله در استان سیستان است و تمرکز اصلی ما بر این 
استان است. آزمون نهایی خط لوله زاهدان-زابل در دستور کار 
قرار گرفته و به زودی این خط لوله 240 کیلومتری را راه اندازی 
می کنیم. مدیرعامل شرکت مهندسی توسعه گاز گفت: امسال 
بیش از هزار کیلومتر خط لوله انتقال گاز را وارد مدار می کنیم 
احداث همزمان ۱2 ایستگاه تقویت فشار نیز انجام می شود تا 

متناسب با افزایش تقاضا بتوانیم نیاز کشور را تامین کنیم.
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ایمان / گفت و گو / رضا ملکی
اشاره :

مردان با صلابت گذشته فوتبال قم از چنان توانائی بزرگی درطول مسیر زندگی 
خود بهره مند بودند که همواره از آنان بعنوان اسطوره های اخلاقی و ورزشی 
یاد می شود.به سراغ هریک از این عزیزان که میروی دنیائی از معرفت،بزرگی 
منش وسیره پهلوانی را می توانی یافت نمایی ومن چقدر خشنودم که برای 
فوتبالیستهای بامرام گذشته شهرم می نویسم تا باز نشر خاطرات ماندگارشان 
توانسته باشم گوشه کوچکی از زحمات ۵0 ساله آنان رادرعرصه ورزش پاس بدارم 
یکی از بهترینها علی پیری نام دارد که درمعرفت،مردانگی وپهلوانی سرآمد دیگر 

بازیکنان قدیمی فوتبال قم میباشد.
به دیدارش رفتم تاباهم به سالهای دور فوتبال قم برویم ویاد گذشته ها را مروری 

تازه داشته باشیم.
آغاز زمینی شدن

۶۹ سال پیش درکوچه منتهی به تونل شاه ابراهیم فرزند برومند شیرمحمد 
پیری پابه عرصه جهان گذارد.پدرش که کرد بود ودرمهربانی واخلاق زبانزد عام 
و خاص بود نام فرزند برومندش راعلی گذاشت با اینکه کارمند راه آهن بود جوش 
و خروش پسرش را میدید که درکودکی بدنبال توپ پلاستیکی روان است وچون 
دلش نمی خواست او فوتبالیست شود از همان ابتدا با فوتبال بازی کردن علی 
مخالف بود اما مادر دوست داشتنی علی تنها حامی او بود که لباسهای خاکی 
وگرد و غبار نشسته بر بدن او را از پدر پنهان میکرد تاعلی به عشق بزرگش فوتبال 

وصل گردد.
مدرسه پهلوی سابق ودبیرستان صدوق محل تحصیل علی بود که از همان ابتدا 

در دبیرستان مورد توجه مرحوم طاهریان قرار گرفت تا خودش یکپایه  فیکس تیم 
آموزشگاهها شود.علی در دو پست خط دفاعی وهافبک عالی بود،چون چپ پا بود 
از شوتهای قدرتمندی برخوردار بود که اغلب کاشته های پشت خط دفاعی حریف 

به او سپرده میشد تا باشوتهای ناآرامش قلب دروازه حریف را هدف گیرد.
همت اولین تیم باشگاهی

علی پیری می گوید درزمینهای خاکی شاه ابراهیم مشغول به فوتبال بودیم 
مرحوم ابراهیم عراقیان که از بازیکنان خوب فوتبال قم محسوب میشد با تاسیس 
تیم همت تولد جدیدی را از یک تیم خوب فوتبال درقم نوید داد به همراه استاد 
محمدرضا اسماعیلی،رضا دلکش وامیر تربتی به این تیم وصل شدیم وبعد از 
چندسال بازی با تاسیس تیم خوب صنعت نفت همراه با بازیکنان همت به این 
تیم نقل مکان کردیم. سالها بازی درتیم صنعت نفت ومنتخب قم خاطرات به 
یادماندی رادرذهن من به یادگار گذاشته است .بازی باتیم علی پروین درزمین 
عارف تهران که منجر به پیروزی بچه قمیها دراین دیدار دوستانه شد از جمله 

خاطرات جالب گذشته فوتبال من است.
شلیکهای ۱3۰ کیلومتری

شاید بتوان گفت که درطول عمر ۷0 ساله فوتبال قم بازیکن باقدرت شوتهای 
سنگین علی پیری هنوز دیده نشده است.مرحوم اکبر پرنیان وامیر نوین بازیکن 
ارزنده پرسپولیس قم ازجمله بازیکنانی بودند که شوتهای باقدرت و وحشتناکی 

داشتند اما علی پیری چیز دیگری بود.
نگارنده که خود سالها همبازی علی پیری درتیم دوست داشتنی صنعت نفت 
بودم درتمرینات تیمی همواره دروازه بانان تیم از شوتهای بی امان او درعذاب 
بودند می توان گفت که شلیکهای ۱۳0 کیلومتری او همواره باعث شده بود تا 

دستهای دروازه بان صنعت نفت بانداژ شده باشد واین حسن بزرگ علی پیری بود 
که درکلیه مسابقات مورد توجه قرار میگرفت.

خداحافظی ازدنیای فوتبال
علی پیری تاسن 40 سالگی به فوتبال ادامه داد،خاطرات گلهای زیبای او با 
شلیکهای از فاصله ۳0 و40 متری هنوز در ذهنها باقی مانده است او به استخدام 
سازمان آب قم درآمد تا درآنجا هم منشا خدمات خیر به مردم باشد چون او از 
جنس مردم بود پدر و مادر عزیزش رادرسال ۶2 به فاصله شش ماه از دست داد 
چون آنها عاشقانه یکدیگر را می پرستیدند وتحمل جدائی مادر برای پدر او شش 

ماه بطول انجامید تاهردو به دیدار بهشت سفر کرده باشند.
علی پیری همواره مورد احترام اهالی فوتبال است ،پاهای دردمندش اجازه 
فوتبال بازی کردن رادرسن ۶۹ سالگی به وی نمی دهد اما درکنار 4 فرزند دخترش 

که سرمایه های او می باشند ودونوه گلش روزگار را به آرامی سپری میسازد.
بادنیای فضای مجازی بیگانه است ومرام ومنش پهلوانی ولوطی صفت بودنش 
امتیاز او محسوب میشود او می گوید از قول من تشکری خالصانه داشته باشید از 
استاد گرانقدرم محمدرضا اسماعیلی که راه و روش درست زندگی کردن رادرمسیر 
اخلاق به ما آموخت. سپاسی دارم برزحمات بی دریغ استاد خوبم رضا دلکش 
که بار سنگین تیم صنعت نفت را بردوش کشیده وهمچنان پویا و سرحال درکنار 
تیم است. تشکری ویژه دارم از همسر عزیزم که رنج سالها بازی کردن من وتحمل 
سختیهای زندگی را بامن همراه شد تا بتوانیم فرزند ایمان رابه خانه بخت روانه 
سازیم از اینکه به یاد من بودید ویادی ازمن کردید بسیار سپاسگذارم که دل من 
را شاد ساختید. امیددارم که فوتبال قم درسایه دوستیها ویکرنگی بتواند جایگاه 

خود را درفوتبال ایران بدست آورد.

با کهن کسوتان فوتبال قم؛

علی پیری؛ فوتبالیستی باشلیک های 130 کیلومتری

ورزشی

رئیس کمیته ملی المپیک:

تیمفوتبالامیددرالمپیکپاریس
حضورخواهدداشت

رئیس کمیته ملی المپیک تاکید کرد تیم فوتبال امید در دوره پیش روی بازیهای 
المپیک حضور خواهد داشت.

سید رضا صالحی امیری  روز دوشنبه  جریان بازدید از اردوی تبم فوتبال امید با 
تاکید بر اینکه کادر فنی با انگیزه حداکثری حضور دارند گفت: به سه دلیل می 

گویم حتما این تیم امید در المپیک در پاریس حضور دارد.
وی خطاب به اعضای تیم امید ادامه داد: دلیل اول انگیزه خود شماست، 
انتخاب شما بازیکنان زیر 21 سال هستید انگیزه مهدوی کیا را نشان می دهد 

که مصمم است.
رئیس کمیته ملی المپیک به دلیل دوم اشاره کرد و یادآور شد: مسئله دوم به 
اراده کادر فنی باز می گردد، ، انتخاب مهدی کیا با مطالعه بوده است و یک پیام 
روشن دارد، اینکه با انتخاب کادر قوی با محوریت مهدوی کیا تیم باید آماده شود.

صالحی امیری تصریح کرد: نکته سوم اینکه ما و فدراسیون فوتبال مصمم 
هستیم در کنار شما باشیم، به هر شکلی که نیاز باشد در کنار تیم امید خواهیم 
بود، سجادی مشاور عالی کمیته و سرپرست کاروان ایران در المپیک توکیو که در 
پاریس هم کاروان را همراهی می کند، فخری سرپرست کاروان ایران در بازی های 

آسیایی و مسئولان فدراسیون کنار این تیم هستیم.
رئیس کمیته ملی الملیک تاکید کرد: شما بازیکنان در متن هستید و به حاشیه 
توجه نمی کنید، تحلیل من این است که تیم امید از این مسیر عبور می کند، 

همیشه تیم امید کانونی است برای استعدادیابی و این نقطه امید است.
صالحی امیری تاکید کرد: با فدراسیون هماهنگ هستیم و جلسات ثابت داریم، 
از همین هفته تامین مالی را شروع می کنیم، حداکثر حمایت لازم را خواهیم 

داشت، سعی می کنیم تمام نیازهای تیم را تامین کنیم.
وی تاکید کرد: جلساتی با میرشاد ماجدی در راستای حمایت از تیم امید داشتیم 

اما تاکید می کنم که در حوزه فنی هیچ دخالتی نداریم، فقط حمایت می کنیم.
صالحی امیری خاطرنشان کرد: روند آغاز شده برای تیم فوتبال امید مثبت 
است، برای بازی های اسلامی و بازی های آسیایی همکاری می کنیم، تیم امید 

به این بازی ها اعزام شود.

سرمربی تیم امید ایران: 

دغدغهاصلیمندیدارهایتدارکاتیاست
 سرمربی تیم امید ایران گفت: زمان زیادی در پیش نداریم و با توجه به شرایط 

موجود بزرگترین دغدغه من دیدارهای تدارکاتی است.
رییس کمیته ملی المپیک روز دوشنبه ضمن حضور در کمپ تیم های ملی 
فوتبال از تمرینات تیم فوتبال امید بازدید کرد. سیدنصرالله سجادی مشاور، پیمان 
فخری سرپرست کاروان اعزامی به بازی های آسیایی، حسن کامرانی فر دبیر کل 
فدراسیون و جمعی دیگر از مسوولان کمیته و فدراسیون فوتبال در این بازدید 

حضور داشتند.
»مهدی مهدوی کیا« در این بازدید گفت: امروز شاهد یک رویداد نوید بخش 
در رده امیدها بودیم و حضور »سیدرضا صالحی امیری« نشان داد که کمیته ملی 

المپیک حمایت های خوبی را در دستور کار دارد.
وی ادامه داد: بزرگترین مشکل ما دیدارهای دوستانه است و باید در این راه 
اقدامات لازم صورت گیرد. تا ازبکستان زمان زیادی نداریم اما تا قبل از اردوی 
قبلی دنبال هماهنگی هستیم. باید در تورنمنت های مختلف به میدان برویم و بعد 

از آن در چین خواهیم بود.
مهدوی کیا در مورد مصدومیت بازیکنان تیم افزود: بحث مصدومیت ها وجود 
دارد، برخی ها با مصدومیت آمدند و چون جوان هستند آنها را درک می کنم. اما 
من در هر تمرین وضعیت جسمانی بازیکنان را می پرسم چرا که سلامت بازیکنان 

برای ما خیلی مهم است و نمی خواهیم سلامتی آنها به خطر بیافتد.
او در مورد شرایط تیم امید ایران گفت: تیم های آسیای شرقی و همین حوزه 
خلیج فارس را ببینید، قطر چند بازی تدارکاتی انجام داده اما ما هنوز دستمان 

خالی است. امیدواریم در ماه های آینده این شرایط بهتر شود.
تیم فوتبال امید خود را برای حضور در پیکارهای قهرمانی آسیا در ازبکستان 
آماده می کند. این مسابقات با دیدار تیم های امید ایران و قطر از گروه A و بازی 
استرالیا و کویت از گروه B، از ساعت ۱۶:۳0 روز ۱۱ خرداد ۱40۱ )به وقت ایران( 

در ازبکستان آغاز و پرونده مرحله گروهی در روز ۱۹ خرداد بسته خواهد شد.

مهران حاتمی:

رقابتشهرداریگرگانوشیمیدربرای
همهجذاباستجزمربیانشان!

 سرمربی تیم بسکتبال شهرداری گرگان با اشاره به پیروزی نزدیک تیمش برابر 
شیمیدر گفت: رقابت دو تیم سخت و سنگین دنبال شد، در کل اینگونه دیدارها 

برای همه جذاب است جز مربیان.
دیدار دوم تیم های شهرداری گرگان و شیمیدر قم در مرحله نیمه نهایی لیگ 
برتر بسکتبال شامگاه شنبه برگزار شد. در این دیدار تیم شهرداری گرگان با حداقل 

اختلاف امتیاز و با نتیجه ۸۵ بر ۸4 حریف خود را شکست داد.
سرمربی تیم شهرداری گرگان همین نتیجه و اختلاف امتیاز را دلیلی بر نزدیک 

بودن رقابت دو تیم می داند و اینکه حریفی سخت برای فینالیست شدن دارند.
مهران حاتمی  گفت: شهرداری گرگان و شیمیدر قم هر دو تیم های بزرگ و 
مقتدری هستند. بازیکنان خوبی هم در اختیار دو تیم قرار دارد. به همین دلیل 

رقابت دو تیم در دو دیدار گذشته سنگین و نزدیک پیگیری شد.
وی در واکنش به اینکه با این شرایط شهرداری گرگان برنده هر دو دیدار بود، 
خاطرنشان کرد: می توانم بگویم فقط لطف خدا شامل حال مان بوده است. ما در 
هر دو بازی رقابت پایاپایی با حریف داشتیم اما تیمی که با تنها یک اختلاف امتیاز 
صاحب برتری می شود یعنی با لطف خدا نتیجه گرفته است وگرنه این نتیجه می 
توانست به شکل دیگر رقم بخورد. سرمربی تیم بسکتبال شهرداری گرگان تصریح 
کرد: در هر صورت کارمان تمام شده اما فقط برای این دو بازی، درست است که 
فقط به یک برد دیگر نیاز داریم برای فینال اما روال کار خود را دنبال می کنیم. با 
جدیت روی دیدار سوم متمرکز هستیم و اینکه برنامه های مان را برای این دیدار 
اجرا کنیم. وی در واکنش به اینکه چه پیش بینی از نتیجه دیدار سوم نیمه نهایی و 
احتمال نیاز به برگزاری دیدارهای چهارم و پنجم دارد، گفت: الان فقط به فکر بازی 
سوم هستیم و اینکه نقطه ضعف ها و کاستی های دو بازی قبل را برای این بازی 

جبران کنیم. به غیر از این هم به هیچ بازی و نتیجه ای فکر نمی کنیم.
حاتمی تاکید کرد: شیمیدر تیمی با مهره است که از مربیان شجاعی هم بهره 
می برد. دو بازی سخت برابر این تیم داشتیم و دیدار سنگین دیگری هم در پیش 
داریم. اینگونه دیدارها که در این سطح برگزار می شود برای همه جذاب است به 

جز مربیان که فقط باعث ذوب شدن شان می شود.

 خبرنگار عربستانی: 
نیمکتنشینیقایدیعجیبومصیبتباراست

 نیمکت نشینی مهدی قائدی در لیگ قهرمانان آسیا، موجب اظهار تعجب 
کارشناسان فوتبال کشور میزبان این دوره از رقابت ها شده است.

گروهی  مرحله  در  گذشته  شب  یکشنبه  امارات   الاهلی  شباب  فوتبال  تیم 
رقابت های لیگ قهرمانان آسیا برابر فولاد ایران به تساوی یک بر یک رسید. در 
این بازی احمد نوراللهی بازیکن سابق تیم فوتبال پرسپولیس به اشتباه دروازه تیم 
اماراتی را باز کرد و گل تساوی الاهلی نیاز در دقایق پایانی بازی توسط فدریکو 
کارتابیا به ثمر رسید. تیم شباب الاهلی امارات که مهدی قایدی بازیکن سابق 
استقلال و احمد نوراللهی بازیکن فصل گذشته پرسپولیس را در اختیار دارد در 
بازی نخست خود نیز برابر تیم اخال ترکمنستان نیز به تساوی یک بر یک رسیده 
بود تا به مانند نماینده ایران در این گروه همچنان در حسرت برد باشد. فولاد 

خوزستان نیز در گروه سوم رقابت ها تا کنون 2 تساوی کسب کرده است.

چهکسانیپرسپولیسرازمینگیرکردند؟
 رونمایی از مقصران جذب بازیکنان فله ای و متوهمان توطئه

میان  این  در  و  ندارد  خوبی  شرایط  پرسپولیس  فوتبال  تیم 
مدیران و مربیان این تیم به جای اینکه مسئولیت این شرایط را 

بپذیرند به دنبال فرافکنی و فرار از مسئولیت هستند.
براساس این گزارش، پرطرفدارترین تیم فوتبال ایران شرایط 
تعدادشان هم  و در بحران هایی گرفتار شده که  ندارد  خوبی 
کم نیست. این تیم با شکست مقابل آلومینیوم از جام حذفی 
کنار رفت و در لیگ برتر هم از شانس کمی برای کسب عنوان 
خاطر  به  که  پایتخت  قرمزپوشان  است.  برخوردار  قهرمانی 
نداشتن شرایط لازم از لیگ قهرمانان آسیا کنار گذاشته شده 
بودند حالا هیچ انگیزه ای برای ادامه مسیر ندارند؛ چرا که پس از 
سال ها تبدیل به یک تیم شکست خورده، بحران زده و معمولی 

شده اند.
قطعا در وضعیت کنونی پرسپولیس، یحیی گل محمدی نقش 
اصلی را دارد. گل محمدی که حتی در مقطعی از او به عنوان 
گزینه سرمربیگری تیم ملی فوتبال یاد می شد امسال در مدیریت 
تیم خود هم موفق نبوده است؛ چرا که هر چه از فصل گذشت 
اشتباه  از تصمیماتش  توجهی  قابل  مشخص شد که درصد 
بوده است. هر چند در این ناکامی های متوالی مسائل دیگری 
زمین گیر شدن  مهمترین دلایل  ادامه  در  داشتند.  نقش  نیز 
پرسپولیس در فصل جاری فوتبال ایران مورد بررسی قرار گرفته 

است.
خریدهای عجیب یحیی

یکی از مهمترین فاکتورهایی که می تواند باعث موفقیت یک 
تیم شود، جذب بازیکنانی است که بتوانند در روزهای حساس و 
در زمان هایی که تیم  دچار بحران شده است گره گشا باشند؛ اما 
بازیکنانی که از ابتدای فصل به پرسپولیس پیوستند فاقد چنین 
شاخصه ای هستند. احمد گوهری در میانه فصل و برای پر کردن 
جای خالی رادوشوویچ به پرسپولیس آمد و پس از اشتباهات 
عجیب حامد لک توانست در ترکیب ثابت این تیم قرار بگیرد. هر 
چند گوهری عملکرد بهتری نسبت به لک داشت؛ اما نمی توان 
به هیچ عنوان او را یک دروازه بان قابل اطمینان برای حضور در 
ترکیب ثابت پرسپولیس قلمداد کرد. گوهری دروازه بانی است که 
می تواند گزینه مناسبی برای نیمکت پرسپولیس باشد و توانایی 

حضور در ترکیب ثابت این تیم را ندارد.
گل محمدی برای خط دفاعی تیمش بازیکنان متعددی را 
جذب کرد که به جز فرشاد فرجی، هیچ یک از آنها بازیکنان 
تراز اولی محسوب نمی شوند. علی نعمتی و وحدت هنانوف در 
بازی هایی که به میدان رفتند آنقدر پراشتباه ظاهر شدند که به 

مهمترین عامل عدم نتیجه گیری پرسپولیس تبدیل شدند. حتی 
رامین رضاییان که با سروصدای زیاد به این تیم آمد در حد و 
اندازه های یک خرید بزرگ عمل نکرد. جالب اینکه در چند بازی 
اخیر پرسپولیس به خاطر ضعف در سمت راست خود گل های 
بسیاری دریافت کرده است. در این پست بازیکن دیگری به نام 
منوچهر صفروف هم جذب شد که این بازیکن هم همچون دیگر 

هموطن خود بازیکنی ضعیف و فاقد کیفیت لازم است.
خریدهای ناموفق یحیی تنها به خط دفاعی محدود نمی شود 
و  اکثر بازیکنانی که برای بازی در خط هافبک و همچنین خط 
حمله پرسپولیس جذب شدند آنقدر سطح فنی پایینی دارند که 
این تیم را از یک تیم مدعی به تیمی بی خطر و معمولی تبدیل 
مهدی خانی،  مهدی  ابراهیمی،  علی  اسدی،  رضا  کرده اند. 
حامد پاکدل و به خصوص شیرزاد تمیروف همگی خریدهای 

ناموفقی برای پرسپولیس بودند.
مسئولیت جذب این بازیکنان بی کیفیت، گل محمدی است؛ 
اما وی هیچگاه توضیحی درباره اینکه بر چه اساسی چنین 
بازیکنانی به پرسپولیس آمده اند نداده است. میلیاردها تومان 
هزینه جذب این بازیکنان شده و اگر از عبارت »حیف و میل« 

برای این هزینه ها استفاده شود چندان بیراه نیست.
توهم توطئه برای فرار از مسئولیت ناکامی

پرسپولیسی ها بر خلاف سال های گذشته، امسال عملکرد 
ضعیفی هم در لیگ و هم در جام حذفی داشتند و نتوانستند 
انتظارات هواداران شان را برآورده کنند؛ اما مدیران و مربیان این 
تیم به جای اینکه دلایل اصلی عدم نتیجه گیری تیم شان را پیدا 

کنند تلاش کردند با فرار رو به جلو و صحبت از دست های پشت 
پرده از زیر بار مسئولیت شانه خالی کنند. اظهارات گل محمدی، 
پیروانی و حتی مطهری بیشتر از اینکه با واقعیت ها همخوانی 
هواداران  بین  در  که  است  کل کل هایی  شبیه  باشد،  داشته 

کم سن و سال رواج دارد.
رضا درویش که به تازگی مدیریت باشگاه پرسپولیس را بر عهده 
گرفته هم خیلی زود الفبای فرار از مسئولیت را آموخت و به جای 
پرداختن به مسائل و مشکلات اصلی پرسپولیس صحبت از 
دست های پشت پرده می کند. اگر اتهاماتی که پرسپولیسی ها 
عنوان می کنند واقعیت داشته باشد همه قهرمانی های این تیم 
در سال های گذشته هم زیر سوال می رود. در آن زمان مدیران و 
مسئولان استقلال مدام می گفتند که قهرمانی های پرسپولیس 
به خاطر حمایت وزیر وقت ورزش بوده است و پرسپولیسی ها هم 
این اتهامات را خنده دار عنوان می کردند و به کنایه می گفتند که 
»حتما وزیر ورزش برای ما گلزنی می کند.« حال چگونه است که 
به خاطر ناکامی هایشان زمین و زمان را مقصر می دانند و مدام از 

توطئه ای صحبت می کنند که واقعیت عینی ندارد؟
استقلال، عامل بحران پرسپولیس

با وجود اینکه پرسپولیس در فصل جاری با مشکلات زیادی 
روبرو است اما به لحاظ نتیجه گیری عملکرد چندان بدی در لیگ 
نداشته است. این تیم در 24 بازی خود ۵0 امتیاز کسب کرده 
که با این میزان امتیاز کسب شده در سال های گذشته می شد 
مدعی قهرمانی بود؛ اما استقلالی ها امسال نتایج خارق العاده ای 
کسب کرده اند و بدون اینکه حتی یک شکست هم متحمل 

شده باشند ۵۶ امتیازی هستند. شاید اگر استقلالی ها چنین 
عملکردی نداشتند در حال حاضر قرمزپوشان با همین میزان 

امتیاز کسب شده می توانستند بر صدر جدول تکیه بزنند.
قهر در اوج بحران ها

آن  دچار  پرسپولیسی ها  که  مسائلی  مهمترین  از  یکی 
او  بیگاه یحیی گل محمدی است.  و  شده اند قهرهای گاه 
دقیقا در روزهایی که باید در کنار تیم باشد و نقش حامی را 
برای بازیکنانش بازی کند، به حالت قهر می رود و چند روزی 
ناپدید می شود و در نهایت به تیم بازمی گردد. این قهرهای 
گل محمدی برای او تبدیل به عادت شده و نه تنها تاثیری در 
حل بحران های این تیم ندارد که خودش به تنهایی یک بحران 
است. به نظر می رسد گل محمدی هنوز متوجه جایگاهی که 
دارد نیست. او به عنوان سرمربی پرسپولیس موظف است 
تیمش  برای موفقیت  و  ایستادگی کند  تحت هر شرایطی 
بجنگد. اگر واقعا قصدی برای ادامه کار در پرسپولیس ندارد 
بازگشت  از  دیگر خبری  البته  و  برود  برای همیشه  بار  یک 

نباشد.
راه نجات پرسپولیس چیست؟

کار پرسپولیس در فصل جاری به پایان رسیده و مدیریت این 
باشگاه باید از همین حالا برای فصل آینده چاره اندیشی کند. 
پرسپولیس نیاز به مربی همچون برانکو دارد تا یکبار دیگر از 
بنیان ساخته شود و بازیکنان بی کیفیت این تیم که تعدادشان 
هم کم نیست از این تیم کنار گذاشته شوند. هر چند تا زمانی 
تغییر  است  روبرو  عدیده ای  مشکلات  با  باشگاه  مدیریت  که 
کادرفنی هم نمی تواند چاره ساز باشد. ضمن اینکه پرسپولیس 
باید به آرامش برسد تا بتواند در مسیر اصلاح خود گام بردارد؛ 
اما با حضور افرادی همچون افشین پیروانی که با اظهارات شان 
تنور حواشی را داغ نگه می دارند این آرامش به دست نمی آید. 
کل کل های  انجام  قطعا  باشد  چه  هر  تیم  سرپرست  وظیفه 
هواداری نیست. به همین خاطر باید فردی به عنوان سرپرست 
پرسپولیس انتخاب شود که شخصیتش در جهت از بین بردن 

حواشی باشد؛ و نه دامن زدن به آنها.
با همه این تفاسیر پرسپولیس می تواند یکبار دیگر روزهای 
خوب خود را تکرار کند؛ به شرط اینکه از نو ساخته شود و همه 
عواملی که باعث مشکلاتش شده است را از خود دور کند. این 
تیم به دوران پیش از برانکو بازگشته و اگر در سال های پس از 
جدایی برانکو نتیجه گرفته به خاطر ارثیه این مربی بوده است. به 
همین خاطر نجات پرسپولیس تنها یک راه دارد و آن هم تغییر و 

تحول در همه ابعاد است.
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 یک فعال سیاسی با انتقاد از وضعیت بد معیشتی مردم جامعه گفت: دولت رئیسی پس از گذشت ۸ ماه هنوز نتوانسته 
یک برنامه مشخص اقتصادی برای رفع مشکلات موجود در کشور ارائه کند.

زمانی که محمدباقر قالیباف از وجود یک طبقه بورژوا در جامعه با عبارت 4 درصدی های برخوردار خبر داد، کمتر 
کسی تصور می کرد خود او تنها 4 سال بعد در مقام ریاست مجلس شورای اسلامی تا این حد منفعلانه در قبال این 

طبقه برخورد کند.
سید ابراهیم رئیسی نیز که با شعار مبارزه جدی با رانت و فساد در یک انتخابات پر حرف و حدیث راهی پاستور شد، تا 

به امروز نتوانسته گامی جدی در جهت کاهش مشکلات مردم و یا به قول خود مبارزه با جریان دلالی در کشور بردارد.
بسیاری از کارشناسان اقتصادی بر این عقیده هستند که دولت و مجلس فعلی به طور کل توانایی سر و سامان 
بخشیدن به مشکلات عظیم اقتصادی را ندارند. علاوه بر این کارشناسان؛ فعالان سیاسی همچون حمیده زرآبادی بر 
این باور هستند که؛ عدم وجود یک برنامه کارشناسی مشخص از سوی دولت و مجلس موجب رقم خوردن مشکلات 

فعلی شده است.
وی تأکید می کند؛ تا دیر نشده باید اعضای کابینه سیزدهم و شخص رئیس جمهور تدابیر لازم در حوزه اقتصاد را اتخاذ 

کنند تا زمینه های بروز اعتراضات اجتماعی گسترده را از بین ببرند.
ابهامات زیادی در عملکرد اقتصادی دولت وجود دارد

حمیده زرآبادی نماینده سابق مجلس درباره علل اوج گیری انتقادات از کارنامه اقتصادی کابینه سید ابراهیم رئیسی، 
اظهار کرد: وضعیت مبهم اقتصادی فعلی و مشکلات موجود، معلول دستورکار نامشخص و حتی خلأ برنامه اقتصادی 

در دولت سیزدهم است.
او گفت: وزارتخانه های اقتصادی فاقد هماهنگی لازم با یکدیگر هستند و فراتر از آن؛ ارتباط مؤثری نیز با سایر ارکان 

مرتبط با اقتصاد در کشور ندارند.
انتقاد از جزیره ای عمل کردن بخش های مختلف اقتصادی

این بهارستان نشین سابق با تشریح اشکالات موجود در بخش های اقتصادی دولت، بیان داشت: وزارتخانه ها و 

سازمان های اقتصادی به صورت مستقل تصمیم می گیرند و برنامه های درون سیستمی خود را عملیاتی می کنند. این 
بخش های اقتصادی حتی بدون درنظر گرفتن دامنه مشکلات موجود بدون هیچ برنامه مشخصی، به حرکت انفرادی 

خود ادامه نیز  می دهند.
بی اعتنایی محسوس دولت و مجلس نسبت به مشکلات معیشتی

زرآبادی ضمن مقایسه رفتار نمایندگان مجلس با اعضای کابینه سیزدهم، عنوان داشت: به نظر می رسد رفتار 
مجلسی ها نیز در مباحث اقتصادی شبیه عملکرد فعلی دولتی ها است. شاهد هستیم نمایندگان مجلس یازدهم نیز 

کمتر توجهی به برنامه ها و حتی مباحث اقتصادی و معیشتی ندارند.
او ادامه داد: می توان به این نتیجه رسید دولت و مجلس فعلی و به تبع آنها سایر بخش های مهم اقتصادی از عدم 

هماهنگی با یکدیگر در جهت حل مشکلات موجود رنج می برند.
بی تجربه ها در جایگاه تصمیم سازی قرار گرفته اند

این عضو شاخص فراکسیون زنان در مجلس دهم، گفت: متاسفانه افرادی در جایگاه های تصمیم گیری و تصمیم سازی 
قرار گرفته اند که فاقد تجربه لازم هستند و تنها با »آزمون و خطا« کارها به پیش می برند. برایند رفتار این افراد نیز تبدیل به 

تورم و مشکلات معیشتی فعلی، آن هم در شرایط بد اقتصادی کشور در برهه کنونی شده است.
دولتی ها در سخنرانی ها به دنبال حل مشکلات اقتصادی هستند

زرآبادی با انتقاد از وضعیت فعلی بازار پس از استقرار دولت سیزدهم، بیان داشت: دولتی ها در سخنرانی های خود 
مرتب از لزوم کنترل بازار سخن می گویند، اما در چندماه گذشته شاهد هستیم قیمت بسیاری از اقلام مورد زندگی مردم 
با رشد قیمتی محسوسی افزایش پیدا کرده و مشخص نیست کدام بخش از دولت قرار است جلوی این گرانی ها را بگیرد.
او ضمن یادآوری عملکرد همکاران خود در مجلس دهم از رفتار سختگیرانه مجلسی ها در قبال اشکالات دولت قبل 

گفت و بر لزوم دفاع از حق مردم فراتر از تفکرات جناحی و حزبی تأکید کرد.
روایتی از رفتار مجلس دهم با حسن روحانی!

از  سوال  ماجرای  در  حاکم،  جریان  به  فکری  نزدیکی  وجود  با  دهم  مجلس  نمایندگان  اکثریت  گفت:  زرآبادی 

رئیس جمهور )حسن روحانی( با آرای خود مبنی بر قانع نشدن از توضیحات رئیس دولت وقت، اعتراض خود را به صورت 
علنی و شفاف نسبت به برخی قصورات اعضای کابینه اعلام کردند.

این فعال سیاسی در پاسخ به این پرسش که چرا نمایندگان کنونی مجلس تا این حد منفعلانه در قبال دولت مستقر 
عمل می کنند، ابراز داشت: نباید فراموش کنیم که اعضای پارلمان دهم برآمده از یک انتخابت پرشور در سال ۹4 بودند 
و با همین پشتوانه خود را در قبال مردم مسئول و البته پاسخگو می دانستند. این مسئولیت مردمی حتی عاملی شده بود 

تا نمایندگان مجلس سابق مردم را ارجح بر روابط درون گفتمانی سیاسی خود بدانند.
برخی مجلسی ها خود را بی نیاز از مردم می دانند

او اضافه کرد: زمانی که نمایندگان مجلس با یک انتخابات حداقلی وارد پارلمان می شوند، دیگر این احساس را ندارند 
که بدون عزم مردم آنها قدرت سیاسی نخواهند داشت. به همین دلیل نوعی عدم پاسخگویی به توده ها در بین این 

اعضای پارلمان شکل می گیرد.
آستانه تحمل جامعه محدود است

زرآبادی در مواجهه با این سوال که ادامه روند فعلی و بی برنامگی موجود تا چه حد منجر به افزایش اعتراضات مردمی 
و حتی شکل گیری برخی کنش ها شبیه به آبان ۹۸ خواهد شد، تصریح کرد: تاب آوری و صبر جامعه در برابر مشکلات 

محدود است و اگر تدبیر و برنامه مشخصی برای حل مشکلات ارائه نشود، وقوع هر اتفاقی دور از انتظار نیست.
این نماینده سابق مجلس اظهار داشت: بنده نمی توانم درباره نوع کنش گری توده ها در برابر مشکلات موجود 
پیشگویی کنم، اما امیدوار هستم مسئولان دولت با یک برنامه جدی و مشخص در مسیر حل مشکلات اقتصادی فعلی 

گام بردارند.
دیگر نمی توان مشکلات را به گردن دولت قبل انداخت

او گفت: نزدیک به ۸ ماه از آغاز به کار دولت سیزدهم گذشته و دیگر نمی توان مشکلات موجود را به دولت های قبل 
ارجاع داد. قطعا اگر برنامه مشخصی از سوی دولت وجود داشت، وضعیت بد معیشتی و البته گرانی های افسارگسیخته 

کنونی شکل نمی گرفت.

یکفعالسیاسی:

دیگرنمیتوانمشکلاتراگردندولتروحانیانداخت

علیرضابیگی نماینده مجلس:

شفافیتدرفرآیندهایمجلسجلوی
هربدهبستانیرامیگیرد

نماینده تبریز در مجلس شورای اسلامی گفت: 220 نماینده مجلس به آقای 
رئیسی نامه نوشتند و از ایشان درخواست کردند که در انتخابات ورود پیدا کند و از 
دیگر رقبای آقای رئیسی خواستند کنار بکشند و شرایط را برای وی فراهم کنند. لذا 
اگر در مجلس موضوع استیضاح امکان طرح پیدا کند تصور نمی شود توفیقی بدست 
بیاورد از همین رو نمایندگان از این امکان استفاده می کنند تا موضوعات را مطرح و 

مردم را در جریان مشکلات بگذارند.
احمد علیرضا بیگی در گفت وگو باایلنا، درباره انتقادات مردم نسبت به مشکلات 
معیتشی و اقتصادی در کشور و عمکلرد نمایندگان در پاسخ به این انتقادات و این که 
آیا وزیری از کابینه سیزدهم استیضاح می شود، گفت: نظارت مجل دارای سلسله 

مراتبی است؛ از سؤال آغاز می شود و به تحقیق و تفحص و استیضاح می رسد. 
این نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان این که امروز بازار سؤال در مجلس گرم 
است، عنوان کرد: وزرا در کمیسیون های مختلف مدام حضور پیدا می کنند و به 
سوالات نمایندگان پاسخ می دهند. البته هنوز سوال از یک وزیر به صحن آمده است 

اما فکر می کنم به ترتیبی این اتفاق باز هم خواهد افتاد.
وی تاکید کرد: قطعا نمایندگان به فراخور مطالباتی که مردم در حوزه های انتخابیه 
از آنها مطرح می کنند پیگیر مسائل هستند و هنگامی که نتوانند پاسخ های لازم را از 
دستگاه های اجرایی دریافت کنند، مجبور به استفاده از اهرم های نظارتی خودشان 

خواهند شد که کم کم این موضوع عمومیت پیدا خواهد کرد. 
علیرضا بیگی درخصوص این که نمایندگان تا چه حد پای انتقادات مردم از عملکرد 
استیضاح  را  برآید  از عهده وظایفش  نتوانست  وزیری  اگر  و  ایستاد  وزرا خواهند 
می کنند، گفت: به شخصه معتقدم استیضاح حتی اگر انجام شود توفیقی به دست 
نمی آید، از این جهت که قاطبه مجلس خودشان را در قبال دولت متعهد می دانند 
و جهت گیری هایی هم در این خصوص قبلًا داشته ایم؛ به هر حال 220 نماینده 
مجلس به آقای رئیسی نامه نوشتند و از ایشان درخواست کردند که در انتخابات 
ورود پیدا کند و از دیگر رقبای آقای رئیسی خواستند کنار بکشند و شرایط را برای 
وی فراهم کنند. لذا اگر در مجلس موضوع استیضاح امکان طرح پیدا کند تصور 
نمی شود توفیقی بدست بیاورد از همین رو نمایندگان از این امکان استفاده می کنند 

تا موضوعات را مطرح و مردم را در جریان مشکلات بگذارند.
وی با بیان این که ممکن است نماینده ای استیضاح را امضا کند اما مدتی بعد 
باتوجه به اخذ اطلاعاتی که می گیرد قانع شود و امضایش را پس بگیرد، بیان کرد: 
یک نماینده حتما باید برای بازپسگیری امضایش پای استیضاح یک دلیل قانع کننده 
داشته باشد تا بتواند ارائه دهد، این که چه اتفاقی افتاده است و چه توفیقی با مطرح 
کردن مسئله استیضاح به دست آمده است که سبب اقناعش شده است که از سوال 

و استیضاح صرف نظر کرده است همه را باید بیان کند.
نماینده تبریز در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: حق مردم است که 
بدانند چه چیزی باعث اقناع نماینده شده است برای همین است که ما اصرار داریم 
فرآیندهای مجلس با شفافیت در اختیار افکار عمومی قرار گیرد که جلوی هرگونه 

شائبه بده بستان گرفته شود.

غلامرضا ظریفیان، فعال سیاسی اصلاح طلب:

اصلاحطلبانفرصتطلاییبرایبازسازی
گفتمانیوتشکیلاتیخوددارند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: الان که اصلاح طلبان در قدرت نیستند، 
فرصت طلایی برای بازسازی گفتمانی و تشکیلاتی خود دارند.

 غلامرضا ظریفیان، درباره اولویت های جریان اصلاحات در سال جاری اظهار کرد: 
یکی از مهمترین شاخص های اصلاح طلبی چه در زمانی که در قدرت باشند چه 
نباشند، اعتقاد عمیق به مصالح مردم است. در حال حاضر اصلاح طلبان فرصت 
خوبی دارند که هم در عرصه گفتمانی و هم عرصه تشکیلاتی به بازسازی خود 
بپردازند. این جریان باید گفتمان خود را متناسب با نیاز های زمان سامان دهد و به 
یک اجماع نسبی درباره اولویت ها و راهبرد های مورد نیاز جامعه برسند و مبنی بر آن 

اجماع، برنامه های خود را تنظیم کنند.
وی ادامه داد: اصلاحات با توجه به تحولات جهانی و تغییر سبک زندگی در جامعه 
باید گفتمان خود را به روز کند. الان که اصلاح طلبان در قدرت نیستند، فرصت 
طلایی برای بازسازی گفتمانی و تشکیلاتی خود دارند. در واقع بازسازی گفتمانی 

و تشکیلاتی اولویت اول اصلاحات است.
این فعال سیاسی با اشاره به ایجاد تشکیلات فراحزبی برای جبران نقیصه تکثر 
احزاب در جریان اصلاحات، گفت: فعالیت جبهه اصلاحات پس از انتخابات سال 
گذشته کاهش یافته است و این یک نقیصه کار حزبی و سیاسی در ایران است که 
بیشتر فعالیت ها در مقطع انتخابات انجام می شود. اما به هر حال این تشکیلات 
با رویکرد بازسازی گفتمانی و تشکیلاتی، تعیین  تجارب خوبی دارد و می تواند 

اولویت های جامعه و نقد قدرت فعال شود.
ظریفیان در پایان تصریح کرد: اصلاح طلبان از سویی نباید خود را از مسئولیت 
نقد مشفقانه قدرت کنار بکشند. هرجا کار درستی دیدند، آن را تشویق کنند و هرجا 
سیاست و رویه ها نادرست بود، مسئولان را نقد کرده و مردم را نسبت به این سیاست ها 

آگاه کنند.

 سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: خطوط قرمز رعایت شده است و اگر قرار بود 
خطوط قرمز را رد کنیم، چند ماه پیش توافق می کردیم.

سعید خطیب زاده  روز دوشنبه در نشست خبری هفتگی که در وزارت امور 
خارجه برگزار شد، در واکنش به نامه نمایندگان مجلس به رئیس جمهور درباره 

مذاکرات وین گفت: متنی نهایی نشده که ما درباره آن صحبت کنیم.
خطیب زاده افزود: خطوط قرمز تا به امروز رعایت شده است، اگر قرار بود ما 
خطوط قرمز را رد کنیم توافق چندین ماه قبل به دست می آمد.ما هنوز به آن 
نقطه ای نرسیدیم که طرف آمریکایی نشان دهد به تعهدات پایبند است و برای ما 

انتفاع قطعی مردم از رفع تحریم ها مهم است.
سخنگوی وزارت خارجه گفت: واقعا نمی دانیم به توافق می رسیم یا نمی رسیم 

برای آنکه آمریکا هنوز آن اراده لازم را برای رسیدن به یک توافق نشان نداده است.
وی در مورد اظهارات وزیر خارجه در مورد شروط جدید آمریکایی ها گفت: البته 
نمی شود به نتیجه آنچه که در جریان است صحبت کرد، انتفاع اقتصادی مردم ایران 
از رفع تحریم ها در دستور کار است و ما با آگاهی کامل این ها را به طرف مقابل 

اعلام کردیم.
سخنگوی وزارت خارجه افزود: ما هنوز به نقطه ای نرسیدیم که طرف آمریکایی 
نشان دهد اراده قطعی برای بازگشت به تعهداتش ذیل برجام و قطعنامه 22۳۱ 
دارد. متأسفانه ایالات متحده تلاش می کند و انرژی و وقت همه را مصروف این 
کرده که اجزا و عناصری از فشار حداکثری را حفظ کند.  آنچه برای ما حائز اهمیت 
است انتفاع اقتصادی و قطعی مردم ایران از رفع تحریم هاست.  سدهایی را طرف 
آمریکایی پیاده کرده که منافع مردم از برجام به حداقل برسد. ما با آگاهی کامل این 

موارد را به طرف مقابل اعلام کردیم.
وی ادامه داد: تحت تاثیر کمپین ها و کارزارهای رسانه ای و اظهارات ضد و نقیض 
قرار نمی گیریم . منافع قطعی ملت ایران چراغ راهنمای ماست و نمی دانیم آیا به 
توافق می رسیم یا نمی رسیم چراکه  آمریکا هنوز اراده لازم را برای رسیدن به توافق 
نشان نداده است. متعهدیم که به یک توافق خوب برسیم و اگر برسیم حتما عازم 

وین خواهیم بود.
بیش از یک موضوع میان ما و آمریکا باقی مانده است

خطیب زاده در پاسخ به سوالی در مورد باقی ماندن نیروی قدس سپاه در لیست 
تحریم ها از سوی آمریکا، گفت: تمامی فشارهای حداکثری باید برداشته شود، آنچه 
که باقی مانده است بیش از یک موضوع است و تمامی اجزای فشار حداکثری باید 
برداشته شود و تا آن روز ما منتظر تصمیم واشنگتن می مانیم و در چارچوب منافع 

قطعی ملت ایران حرکت میکنیم.
سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد لغو یا انجام سفر اردوغان به ایران گفت: 
روابط ایران و ترکیه بادوام بوده است و امن ترین و باثبات ترین مرز را در یکصد سال 
گذشته بین دو کشور تجربه کردیم. کشورهایی که اشتباه محاسباتی در ارتباط با 
رژیم اشغالگر قدس کردند بارها نتیجه آن را دیدند. این رژیم هیچ جا پا نمی گذارد 

مگر اینکه ناامنی با خودش ببرد.
وی درباره بدهی کره جنوبی به ایران گفت: کره جنوبی بدهی قطعی از فروش 
نفت و میعانات گازی دارد که به ۸0 میلیون ایرانی بدهکار است. کره جنوبی اقدام 
موثری برای بازپرداخت آن صورت نداده است. این دوجانبه است و در چارچوب 

دوجانبه باید حل و فصل شود و گمانه زنی های رسانه ای نیز تایید نمی شود.
خطیب زاده در پاسخ به سوالی پیرامون تعلیق عضویت روسیه در شورای حقوق 
بشر سازمان ملل، گفت: حقوق بشر ارزش والایی دارد و نباید قربانی ملاحظات 
سیاسی شود و سازوکارهای ملل مختلف نباید مورد اغراض کشورهای خاص قرار 
بگیرد. شورای حقوق بشر باید وظایف خود را بدون توجه به سو استفاده کشورهای 

غربی دنبال کند. ایران به قطعنامه پیشنهادی کشورهای غربی رای منفی داد.
 قطعنامه شورای حقوق بشر سازمان ملل علیه روسیه کاملا سیاسی بود

سخنگوی دستگاه دیپلماسی کشورمان افزود: این این قطعنامه کاملا سیاسی 
بوده و برای سوءاستفاده از سازوکارهای ملل متحد برای پیشبرد اهداف سیاسی 

کشورهای غربی بوده است.
وی درباره تکرار ادعاهای برخی کشورها پیرامون جزایر سه گانه گفت: جزایر 
سه گانه ما در خلیج همیشه فارس جزو لاینفک و ابدی خاک ایران هستند و همیشه 
در خاک ایران بوده و تا ابد در خاک ایران خواهند بود. تکرار ادعاهای بی اساس 
تغییری در وضعیت حقوقی آن ایجاد نمی کند. کشورها دست از این بیانیه های 

ملال آور و تکراری بردارند.
 آمادگی کویت برای تحدید حدود مرزهای دو کشور

خطیب زاده درباره اقدامات ایران در واکنش به توافق کویت و عربستان درباره 
میدان نفتی و گازی آرش گفت:وزارت نفت به عنوان مرجع تخصصی اعلام کرده 

این حوزه نفتی مشترک است.
سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان ادامه داد: بین ما و کویت مرزهای تحدید 
نشده ای وجود دارد که باید تحدید حدود شود. ایران اعلام کرده پیش از تحدید 
حدود نباید بهره برداری صورت بگیرد. یادداشتی به کویت دادیم که حقوق ایران 
محفوظ است و باید مشترک بهره برداری شود، همچنین کویت اعلام کرده است 

که این آمادگی دارد.
وی درخصوص موج ایران هراسی در افغانستان و موج افغان هراسی در ایران، 
گفت: ایران بیش از 4 دهه گذشته میزبان کریمانه ای بوده برای همسایگان و 
عزیزانش در افغانستان. بهترین شاهد برای این رفتار کریمانه و میزبانی محترمانه 
اتباع  خودمان  کنار  در  ما  همه  است.  افغانستانی  آوارگان  از  بلاانقطاعی  موج 
افغانستانی را می بینیم که با ما زندگی می کنند و از تمامی یارانه ها و امکانات مردم 

ایران به صورت یکسان استفاده می کنند.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی ادامه داد: متاسفانه برخی تلاش می کنند اینها 
نادیده گرفته شود و موج ایران هراسی را در افغانستان ایجاد کنند و از ظرفیت فضای 
مجازی استفاده کنند تا واقعیات را تبدیل به مجاز کنند و در ذهن و جان عزیزان در 
افغانستان منتقل کنند یا برخی در داخل ایران موج افغانستان هراسی ایجاد کنند.
خطیب زاده ادامه داد: دو ملت ایران و افغانستان دو ملت نزدیکی به هم هستند.

هیأت حاکمه سرپرستی فعلی افغانستان باید به مسؤولیت خود عمل کند موج 
آوارگان به ایران نمی تواند ادامه یابد و مسؤولیت بر دوش یک همسایه قرار بگیرد و 

هر چه ایران تلاش کند ظرفیت های ما محدود است.
 آل صادق سفیر جدید ایران در عراق شد

سخنگوی وزارت خارجه در مورد سفر وزیر خارجه عراق به تهران گفت: احتمال 
دارد در یکی از روزهای پایانی این هفته وزیر خارجه عراق به تهران بیاید و محمدکاظم 

آل صادق سفیر جدید ایران تعیین شده است و بزودی عازم عراق می شود.
وی درمورد دستور رییس جمهور در مورد وظایف شورای عالی امنیت ملی در مورد 
مذاکرات وین گفت: شورای عالی امنیت ملی یعنی ۱0 عضو حقیقی و حقوقی و 
رئیس جمهور اسلامی ایران رئیس این شوراست و پنج وزیر و پنج عضو حقوقی هم 
عضو این شورا هستند. شورای عالی امنیت ملی مسئولیت راهبری مذاکرات را دارد 

و وزارت خارجه چه در داخل وین و چه در تهران مجری است.
خطیب زاده درخصوص تجاوزات اخیر رژیم صهیونیستی گفت: متأسفانه شورای 
امنیت سازمان ملل، در حوادث مختلف نشان داده از مسئولیت پذیر کردن رژیم 
اشغالگر قدس ناتوان است. رژیم اشغالگر قدس به تهدید مداوم کشورهای مختلف 
در منطقه غرب آسیا ادامه می دهد. اقدامات تحریک آمیز انجام می دهد. ترور 
و خشونت و بمباران را به طور منظم درخاک سوریه و در برخی کشورهای دیگر 
پیگیری کرده است. اظهارات مقامات رژیم جعلی قدس بسیار نگران کننده است. 
شورای امنیت سازمان ملل باید مسئولیت خود در این زمینه را بشناسد و این رژیم 
را مسئولیت پذیر کند. ما این اقدامات را محکوم کردیم و فکر می کنیم مادامی که 
رژیم اشغالگر قدس دست از تجاوزها به خاک سوریه برندارد سوریه نمی تواند مسیر 

توسعه خود را پیگیری کند.
وی در خصوص منشاء ریزگردها و دیپلماسی آب گفت: نهادهای تخصصی باید 
در خصوص منشاء این ریزگردها نظر قطعی بدهند. باید حواسمان باشد دیپلماسی 
آب ابعاد مختلفی دارد. این بدان معنا نیست که ما صرفاً به سدسازی های زیاد 
ترکیه در مجرای ورودی آبها در دجله توجه کنیم.  همانطور که قبلًا گفتم باید 
گفت وگوهای جدی بین کشورهای منطقه انجام شود، باید مدیریت مشترک آبهای 
مرزی در این مناطق داشته باشیم، اینها میراث همه ما در این منطقه هست، صرف 

مرزهای جغرافیایی نمی تواند تعیین کننده مدیریت آنها باشد.
سخنگوی وزارت خارجه افزود: حجم بسیار زیاد آبریز رودی مثل دجله در داخل 
خود عراق هست، خشک شدن هورهای جنوب عراق برای امروز و دیروز نیست و 
به تصمیمات سیاسی دولت صدام حسین باز می گردد و مدیریت کنترلی گسترده 
ای که بر روی دجله در داخل خود عراق انجام می شود و این سبب خشک شدن 
بسیاری از نقاط و متضرر شدن کشورهای منطقه شده است.فارغ از اینکه منشا 
ریزگردها کجاست باید همه کشورهای همسایه فارغ از نگاه سیاسی به مدیریت 

مشترک آبها در این منطقه بپردازند.
وی در مورد تحولات کنونی پاکستان گفت: ما به سازوکارهای دموکراتیک و قانونی 
مندرج در قوانین پاکستان احترام می گذاریم و به انتخاب های نمایندگان مجلس 
ملی پاکستان اطمینان داریم و احترام می گذاریم و روابط ایران و پاکستان هم 
مستقل از همه این تغییرها و رفت و آمدها میان رهبران دو کشور در بالاترین سطح 

همواره پیگیری شده و مطمئنم در آینده در همین چارچوب ادامه خواهد یافت.
آزادسازی 7 میلیارد دلار از منابع ارزی مسدودی ایران

سعید خطیب زاده درباره توافق برای آزادسازی ۷ میلیارد دلار ارزهای مسدودی 
کشورمان اظهار بی اطلاعی کرد که این واکنش وی توسط برخی رسانه ها به عنوان 

تکذیب این خبر منعکس شد.
در همین زمینه، سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه ، خبر ایرنا 
در مورد اساس توافق صورت گرفته با برخی منابع طرف قرارداد ایران را تایید 
کرد و گفت: چارچوب لازم برای رفع مسدودی بخش قابل توجهی از منابع ارزی 

مسدودشده کشور، مشخص و مورد توافق قرار گرفته است.
وی افزود: تا آخر هفته  یک هیات ارشد به این منظور به تهران سفر می کند.

سخنگوی وزارت امورخارجه:

خطوط قرمز در مذاکرات رعایت شده است

 نماینده مردم زنجان در مجلس:

توافقخوببهمعنایانتفاعاقتصادیبرایمردماست
نماینده مردم زنجان در مجلس شورای اسلامی توافق 
انتفاع  که  دانست  توافقی  را  وین  مذاکرات  در  خوب 
اقتصادی برای مردم داشته باشد و گفت: ما خواهان لغو 

موثر تحریم ها هستیم.
مصطفی طاهری در نشست علنی روز دوشنبه مجلس 
گفت:  خود  دستور  میان  نطق  در  اسلامی  شورای 
درابتدای سخن سطری از بیانیه دوم انقلاب مقام معظم 
رهبری را قرائت می کنم؛ آن روز که جهان میان شرق و 
غرب مادّی تقسیم شده بود و کسی گمان یک نهضت 
بزرگ دینی را نمی بُرد، انقلاب اسلامی ایران، با قدرت و 
شکوه پا به میدان نهاد؛ چهارچوب ها را شکست؛ کهنگی 
کلیشه ها را به رخ دنیا کشید؛ دین و دنیا را در کنار هم 

مطرح کرد و آغاز عصر جدیدی را اعلام نمود.
نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس افزود: تغییرات 
راهبردی در معادلات قدرت در جهان و به بار نشستن 
استقلال تاریخی ایران حاصل از انقلاب فرصتی برای باز 
تعریف معادلات به نفع منافع ملی و حرکت جهانی اسلام 
است. در جهان چند قطبی آتی قطب غرب به سرکردگی 
آمریکا از سویی و قطب شرق به رهبری چین از طرفی 

دیگر درگیر نظام های ماهوی و تمدنی خواهد بود.
این نماینده مجلس مطرح کرد: تشکیل قطب سوم 
جهان آینده پیرامون همکاری شانگهای و عدم تعهد به 

عنوان شریک، رقیب بین دو قطب غرب و شرق است. 
همکاری بین قطب سوم در جهان غرب 2۱ باید توافقات 
راهبردی ترسیم گردید و در سطوح مختلف از عمیق و زود 
بازده عملیاتی گردد؛ پیشنهاد می دهم لایه های زیر برای 

همکاری بکارگرفته شود.
بدین  فناوری،  و  علمی  لایه  گفت:  ادامه  در  طاهری 
اشتراک  به  و  همکاری  چوب  چهار  است  لازم  منظور 
گذاری فعالانه علمی پس از توافق سیاسی اجرایی شود. 
لایه فضای مجازی و فرهنگی علیرغم تفاوت های فرهنگی 
بارز و مقاومت و تهی شدن نسل جوان در برابر الگوی 
فرهنگی غربی، تفکر استقلال محور موجود در ذهنیت 
مردمان و دلایل زیاد برای همگرایی در عین حفظ اصالت 
وجود دارد. فضای مجازی به عنوان محل اصلی تبادلات 

فرهنگی  لازم است مورد توجه دقیق قرار بگیرد.
اقتصاد  لایه   داشت:  اظهار  مجلس  نماینده  این 
راهبردی، پیمان های دوجانبه ارزی بانکداری مشترک، 
از  صندوق تضمین، حمل و نقل، بیمه و موارد مشابه 
اقتصاد  لایه  می آید،  شمار  به  پلتفرم  این  محصولات 
معیشت، بدون اقتصاد معیشت روزانه اثر گذاری فعالیت 
های علمی و اقتصاد راهبردی و مشترک در ابعاد فرهنگی 
سخت تر و تاب آوری در برابر تحریم ها و رقابت ها از غرب و 
شرق بعید خواهد بود، لایه همگرایی سیاسی امنیتی که 

این اغلب وجود دارد.
وی در ادامه تاکید کرد: تمدن نوین اسلامی، در صورت 
و سبک  تدبیر معیشت  نوین،  راهکار  ارائه  در  موفقیت 
زندگی الگوی اسلامی بیشترین توفیق را در تبدیل شدن 
به الگوی جهانی خواهد داشت، مسلمان انقلابی ایرانی 
به کمتر از و رایت الناس یدخلون فی دین الله افواجا قانع 

نخواهد شد.
طاهری یادآور شد: درخواستم از نمایندگان و نخبگان 
جامعه و کل کشورهای منطقه و همسو این است که ان 
شاالله دست در دست آینده جهان را با این قطب جدیدی 

که ایجاد می شود؛ رقم بزنیم.
این نماینده مجلس با اشاره به مذاکرات وین گفت: در 
حالیکه مذاکرات جمهوری اسلامی  و۱+4 در موضوع 
هسته ای به کندی و تندی پیش می رود به عنوان نماینده 
مردم تاکید می کنم که یک توافق خوب توافقی است که  
انتفاع اقتصادی برای مردم به همراه داشته باشد به همین 

جهت ما خواهان لغو موثر تحریم ها هستیم.
نماینده مردم در مجلس یازدهم یادآور شد: هدف قانون 
اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها که در مجلس یازدهم 
تصویب شد همین بود که مردم ما باید شاهد باشند، در 
اثر لغو تحریم ها تجارت خارجی کشور و فروش نفت عادی 
می شود و درآمدهای ارزی کشور به راحتی مورد استفاده 

و تبادل قرار می گیرد.
وی ادامه داد: درخصوص وضعیت نیروهای شرکتی و 
مراجعات زیادی که داریم متنی را تقدیم می کنم که ان 
شاالله دولت هم کمک کند با توجه به قولی که هم رئیس 

مجلس و هم رئیس جمهور محترم دادند  عملیاتی شود.
طاهری افزود: وضعیت امروز نظام اداری کشور حکایت 
اواخر دهه  از  آن دارد که سیاست های اصلاحی که  از 
با  وعمدتا  شده  آغاز  توسعه  دوم  برنامه  قانون  از  و   ۶0
شکست همراه بوده و با روند رشد عمومی بودجه کشور، 
تعداد کارکنان بخش عمومی کشور، بودجه شرکت های 
دولتی رشد بی قواره اعتبارات مربوط به حقوق کارکنان 
دستگاه های کشور، انحراف شرکت های پیمانکاری تامین 
نیروی انسانی از مسیر و هدف  اولیه قانونگذار ،ظهور و 

بروز انواع اقسام قراردادهای استخدامی مواجهیم. 
نوع   2۷ از  بیش  کرد:  خاطرنشان  طاهری 
سایه،  بروکراسی  ایجاد  دارد.  وجود  قرارداداستخدامی 
قراردادی  کارکنان  از  نامعلومی  جمعیت  شدن  پنهان 
پشت بروکراسی دولت و موارد دیگر همگی مصادیقی از 
شکست این برنامه ها است که با هدف  کوچک سازی 
و تعدیل دولت اتخاذ شده  و در عمل تکلیفی نداشته 
است همین امر ضرورت بازنگری در رویکردهای شکست 

خورده پیشین را اجتناب ناپدیر نموده است.
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آخرین وضعیت کرونادراستان قم
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در حال حاضر هفت نفر از بیماران مبتلا به کرونا که در بیمارستان بستری 
هستند، بدحال می باشند.به گزارش عصر دوشنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، مهدی مصری با اشاره 
به آخرین وضعیت کووید_۱۹ در قم افزود: در 24 ساعت منتهی به بیست و دوم فروردین ماه جاری، ۳۹ بیمار با 
علایم ابتلا به کرونا به  صورت سرپایی پذیرش شدند.   وی با بیان اینکه در حال حاضر 2۱ بیمار مبتلا به کرونا در 
مراکز درمانی استان بستری هستند، اظهار داشت: در این مدت هیچ بیمار مبتلا به کرونا در قم فوت نکرده است.
وی خاطرنشان کرد: در این مدت از ۱۱۳ نفر آزمایش )تست( کرونا کرونا گرفته شد که 2۷ مورد مثبت گزارش شد.به 
گفته وی، مجموع واکسن تزریق شده کرونا در استان قم یک میلیون و ۸42 هزار و 4۵۹ دُز است. وضعیت کرونایی 
قم که از روز هشتم بهمن ماه سال گذشته به رنگ قرمز و از روز ششم اسفندماه به رنگ نارنجی درآمده بود، بیست و 

هشتم اسفندماه به رنگ زرد تغییر کرد.

هیات های اندیشه ورز در ادارات استان قم تشکیل می شود
استاندار قم، در ابلاغیه ای مدیران دستگاه های دولتی را موظف به تشکیل هیات های اندیشه ورز در راستای 
بهره مندی از ظرفیت نخبگان و صاحب نظران کرد.به گزارش روابط عمومی استانداری قم، در ابلاغیه سیدمحمدتقی 
شاهچراغی، خطاب به مدیران دستگاه های دولتی آمده است: نظر به اهمیت نقش نخبگان و صاحب نظران و استفاده 
از نظرات و تجربیات آنان در تبیین و تحلیل و تصمیم سازی مسایل مرتبط با سازمان ها، لازم است به نحو مقتضی از 
این ظرفیت عظیم در دستگاه های اجرایی استفاده شود.ابلاغیه حاکی است: لذا مدیران محترم دستگاه های اجرایی 
با دعوت از نخبگان و صاحب نظران مرتبط با حوزه فعالیت تخصصی دستگاه مربوطه، نسبت به تشکیل هیات های 
اندیشه ورز اقدام و ضمن برگزاری جلسات منظم و استفاده از ایده های نو و تحول گرایانه نسبت به بهره گیری از نظرات 
آنان در تصمیمات سازمانی اقدام نمایند.بر اساس این ابلاغ، معاونت توسعه مدیریت و منابع استانداری، مسئول تهیه 

شیوه نامه مورد نیاز پیگیری و نظارت بر چگونگی اجرای این موضوع و ارایه گزارش فصلی درباره آن است. 

شهباز شریف نخست وزیر پاکستان شد
»شهباز شریف« رئیس حزب مسلم لیگ نواز پاکستان با اکثریت آرای نمایندگان پارلمان ملی این کشور به عنوان 
نخست وزیر جدید انتخاب شد.رای گیری برای انتخاب نخست وزیر جدید پاکستان در نشست روز )دوشنبه( پارلمان 
این کشور برگزار شد و »شهباز شریف« رئیس حزب مسلم لیگ نواز با اکثریت آرا به عنوان بیست و سومین نخست 
وزیر پاکستان انتخاب شد.به گفته منابع خبری »ایاز صادق« عضو هیئت رئیسه پارلمان ملی پاکستان که ریاست 
نشست امروز را بر عهده داشت با اعلام نتایج گفت: شهباز شریف رئیس حزب مسلم لیگ نواز با ۱۷4 رای به عنوان 

نخست وزیر پاکستان انتخاب شده است.

انهدام باند بزرگ سلاح در ایلام
 سازمان اطلاعات فرماندهی انتظامی کشور طی اطلاعیه ای از انهدام باند بزرگ سلاح در ایلام خبر داد.به گزارش 
پایگاه خبری پلیس، در اطلاعیه سازمان اطلاعات فرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی ایران آمده است:عوامل 
سازمان اطلاعات انتظامی شهرستان دهلران استان ایلام با تلاش گسترده اطلاعاتی، باند بزرگ قاچاق سلاح و 
مهمات در شهرستان دهلران را منهدم و تعداد ۳2 قبضه سلاح شامل 2۶ قبضه کلاش، 4 قبضه سیمینوف، ۱ 
قبضه مسلسل برتا، ۱ قبضه شکاری پنج تیر از یک دستگاه خودروی پژو پارس در حوالی روستای چلیزی – دهلران 

کشف و ضبط کردند.

حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی چقدر زیاد می شود؟
 علی اصغر بیات رئیس کانون عالی بازنشستگان تأمین اجتماعی در ارتباط با میزان افزایش حقوق بازنشستگان 
و مستمری بگیران تأمین اجتماعی، اظهار کرد: در این زمینه جلسات متعددی برگزار شد و نهایتاً با افزایش حقوق 
بازنشستگان در سال ۱40۱ موافقت شد.وی افزود: بر این اساس علاوه بر افزایش ۵۷.4 درصد حداقل بگیران، سایر 
سطوح ۳۸ درصد به علاوه ۵۱۵ هزار تومان به حقوق بازنشستگان اضافه خواهد شد و ان شاءالله از اردیبهشت ماه 
این افزایش اعمال خواهد شد. بیات گفت: همچنین مابه التفاوت افزایش حقوق فروردین ماه با اردیبهشت پرداخت 

خواهد شد

رئیس پلیس راهوراستان قم خبرداد:

کاهش۱۲درصدیتلفاترانندگیدرونشهری
رئیس پلیس راهور استان از کاهش ۱2درصدی تلفات رانندگی درون شهری  طی سال گذشته در 
قم خبر داد  . سرهنگ غلامرضا صدفی با اشاره به حوادث رانندگی درون شهری قم در سال ۱400، 
اظهارداشت: در سال گذشته تلفات رانندگی درون شهری ۱2درصد در قم کاهش داشته است. وی 
افزود: در مدت مذکور اعمال قانون خودروها به علت انجام تخلف عدم حرکت بین خطوط ۸۸ درصد، 
عبور از چراغ قرمز ۳4 درصد و شیشه دودی ۳۱درصد افزایش داشته است. رئیس پلیس راهور استان قم 
گفت: همچنین اعمال قانون خودروها به دلیل حرکت در پیاده رو ۵۸ درصد، آلودگی صوتی ۳ درصد، 
استفاده از تلفن همراه ۱۸درصد، استفاده از کمربند ایمنی 20 درصد، کلاه ایمنی ۷۹ درصد، نقص 
سیستم روشنایی ۳۳درصد، تخلفات حادثه ساز 22 درصد و سرعت غیرمجاز ۱۸درصد افزایش داشته 
است. سرهنگ صدفی افزود: ۹20 دستگاه خودرو در سال گذشته به دلیل داشتن 2 تخلف همزمان 
توقیف که نسبت به مدت مشابه سال قبل از آن ۱۱ درصد افزایش را نشان می دهد. رئیس پلیس راهور 
استان ادامه داد: در مدت مذکور ۵۷ نفر به دلیل تخلفات رانندگی، نمره منفی در سوابق گواهینامه آن ها 
درج شده است همچنین با تلاش های صورت گرفته توسط واحد ترخیص پلیس راهور استان، ۱۹هزار 

دستگاه اعم از خودرو و موتورسیکلت ترخیص شده اند.

فرمانده انتظامي شهرستان قم خبرداد:

انهدامباندحرفهایسرقتموتورسیکلت
فرمانده انتظامي شهرستان از دستگیري 2 سارق حرفه اي وکشف 4 فقره سرقت موتورسیکلت در 
این استان خبر داد  سرهنگ امیر مختاری با اعلام این خبر اظهار داشت: در پي سرقت یک دستگاه 
موتور سیکلت درحوزه یکی از کلانتریهای شهرستان قم، موضوع در دستور کارماموران این کلانتری 
قرار گرفت. وي تصریح کرد: تیم رسیدگي کننده پرونده پس از جمع آوري ادله و مستندات کافي با 
هماهنگي مقام قضائي،  2 نفر سارق حرفه ای را در اقدامي غافلگیرانه دستگیر و در بازرسي از مخفیگاه،  
4 دستگاه موتور سیکلت مسروقه کشف کردند. فرمانده انتظامي شهرستان قم عنوان کرد: متهمان در 
مواجهه با ادله و مستندات پلیس به همدستي 2 تن از دوستانشان اعتراف کردند که با اطلاعات بدست 
آمده متهمان موتور سیکلت های مسروقه را برای فروش، از استان خارج می کردند . سرهنگ مختاری 
با اشاره به معرفي متهمان به مرجع قضائی از شهروندان خواست وسایل نقلیه خود را به تجهیزات ایمني 

مجهز و از رهاسازي موتورسیکلت در محل هاي خلوت جداً خودداري کنند.
 

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدرقم خبرداد:

دستگیریقاچاقچیوکشف۱۴کیلوتریاک
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان از دستگیری یک قاچاقچی مواد مخدر و کشف ۱4 کیلوگرم 

تریاک طی بازرسی از منزل متهم خبر داد 
 سرهنگ حسن هاشم نیا اظهارداشت: در اجرای طرح مبارزه با خرده فروشان و قاچاقچیان مواد مخدر 
و در پی خبر واصله، یک قاچاقچی مواد افیون شناسایی و با هماهنگی مقام قضائی استان، موضوع در 
دستور مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم قرار گرفت. وی افزود: با شناسایی منزل متهم، 
مأموران به موقعیت مذکور اعزام و طی بازرسی از تمامی نقاط منزل مذکور، ۱4 کیلو و ۶۷0 گرم تریاک 
کشف کردند. رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم گفت: در ادامه پس از گذشت دقایقی متهم 
موصوف به منزل مراجعه که بلافاصله و با هوشیاری ماموران با اقدام به موقع دستگیر و پس از انتقال به 
یگان، در نهایت به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد. 
سرهنگ هاشم نیا، ضمن قدردانی از همکاری مردم، خواست شهروندان در صورت مشاهده فعالیت 

این افراد گزارشات خود را از طریق شماره تلفن ۱۱0 به پلیس اعلام کنند.
 

 توسط سازمان اطلاعات سپاه قم انجام شد؛

کشف۲۰۰دستگاهاستخراجرمزارزغیرمجاز
روابط عمومی سپاه قم در اطلاعیه ای اعلام کرد: 200 دستگاه استخراج رمز ارز غیر مجاز توسط 

سازمان اطلاعات سپاه امام علی ابن ابی طالب )ع( این استان کشف و جمع آوری شده است.
به گزارش عصر یکشنبه ایرنا از روابط عمومی سپاه قم در بخشی از این اطلاعیه آمده است: پیرو 
تماس مردمی با ستاد خبری ۱۱4 سازمان اطلاعات سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( استان قم، پس از 
رصدهای اطلاعاتی، سربازان گمنام امام زمان )عج( با همکاری  ضابطین بسیج موفق به شناسایی یک 
واحد غیرمجاز استخراج رمز ارز در استان شدند. این روابط عمومی در اطلاعیه خود خاطرنشان کرد: 
از این واحد غیرمجاز که در پوشش واحد تولیدی در شهرک صنعتی شکوهیه فعالیت می کرد، حدود 
200 دستگاه استخراج رمز ارز، کشف شد که با حکم مقام قضایی، پلمب و دستگاه ها تحویل شرکت 

توزیع برق استان شد.

شهردارقم:

زمینهایاطرافمسجدجمکران
پارکینگعمومیدائمیشوند

شهردارقم گفت: در ایام نیمه شعبان اطراف مسجد مقدس جمکران ۱۶0 هکتار 
پارکینگ چند روزه و موقت ایجاد شد، درحالی که زمین های اطراف می تواند تبدیل 

به پارکینگ های عمومی دائمی شود.
سیدمرتضی سقائیان نژاد در نشست استانی کارگروه ملی زیارت در سالن محراب 
حرم مطهر بانوی کرامت، با بیان اینکه قم در بحث اسکان زائران ایرانی و ساماندهی 
زائران خارجی مشکل دارد، اظهار داشت: در ایام نیمه شعبان اطراف مسجد 
مقدس جمکران ۱۶0 هکتار پارکینگ چند روزه و موقت ایجاد شد، درحالی که 

زمین های اطراف می تواند تبدیل به پارکینگ های عمومی دائمی شود.
وی با بیان اینکه سالانه افزون بر 20 میلیون زائر و مسافر وارد شهر قم می شوند، 
ادامه داد: ماندگاری زائران ورودی به قم به دلیل ضعف در زیرساخت های اقامتی، 

گردشگری و خدماتی بین ۵ تا ۷ ساعت است.
شهردار قم با بیان اینکه دستگاه های اجرایی به رغم خدماتی که ارائه می دهند، 
سهمی از حجم بالای مسافر و زائر ورودی به قم ندارند، عنوان کرد: قم نتوانسته 
به صورت نهادینه برای زائر برنامه ریزی کند که یکی از عوامل مهم آن عدم اختصاص 

بودجه های لازم در این خصوص بوده است.
افزایش ماندگاری زائران ورودی به قم ؛اولویت مدیریت شهری

 وی با تأکید بر عقب ماندگی های ادواری قم در حوزه حمل ونقل اظهار داشت: 
از اولویت های مهم مجموعه مدیریت شهری در شرایط کنونی تلاش در  یکی 

راستای افزایش ماندگاری زائران ورودی به این شهر است.
دکتر سقائیان نژاد اضافه کرد: برای افزایش ماندگاری زائران و مسافران در قم طی 
سال های گذشته ۱۷ پروژه تفریحی، فرهنگی و ورزشی به بهره برداری رسیده و ۱۱ 

پروژه جاری دیگر نیز مراحل عمرانی خود را سپری می کنند.
شهردار قم با اشاره به برنامه شهرداری برای افزایش ماندگاری مسافران در قم به 
دو روز، خاطرنشان کرد: با تأمین زیرساخت های لازم و افزایش ماندگاری مسافران، 

اقتصاد شهری پویاتر از گذشته خواهد شد.
سقائیان نژاد اظهار کرد: دسترسی آسان زائران به حرم مطهر و مسجد مقدس 

جمکران از بحث های محوری شهرداری قم در سال ۱40۱ است.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم  خبرداد:

پیشرفت۵۰درصدیتقاطع
غیرهمسطحمیداننماز

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم یکی از پروژه های در دست اقدام را تقاطع 
غیرهمسطح میدان نماز دانست و گفت: این پروژه در رینگ میانی بلوار فردوسی 
در بلوار جمهوری اسلامی در حال احداث بوده که هم اکنون پیشرفت ۵0 درصدی 

دارد.
عباس حلوایی زاده با اشاره به برنامه ریزی مدیریت شهری قم برای احداث و 
بهره برداری پروژه های شهری، اظهار داشت: سال گذشته  پروژه های عمرانی 
زیادی در قم در بحث تملک و بازگشایی، احداث بوستان ها و معابر به نتیجه رسید.

وی یکی از پروژه های در دست اقدام را تقاطع غیرهمسطح میدان نماز دانست 
و افزود: این پروژه در رینگ میانی بلوار فردوسی در بلوار جمهوری اسلامی در 
حال احداث بوده که هم اکنون پیشرفت ۵0 درصدی دارد. معاون فنی و عمرانی 
شهرداری قم با بیان اینکه سال گذشته حدود چهل میلیارد تومان برای این پروژه 
هزینه شد، تصریح کرد: همزمان با اجرای این پروژه معارضات زیادی نیز جابجا 
شد که از آن جمله می توان به جابجایی تأسیسات مخابرات، آب شرب و لوله های 
گاز اشاره کرد که کامل انجام شده و فقط یک بخش از معارضات تأسیسات برق 
باقی مانده که تا یک ماه آینده برطرف می شود. وی با تأکید بر اینکه در زیرگذر محور 
فردوسی این پروژه نیز شمع ها احداث شده و در حال عملیات خاک برداری و اجرای 
دیواره سازی هستیم، ابراز کرد: در این پروژه چهار پل هم سطح)دوربرگردان های 
اطراف( پیش بینی شده بود که تمام شده است. حلوایی زاده بحرانی ترین نقطه 
این پروژه را مسیر روگذر خیابان جمهوری دانست و گفت: این کار با توجه به 
اینکه نمی توانیم ترافیک را مسدود کرده و فقط می توانیم انحراف ترافیک داشته 
باشیم، کاری سختی است که هم کسبه فعالیت خود را داشته و تردد مردم نیز دچار 
مشکل نشود که چندین مرحله انحراف ترافیک صورت گرفته است. وی ادامه داد: 
دو دهانه و یک سوم دهانه عرشه کامل اجراشده است و در حال حاضر مشغول 
اجرای فونداسیون و ستون های میانی داخل میدان نماز هستیم که برنامه ریزی که 

انجام شده این بوده که در پایان شش ماهه اول سال جاری پروژه به اتمام برسد.

همزمان با ماه مبارک رمضان؛

مسئولانقضاییاستانقمهمسفره
ایتاموفرزندانبهزیستیشدند

رئیس کل دادگستری و دادستان قم هم سفره ایتام و فرزندان بهزیستی شدند.
هم زمان با آغاز ماه مبارک رمضان و در قالب پویش ضیافت مهربانی مسئولان 

قضایی استان قم افطار خود را با ایتام و فرزندان بهزیستی بازکردند.
حجت الاسلام والمسلمین مظفری رئیس کل دادگستری به همراه حجت الاسلام 
غریب دادستان قم یکشنبه با حضور در مرکز حضرت قاسم )ع( افطار خود را در کنار 
ایتام و فرزندان بهزیستی باز کردند. پیش از افطار فرزندان نوجوان و جوان مقیم 
مرکز حضرت قاسم، مسئولان و کارشناسان مرکز و مدیران بهزیستی مشکلات و 
حجت الاسلام والمسلمین  کردند.  مطرح  قضایی  مسئولان  با  را  خود  مباحث 
مظفری رئیس کل دادگستری بعد از ارائه گزارش پهلوان مدیرکل بهزیستی با تقدیر 
از خدمات مربیان، کارشناسان و کارکنان خدوم مرکز با اشاره به اهمیت خدمت به 
ایتام و تأکید اسلام و سیره معصومین )س( در این زمینه و وظیفه همه مسئولان ، 
خیرین و مردم جهت مساعدت به این مراکز و مددجویان بهزیستی و نیازمندان، 
خدمت در این مراکز را دارای اجر و پاداش دنیوی و اخروی دانست. گفتنی است: 
در قالب پویش ضیافت مهربانی از ابتدای ماه مبارک رمضان مسئولان مختلف 
استان با حضور در مراکز بهزیستی هم سفره ایتام، فرزندان بهزیستی، معلولین و 

سالمندان بودند و این پویش تا روز عید سعید فطر ادامه دارد.
 

مدیرعامل شرکت گاز استان قم خبرداد:

کاهش۳.۸درصدتوزیعگازطبیعی
دراستانقم

مدیرعامل شرکت گاز استان قم از کاهش ۳.۸ درصدی توزیع گاز طبیعی در سال 
۱400 در مقایسه با سال قبل از آن، خبر داد.

 علیرضا نصیری اظهارداشت: گاز دریافتی از خطوط انتقال گاز در سال ۱400 به 
میزان 2.۶4 میلیارد متر مکعب بوده که نسبت به سال ۱۳۹۹، ۳.۸ درصد کاهش 
داشته است و این در حالیست که در سال مذکور بیش از ۱۱ هزار مشترک به تعداد 

مشترکین گاز در بخش های مختلف افزوده شده است.
وی افزود: از مقدار فوق ۸0۱ میلیون متر مکعب تحویل نیروگاه حرارتی قم 
گردیده است که مصرف گاز در نیروگاه نقش به سزایی در کاهش آلودگی زیست 

محیطی قم داشته است.
ایشان در ادامه اظهار داشت: یک از اقدامات مهم انجام شده در زمینه کنترل و 
محاسبه گاز دریافتی استان، اجرای سیستم مانیتورینگ و امکان پایش و مشاهده 
برخط پارامترهایی از جمله دما، فشار و حجم گاز می باشد که در حال حاضر بیش 
از ۹0 درصد گاز ورودی استان تحت پوشش این سامانه قرار دارند. نصیری تصریح 
کرد: به منظور صحت سنجی و تجهیزات اندازه گیری، برنامه بازدید دوره ای و 
کالیبراسیون کنتورهای توربینی، گیج های دما و فشار مطابق برنامه زمانبندی 
انجام شده است. وی خاطرنشان کرد: به منظور صحت سنجی و افزایش دقت 
اندازه گیری از قبیل کنتورهای توربینی مشترکین عمده، برنامه دوره ای و مستمر 
کالیبراسیون اینگونه تجهیزات در سال ۱400 به صورت کامل انجام شده است. 
مدیرعامل شرکت گاز استان قم در پایان عنوان کرد: توزیع بیش از۱۵0 میلیون 
متر مکعب گاز در تأمین جریان گاز جایگاه های CNG، در سال ۱400 نقش بسیار 

مهمی در کاهش آلایندگی های محیط زیست و حفظ هوای پاک استان را دارد.

 استاندار قم با تاکید بر ضعف قم در زیرساخت های جذب و ماندگاری 
مسافران و زائران ورودی به استان گفت: قم تاکنون هیچ بهره ای از مزیت و 

مصوبات کارگروه ملی زیارت نداشته است.
سیدمحمد تقی شاهچراغی شامگاه یکشنبه در نشست استانی کارگروه 
ملی زیارت در سالن محراب حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س(، بیان 
کرد: کارگروه ملی زیارت در سال ۸۸ در حرم مطهر امام رضا)ع(تشکیل شد 
و تا کنون جلسات متعددی در قالب آن برگزار شده اما کار خاصی برای قم 

صورت نگرفته است.
استاندار قم ادامه داد: بعد از سفر سال گذشته رییس جمهوری به قم 
مباحث مربوط به این کارگروه مجدد مطرح شد و مسوولان استان نسبت 
به اینکه  این کارگروه هیچ بهره مندی برای استان قم نداشته است و عمده 

مصوبات آن برای مشهد مقدس بوده است، تاکید کردند.
وی با بیان اینکه بنا به دستور رئیس جمهوری کاستی های گذشته نسبت 
به قم باید در این کارگروه جبران شود، افزود: اولین جلسه این کارگروه در حرم 
مطهر بانوی کرامت برگزار کردیم زیرا این حرم محور زیارت در شهر مقدس قم 
است و باوجود حجم بالای زائران و مسافران مشکلات فراوانی برای خدمت 

رسانی به زائران در قم وجود دارد.
استاندار قم با بیان اینکه به غیر از اسکان در بوستان ها بیش از ۵۵0 هزار 
نفر در ایام نوروز اسکان داده شدند، ادامه داد: در ایام نیمه شعبان با وجود 
اینکه همه دستگاه ها پای کار آمدند و برخی دستگاه ها بدون بودجه و اعتبار 
کار کردند ولی باز هم در راه ها، اسکان و خدمات عمومی مانند آب، برق و 

گاز مشکل داریم.
وی با اشاره به ظرفیت هایی که در قانون و بودجه برای شهر های زیارتی 
دیده شده است، گفت: ما باید فرصتهایی که در دوره های گذشته از دست 
رفته را احیا کنیم و علاوه بر مصوبات و اعتبارات سفر سفر رئیس جمهور به قم 
بتوانیم از ظرفیت کارگروه ملی زیارت هم بری جذب بودجه به استان استفاده 
کنیم و اگر موردی هم نیاز به مصوبه دولت داشته باشد رئیس جمهور قول 

همکاری در هیأت دولت را داده اند.
زائرسرای ارزان اقامتی در قم احداث شود

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم با اشاره به سفر 
سالانه بیش از 20 میلیون زائر به قم گفت: ایجاد زیرساخت های زیارت به 
خصوص احداث زائرسرا و اجاره تخت های ارزان قیمت اقامتی در این استان 

ضروری است.
علیرضا ارجمندی ادامه داد: در قم هتل های ۵ و 4 ستاره وجود دارد ولی 

نیاز استان اقامتگاه ارزان قیمت است.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم افزود: در کنار 
ضرورت احداث زائرسرای ارزان برای مسافران ورودی به این استان، در حوزه 
سوغات زائر هم باید فکر اساسی شود چرا که در بحث اقتصاد گردشگری این 

مساله بسیار مهم بوده و در اشتغال زایی اثر بسزایی دارد.
ارجمندی با بیان اینکه نیازهای زائر فقط منحصر در زیارت نمی شود گفت: 
در قم بحث ایجاد مکمل های گردشگری مطرح است و اقتصاد گردشکری 
در استان باید شکل بگیرد و این نوع اقتصاد با ماندگاری و ارائه خدمات متنوع 

در قالب های زیارتی شکل می گیرد.
مدیرکل میراث فرهنگی و گردشگری استان قم با اشاره به راه اندازی بازارچه 
های صنایع دستی  در قم گفت: زائر نیازهایی دارد که علاوه بر رفع نیازهای 
زائر باید برای او نیازسازی هم صورت بگیرد و خرید متبرکات و سوغات از جمله 

این نیازسازی ها است که می تواند به اقتصاد قم هم کمک کند.
وی افزود: فرودگاه قم هم موضوع مهمی است که بخش خصوصی ورود 
پیدا کرده و می تواند در کارگروه ملی زیارت راهکارهایی برای راه اندازی آن 

ارائه شود.
زیرساخت های افزایش ماندگاری زائران در قم ایجاد شود

قائم مقام تولیت مسجد مقدس جمکران نیز در ادامه با توجه به لزوم تامین 
زیرساخت های زیارت برای ماندگاری حضور زائران در قم گفت: رهبر معظم 
انقلاب فرمودند همه توان خود را برای بهره مندی مردم از فضای قدسی 
ومعنوی به کار بگیرید؛ بنابراین باید جذب و ماندگار کردن زائران در زمره 
وظایف مسئولان قرار بگیرد.  کاظم پورامینی با بیان اینکه باید نقطه آغاز 
فعالیت ها از هسته مرکزی شهر و پیرامون حرم مطهر آغاز شود تا شهر قم 
جلوه مطلوبی داشته باشد، گفت: ایجاد حریم معنوی در اطراف حرم مطهر و 

هسته های زیارتی مانند مسجد مقدس جمکران در اولویت است.
قائم مقام تولیت مسجد مقدس جمکران ادامه داد: ما نیاز به منشوری داریم 
تا بایدها و نبایدها زیارتی را در قالب آن تعریف کنیم که مبتنی بر آن مسیر 
را مشخص کنیم و مهمترین اقدام اجرای طرح جامع امنیتی برای اماکن 

مقدس است تا حوادثی مانند حادثه مشهد تکرار نشود.
زیرساخت های گردشگری و زائرپذیری قم ناقص است

رییس سازمان برنامه بودجه استان قم در بخشی از این نشست با توجه به 
فرصت های قانون بودجه ۱40۱ گفت: اگر قرار است از این منابع در قالب 
بودجه استفاده شود باید تا قبل از ۳۱ شهریور در قالب طرح ارائه شود که 
نشان می دهد که فرصت کم است و باید از همین امروز شروع کار اتفاق 

بیفتد.
محمود نوربخش با اشاره به لزوم همگرایی همه دستگاههای اجرایی و 
مؤسسات فرهنگی استان گفت: باید به بخش نرم افزاری هم توجه شود و 

برنامه منظم و مدونی برای توسعه مباحث زیارتی استان قم داشته باشیم.
بنیاد فرهنگی حضرت فاطمه معصومه)س( تشکیل شود

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم نیز در بخشی از این جلسه 
برگزاری کارگروه ملی زیارت در مشهد را علت اصلی بی بهره ماندن قم از 
مصوبات آن دانست و گفت: باید برگزاری کارگروه ملی زیارت یا به تهران 
منتقل شود و با به صورت چرخشی در استان های قم، مشهد و شیراز برگزار 

شود.

سید موسی حسینی کاشانی با بیان اینکه کارگروه فرهنگی زیارت باید با 
محوریت وزارت ارشاد باشد، افزود: بنده دو پیشنهاد مشخص دارم که اول 
اینکه ما باید با توجه به حوزه های علمیه و حضور مراجع در قم کارگروه تولید 
محتوای فرهنگی زیارت در قم مستقر باشد تا از این طریق بودجه هایی را به 

این سمت بیاوریم.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم ادامه داد: پیشنهاد دوم بنده این است 
که همانطور که مشهد بنیاد فرهنگی هنری امام رضا)ع( را دارد که بودجه 
های ثابتی را در مباحث فرهنگی دارد در قم نیز باید بنیاد فرهنگی هنری 

حضرت معصومه)س( راه اندازی شود.
زیرساخت زیارت ارزان در قم تامین شود

مدیر کل سازمان صنعت، معدن و تجارت قم نیز در ادامه با بیان اینکه قم 
یک شهر زیارتی است نه توریستی، گفت: ما به دنبال زیارت ارزان و سالم 
برای زائران باید باشیم و هدف ما این است که خاطره ای ماندگار از قم در بعد 

معنوی و اقتصادی در ذهن زائر بماند.
اکبر ابدالی با اشاره به اینکه از فروشگاه ها و اماکن اقامتی اطراف حرم از 
حیث قیمت و ارائه اغذیه سالم تخلفات عدیده ای گزارش شده است، گفت: 
توان بازرسی سازمان صمت در قم پایین است و در ایام نوروز از توان سپاه 
و بسیج استفاده کردیم؛ باید مکان مناسبی برای استقرار نیروهای بازرسی 
اطراف حرم ایجاد شود که در معرض دید واحدهای صنفی قرار داشته باشد.

وی با اشاره به لزوم برندسازی محصولات استان قم مانند استفده از برند 
فاطمی برای ملی و بین المللی شدن این محصولات گفت: باید با رایزن های 
بازرگانی و فرهنگی که در کشورهای مختلف داریم ارتباط گرفته شود تا زوار را 

به قم دعوت کنند.
مسئول قرارگاه ۱۹ دی قم نیز در ادامه  با اشاره به فعال شدن کارگروه ملی 
زیارت در قم به رعایت نگاه جامع و بلند مدت به توسعه استان قم تأکید کرد 
و گفت: زیر ساخت های زیارتی باید برای ۳0 تا 40 سال آینده طراحی شود 
و با توجه به زمان کمی که امسال در اختیار داریم می توانیم از تجربه مشهد 

استفاده کرد و طرح هایی که در مشهد مؤثر بوده را در قم نیز پیاده کرد.
سرهنگ مهدی کبیری پور اضافه کرد: مهمترین رکن کارگروه ملی زیارت، 
کمیته کار شناسی است که باید از صنوف درگیر با مردم و گروه های جهادی 
مردمی در این کمیته حضور داشته باشند و اعضای کمیته با هوشمندی 

انتخاب شوند.
ابراهیم معتمدی معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم نیز در پایان 
این نشست با بیان اینکه ۷۶  درصد از مسافران امسال بین ۶ تا ۱2 ساعت و 
زیر ۶ درصد زائران سه روز در قم اقامت داشتند، گفت: پیشنهاد من این است 
که در چهار موضوع زیرساخت ها، امور فرهنگی، خدماتی و اوقات فراقت با 
توجه به نیاز سنجی ها و نظر سنجی های مردمی طرح ها را اولویت بندی 

کنیم تا اجرای طرح های از اثرگذاری بیشتری برخوردار باشد.
معاون استاندار: سهم قم از مصوبات کارگروه ملی زیارت »صفر« است

 معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم نیز با انتقاد از عدم انتفاع قم 
از مصوبات کارگروه ملی زیارت، گفت: سهم استان قم طی ۱2 سال گذشته 
نتوانسته هیچ  استان  این  و  بوده  زیارت»صفر«  ملی  کارگروه  از مصوبات 
استفاده ای از این کارگروه که برای سه شهر مشهد، شیراز و قم تشکیل شده 

داشته باشد.
ابوالقاسم مقیمی افزود: از ۹۵ مصوبه این کارگروه طی ۱2 سال گذشته، 
۷۳ مصوبه عملیاتی شده، 4 مصوبه در دست اقدام، 4 مصوبه اقدام نشده و 
۱۷ مصوبه هم در مراحل پایانی قرار دارد که از مجموع این مصوبات قم هیچ 

سهم و انتفاعی نداشته است.
مقیمی با اشاره به تشکیل کارگروه استانی زیارت گفت: تشکیل کارگروه 
استانی زیارت مصوبه آخرین کارگروه ملی زیارت بود و توسط رئیس جمهور به 

قم ابلاغ شده و دفتر رئیس جمهور تشکیل این کارگروه را پیگیری می کند.
وی افزود: این کارگروه با سفر دکتر احمدی نژاد رییس جمهور وقت به 
مشهد در سال ۸۸ در حرم امام رضا)ع(آغاز به کار کرد و قم چهار سال بعد وارد 
این کارگروه شده و تا امروز ۱0 جلسه این کارگروه با حضور استان قم برگزار 

شده است و طی سه سال گذشته جلسات این کارگروه تعطیل شده است.
معاون هماهنگی زائران استان قم با بیان اینکه این کارگروه در قانون پنجم 
توسعه وارد برنامه شده و در برنامه ششم توسعه تبدیل به ردیف های پایدار 
شده و ذیل ماده ۹۷ قانون ششم توسعه قرار گرفته است، گفت:  یک بخش 
از مصوبات کارگروه ملی زیارت فرایندی است که در این زمینه تاکنون ۳0 

مصوبه تصویب شده است.
مقیمی با بیان اینکه مهمترین مصوبات جلسه آخر تشکیل جلسات کارگروه 
زیارت در استان هدف و ورود وزارت راه و شهر سازی برای نوسازی بافت 
های فرسوده اطراف حرم های مطهر است، افزود: در بودجه سال ۱40۱ 
در تبصره ۱4، ۱۵0 میلیارد تومان برای بهره گیری از این مصوبات اختصاص 
یافته است و اعتباراتی برای توسعه اطراف حرم های مطهر قرار داده شده 

است.

استاندارقم:

 مصوبات کارگروه ملی زیارت دستاوردی برای قم نداشته است

بهنامتعویضپلاکبهکامسازمانمالیاتی!

طرح: محمدعلی رجبی


